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Uvodnik

Igor Gregori

Politična moč 
denarja

Ekonomski strokovnjaki so v desetletju pred iz
bruhom finančno-gospodarske krize leta 2008 
s svojimi teorijami temeljito prispevali k cuna- 

miju v kapitalistični družbi. Njihovi modeli so bi
li poenostavljeni, izmaličeni, zanemarjali so najpo
membnejše vidike. Take ideje so spodbujale v po
litik ih  prepričanje, da bo tržišče s svojimi močmi 
sposobno rešiti vse težave. "Po finančnem polomu 
je lahko človek povsem upravičeno pričakoval, da 
bo ekonomska akademska stroka spremenila svoja 
stališča, da bo politična garnitura postala previd
nejša v svojem odločanju in  bolj oprezna v 
udejanjanju nasvetov ekonomskih svetovalcev. Do 
tega pa ni prišlo, zaradi česar sem zelo razočaran", 
je v intervjuju za nemški časopis The European za
trdil ameriški ekonomist, Nobelov nagrajenec le
ta 2001 Joseph Stiglitz, sicer sodelavec v Clintono
vi administraciji.
V svojih odgovorih je Stiglitz posvaril, da je le 
majhen krog akademskih strokovnjakov spremenil 
svoje ideje, saj je celo guverner ameriške centralne 
banke Ben Bernanke poudaril, da je ekonomska 
teorija zdrava, pomanjkljiva pa le v nekaterih iz
vršilnih postopkih - je še dejal Stiglitz.
Na tovrstna stališča se opirajo vodilni krogi v Ita
liji in si tako polnijo usta s trditvijo, da se tuji inve
stitorji otepajo vlaganja v našo domicilno državo 
zgolj zaradi določenih delovnih-zakonskih norm 
(npr. 'zloglasnega' člena 18 delavskega statuta), ne 
pa zaradi korupcije v javni upravi, utaje davkov, 
organiziranega kriminala in  podobno ... Pravila 
igre naj bi torej ostala nespremenjena. Prav tako 
naj bi dosedanji finančni akterji še naprej igrali na 
svoj način, nanašajoč se na dejstvo, da imajo na 
svoji strani tu d i... sodnika, politiko, ki prekrškov 
ne vidi. Njena slabovidnost se namreč naslanja na 
sporno prepričanje o nenehnem razvojnem toku, 
v katerem ima denar prvenstveno vlogo. Prav za
radi tega so na primer namere o obdavčenju f i
nančnih transakcij ostale le pri besedah, denarni 
interesi pa so še naprej neokrnjeni. In še kako bo
li sporazum, ki so ga bančne ustanove -  povzroči
teljice krize leta 2008 zaradi skrahiranja kriminal
nega sistema lahko dosegljivih posojil -  sklenile z 
ameriško administracijo predsednika Obame. Na 
podlagi tega bodo banke odplačale prizadetim (v 
glavnem so bili ti neizobraženi ljudje, ostareli, pri
seljenci, skratka družbeno ogrožene osebe, ki so 
jim  nezakonito zarubili dom, in preprosto ljudje, 
ki so bili vajeni standardnega, sicer glede na gospo
darske okoliščine zadnjih desetletij, nadpovprečne
ga življenjskega nivoja) skupno vsoto 26 milijard 
dolarjev, kar za posamezno ogoljufano stranko 
znese pičlih 1.800 dolarjev!
Višek pohujšljivega odnosa finančnih in politič
nih krogov pa je naša domicilna država dosegla 
ob odstopu nekdanjega premierja in nastopu no
vega. Tedaj je pod taktirko komisarske uprave fi
nančni svet poskušal vstaviti skorajda skrahirano 
državo v tok zahodne kapitalistične filozofije. Te
daj -  se pravi konec lanskega leta - je bila ta za
menjava pod silo okoliščin upravičena, ne more pa 
ostati trajna praksa. Predvsem zato ne, ker je prav 
politika oziroma pomanjkanje le-te ne samo v Ita
liji, ampak domala povsod na Zahodu, prispevala 
k izničenju pravil na trgu. Diagnoza stanja na
rekuje potrebo po nekem novem postopanju, ki 
naj temelji na prepričanju, da je politika, ne le v 
ožjem pomenu strankarske pripadnosti, izraz po
sameznika, njegovega početja in  odnosa do 
bližnjega. Je okolje, v katerem lahko odločamo, ali 
naj še naprej podpiramo odločitve, ki gladko 
olajšajo pot mogotcem in njihovemu kapitalu in 
ki omogočajo brezbrižnim finančnim krogom ko
pičenje ekonomske in  predvsem politične moči, 
ali delavnica, v kateri lahko oblikujemo svojo 
prihodnost. Kriza politike nam kaže obenem nela
godni položaj demokracije zahodnega kova: na
mesto da bi politika postala sredstvo demokracije, 
je žal postala tarča le-te.
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Srečanje predsednika Napolitana s predstavniki slovenske manjšine

Drago Stoka: "S tem dejanjem je predsednik 
storil več od tega, kar smo pričakovali!"

ne zmanjšujejo zgodo
vinske vrednosti ita 
lijanske osvoboditve 
izpod nacifašizma. 
Teh dogodkov pa se 
m oram o spom in jati, 
da se bom o lahko s

Italijanskega predsednika 
republike Giorgia Napo
litana je pot spomina v 

torek, 29. maja, popeljala v 
našo deželo, da b i se v kraju 
Fojda p ok lon il spom inu na 
pobite  partizane brigade 
Osoppo na Toplem vrhu  
(znan pod im enom  Porčinj- 
Porzus), k i so februarja leta 
1945 pad li pod stre li enot 
brigade Garibaldi. Kot je 
poudaril predsednik Napo
litano, gre za tem no p lat si
cer sijajnega obdobja ita 
lijanskega partizanstva, raz
log za ta krvavi dogodek gre 
poiskati v  izb ruhu  krute 
ideologije  in  težnjah neke 
tuje sile, da b i na škodo Ita
lije  š irila  oblast na že itak  
prizadetem območju vzhod
ne meje. Tedaj je namreč šlo 
za spor med kom unistično 
strujo krajevnih partizanskih enot in  liberalno 
katoliških  skupin, k i so se upirale spojitv i z ju 
goslovanskim i kom unis tičn im i partizani.
"To je b il največji spor znotraj italijanskega od-

Podžupan občine 
Dreka M iha Coren 

je spregovoril o 
udejan jan ju  

zaščitnega zakona  
na občinskem  

območju

porniškega gibanja” , je dejal predsednik repu
blike. "O d samega začetka svojega mandata 
sem iz javil, da ne bom  zanemarjal 'senčnih 
strani, pretiravanj in  zablod', k i sicer n ikakor

V nedeljo, 10. 
junija 2012, bo v 

KCLB v Gorici 
slovesnost v spomin 

na duhovnika 
in glasbenika

i ■ • I r.l ■

pravičnostjo in  spoš
tovanjem  p o k lo n ili 
nedo lžn im  žrtvam. 
Le tako bomo premo
s tili boleče rane iz 
preteklosti. In  prav 
zato, s takim  duhom, 
sem tu  med vam i", je 
dejal in  dodal, da je 
k ljub  tem  trag ičn im  
p rim erom  partizan
sko gibanje p ripom o
glo k enotnosti drža
ve in  nato republike. 
Predsednik Napolita- 
no je v sklepnem delu 
svojega posega pou
daril, da "spom in na 
tisto strahotno trage
d ijo  ne ločuje našega 
naroda od so
sedn jih ” . Danes so 
namreč vsi tedanji ak
te rji soudeleženi p ri 
sija jnem  in s titu c io 

nalnem osebku, k i je osrednji pokrovite lj ce
linskega m iru.
In  ravno v spravnem evropskem duhu se je 
predsednik republike Napolitano med svojim 
na trpan im  program om  sestal na v ljud no s t
nem in  močno sim bolnem  sestanku s pred
stavniki slovenske narodne skupnosti v Ita liji 
v hote lu  Carnia v o ko lic i Tolmeča. "S tem 
dejanjem je predsednik Napolitano storil več 
od tega, kar smo pričakovali", nam je zaupal 
predsednik Sveta slovenskih organizacij Drago 
Stoka, k i ga je na sestanku spremljal pokra jin 
ski predsednik SSO za Videmsko Giorgio Ban- 
chig; SKGZ sta zastopala njen predsednik Ru
d i Pavšič in  predsednica za videmsko pokra ji
no Luigia Negro.
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Čedad /  Srečanje ministra Turka z Lorenzom Ornaghijem in Benečani

Za krepitev kulturnega 
sodelovanja

RTV Slovenija

Nov spletni portal 
za slovenske manjšine

Na povabilo čedajskega 
župana Stefana Ballo- 
cha sta se slovenski m i
nister za izobraževanje, znano

st, ku lturo  in  šport Žiga Turk 
in  njegov kolega v ita lijanski 
M ontijevi vladi Lorenzo Orna- 
ghi v ponedeljek, 4. jun ija , 
srečala v mestu ob vznožju be
neških dolin, da b i se udeleži
la slovesnosti ob odkritju  ta
bel, k i označujejo objekte, k i 
so b il i  vk ljučen i na Unescov 
seznam svetovne k u l
turne dediščine.
M in istra  sta priložnost 
izrabila, da b i analizira
la vprašanja, k i bodo 
predmet napovedanega 
srečanja med m in is tr
skima delegacijama Slo
venije in  Ita lije ; obe
nem sta se zavzela za 
krepitev sodelovanja 
med državama na po
dročju kulture. Sloven
ski m inister je svojemu 
kolegu om enil tud i 
vprašanje vračanja istr
skih um etnin, hkrati pa 
ga je opozoril na željo 
Narodne galerije, da b i 
v času prenovitven ih  
del n jen ih  prostorov 
svojo zbirko im presio
nistov predstavila tako 
kot drugod po Evropi 
tud i v Rimu. Tem eljn i argu
ment pa je zadeval tud i ponov
no uvedbo stolice za slovenšči
no na rim ski un iverzi La Sa- 
pienza in  obnovitev sporazu
ma o priznan ju  d ip lom : se
danji namreč ne ustreza več 
nazivom po bolonjski reformi. 
Istega dne se je slovenski m i
nister Turk sestal tud i s pred
stavniki slovenske manjšine v 
videmski pokra jin i in  obiskal 
dvojezično osnovno šolo v 
Špetru, kjer ga je ravnateljica 
šolske ustanove Živa Gruden

seznanila z g lavnim i problem i 
šole, med katerim i je najbolj 
pereče vprašanje sedeža. Zara
d i neustrezne protipotresne 
varnosti je namreč občina pre
povedala uporabo poslopja, v 
katerem je imela šola sedež, 
zato pouk začasno poteka v 
več poslopjih, kar je neustrez
no. Ravnateljica je sogovor
n iku  obrazložila, da so ita lijan
ske oblasti sicer zagotovile 
sredstva za sanacijo poslopja;

□

Minister Ziga Turk in italijanski minister za 
kulturno dediščino Lorenzo Ornaghi

sedaj je v pripravi načrt, pre
teči pa bo moralo kar nekaj ča
sa, preden bo poslopje ponov
no vseljivo. Ravnateljica Gru
den upa, da bodo s prihodnjim  
šolskim letom oblasti poskrbe
le za ustreznejšo začasno reši
tev. M in is te r Turk je b il v 
svojem odgovoru jasen. Pou
daril je, da je Slovenija p r i
pravljena slovenskemu šolstvu 
v Ita liji pomagati tu d i preko 
strogih določil zakonodaje, ker 
se zaveda, da je šola temeljna 
struktura za ohranjanje ku ltu 

re in  jezika. Prav tako je podčr
tal, da p ris to jn i v Sloveniji, 
tako urad za Slovence v zamej
stvu in  po svetu kot tud i kon
zu la rn i in  d ip lom atski pred
stavniki Slovenije v Ita liji, po
zorno spremljajo razvoj do
gajanja in  so v stiku z ita lijan
skim i oblastm i z namenom, 
da b i se pospešili postopki za 
obnovo sedeža. M in ister Turk 
pa se veseli novice, da bo 
prihodnje šolsko leto prineslo 
Slovencem videmske pokra ji
ne pomembne novosti, saj bo
do uvedli dvojezični pouk tudi 

na šolah v Terski in  v Ka
nalski do lin i. Tudi glede 
tega je m inister zagoto
v il zamejskim Sloven
cem pomoč matične do
movine.
Da b i m in is ter Turk 
odšel v L jubljano s po
polnejšim  vpogledom v 
stanje Slovencev v v i
demski pokrajin i, so po
skrbeli predsednica Slo
venske kulturno-gospo- 
darske zveze v videmski 
pokra jin i Luigia Negro, 
predsednik Sveta slo
venskih organizacij za 
Videmsko Giorgio Ban- 
chig, predsednica pari
tetnega odbora Jole Na- 
m or in  predsednik 
društva Ivan Trinko 
M iha  Obit. Na sedežu 
društva, k i ga je m inister 

ocenil za steber slovenstva v 
videm ski pokra jin i, je pred
stavnik slovenske vlade zatrdil, 
da sedanji varčevalni ukrepi ne 
smejo vplivati na zagotavljanje 
podpore ins tituc ijam  sloven
ske manjšine predvsem na po
dročju šolstva, za kar je nepo
sredno pristojen. Tako se bodo 
nadaljevali vsi izobraževalni 
tečaji in  p ro jekti, s katerim i 
Slovenija prispeva k ustrezne
m u delovanju slovenskih ozi
roma dvojezičnih šol v  zamej
skem prostoru.
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Drago Štoka: "S tem 
dejanjem..."

Predsednik Štoka pripisuje 
gesti Giorgia Napolitana 
poseben pomen, zlasti za

to, ker je bilo srečanje "v videm
ski pokrajini, v neposredni bliži
n i področja, kjer živijo naši be
neški rojaki". Ti so b ili po bese
dah predsednika Štoke ves povoj
n i čas zanemarjeni, tlačeni in  za
smehovani. "Zaradi predvojnih 
dogodkov in tragičnih okoliščin 
v času vojne in  po njej so Beneški 
Slovenci močno čutili sovraštvo 
pretežnega dela večinskega naro
da (zmerjali so jih  z izrazom sla- 
vocomunisti!) in  celo nekaterih 
slovenskih krogov. Kljub temu se 
je naš živelj v Nadiških dolinah 
ohranil zaradi požrtvovalnega 
dela laikov in  duhovnikov, ki so 
v nelahkih okoliščinah branili in 
negovali slovenski jezik in  slo
vensko narodno zavest". Ustano
vitev dvojezične šole v Špetru, 
drugačno ozračje v slovensko- 
italijanskih odnosih in  -  ne na
zadnje -  tudi srečanje predsed
nika republike s predstavniki slo
venske manjšine pomenijo ko
nec 'temnih let Benečije'. 
"Predsednik Napolitano je s tem 
dejanjem tudi implicitno 'prekli
cal' žalijive besede, ki jih  je

svojčas izrekel na račun Sloven
cev, češ da smo zaradi povojnih 
obračunavanj barbarski narod. 
Verjamem, da predsednik drža
ve teh besed ni samovoljno izra
zil, morda so mu jih  sugerirali 
nekateri tržaški 'velepolitiki'...", 
nam je povedal predsednik 
Štoka, ki se je v preteklosti zara
di inštitucionalnih funkcij srečal 
kar s tremi predsedniki italijan
ske države. "Prvo srečanje sem 
imel s Saragatom v Trstu. Pri
srčen pa je b il pogovor s Perti- 
nijem v objemu tirolskih gora: 
priljubljeni predsednik se je tak
rat spomnil Slovencev, ki so z 
njim  v času fašizma trpeli v kon- 
finaciji na otoku Ventottene". 
Srečanje s predsednikom Napoli- 
tanom je bilo četrto po vrsti. 
Sam državnik se je na srečanju s 
predstavniki manjšine spomnil 
pomembnega spravnega do
godka izpred dveh let v Trstu. 
Predsednika krovnih organizacij 
Štoka in  Pavšič sta namenoma 
prepustila besedo pokrajinskima 
predsednikoma Banchigu in Ne- 
grovi. "Predstavnica SKGZ je 
začrtala zgodovinski oris Be
neških Slovencev in  poudarila 
nenaklonjenost, ki jih  je

spremljala ves povojni čas. V spo
menici je med drugim podčrtala 
vprašanje špetrske dvojezične šo
le in  splošnega kulturnega po
ložaja v Benečiji, Giorgio Ban- 
chig pa se je navezal na dogodek 
v Porčinju in opozoril na njego
vo nepravično tolmačenje, zara
di katerega so veliko moralno 
škodo utrpeli prav naši rojaki v 
Benečiji". Predsednika SSO in 
SKGZ pa sta predsedniku italijan
ske države izročila dokument, v 
katerem sta zbrala še vedno od
prta vprašanja slovenske narod
ne skupnosti v Italiji, "od nereše
n ih  norm, k i jih  predvideva 
zaščitni zakon, prek pravšnjega 
ustroja in avtonomije slovenske 
šolske mreže, do zagotovljenega 
zastopstva slovenskih predstav
nikov v izvoljenih telesih. Pou
darila pa sva tudi vprašanje f i 
nanciranja slovenske narodne 
skupnosti, k i b i moralo postati 
sistemske narave: od teh finanč
n ih  prilivov je odvisna usoda 
naše kulturne dejavnosti, medij
skega sistema (ne le Primorske
ga dnevnika, ampak tudi Novega 
glasa, Doma, Novega Matajurja, 
Slomedie) Potrebno bo 
počakati na ustanovitev vladne
ga omizja za slovenska 
vprašanja, "upamo zato, da nam 
bo vladni podtajnik Ruperto na 
sestanku v petek, 6. junija, na 
tržaški prefekturi prinesel kakš
no pozitivno vest v zvezi s tem", 
nam je še povedal predsednik 
SSO Drago Stoka.

Na RTV Slovenija so pred 
kratkim predstavili nov 
spletni podportal, na
menjen informiranju slovenskih 

manjšin v sosednjih državah. Pri
spevke na spletni strani 
objavljajo slovenski novinarji iz 
vseh štirih sosednjih držav. Por
tal je pozdravila tudi ministrica 
Ljudmila No
vak, ki se je 
udeležila ne
davne novi
narske konfe
rence.
Novi portal 
Slovenci v so
sednjih drža
vah deluje v 
Multimedij- 
skem centru
RTV Slovenije. Zajema novice, ki 
jih  pripravljajo slovenski novi
narji na Hrvaškem in  Madžar
skem ter v Ita liji in  Avstriji. 
Vključuje pa tudi vsebine, ki jih  
za zamejske Slovence pripravlja 
RTV, kot so na primer oddaje Do
ber dan Koroška, Sotočja in  Brez 
Meja.
Partnerji iz sosednjih držav, ki so
delujejo pri portalu, so uredništ
vo slovenskih sporedov ORF v 
Avstriji, Primorski dnevnik v Ita
liji, prav tako pa novinarki Niko-

letta Vajda na Madžarskem in 
Marjana Mirkovič na Hrvaškem. 
Ministrica za Slovence v zamejst
vu in  po svetu Novakova je por
tal označila za veliko pridobitev 
za slovenske manjšine. Dejala je, 
da Slovenci v Sloveniji nismo do
volj obveščeni, kako bogato 
življenje živijo Slovenci v vseh

n
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štirih sosednjih državah. "Nov 
portal bo tako omogočil, da bo
mo v Sloveniji pridobili informa
cije iz zamejstva iz prve roke", je 
povedala Novakova.
Generalni direktor RTV Slovenija 
Marko F illi je poudaril, da nov 
podportal nastaja v tesnem sode
lovanju z vsemi štirimi slovenski
mi manjšinami in  bo za obisko
valce spletne strani MMC RTV 
predstavljal pomemben vir 
informacij o Slovencih v so
sednjih državah.

"Uporabniki naših 
spletnih strani bo
do lahko na enem 
mestu, z enim 
klikom izvedeli vse 
aktualne novosti o 
delovanju naših 
manjšin, n jihovih 
organizacijah in  o 
dogajanju v zamej

stvu", je dejal Filli. Dodal je, da 
bo portal prispeval k povezo
vanju slovenskega kulturnega 
prostora, k i presega obstoječe 
meje. "Meje očitno ne padajo sa
mo v političnem, temveč tudi v 
medijskem smislu", je povedal 
Filli.
Tudi predsednik Komisije za pro

gramske vsebi
ne, namenje
ne Slovencem 
v sosednjih 
državah, Janko 
Malle, je pou
daril potencial 
novega porta
la. Bil pa je kri
tičen do po
ročanja 
osrednjih slo

venskih medijev o Slovencih v 
sosednjih državah.
"Pri poročanju prevladuje senza
cionalizem, prav tako pa se izpo
stavljajo predvsem negativne 
zgodbe in  dogodki o manjšinah. 
Premalo se poudarjajo pozitivni 
aspekti delovanja manjšin, na 
primer na področju kulture in 
izobraževanja", je dejal Malle. 
Zato portal vidi kot dobro prilož
nost, da se negativna slika, ki se 
je v medijih ustvarila o Sloven
cih v sosednjih državah, popravi.

Deželni svetnik SSk Gabrovec posegel v deželni vladi

Kako je s sežiganjem smeti, 
ki prihajajo iz Kampanje?

Meseca februarja je 
deželni svetnik Sloven
ske skupnosti Igor Ga

brovec vložil svetniško vprašanje 
v zvezi s smetmi, ki naj bi prihaja
le iz dežele Kampanje v Trst. No
vica o tem prevažanju takrat še ni 
bila uradno potrjena. Odbornik 
Giriani je v odgovoru Gabrovcu 
potrdil, da to drži, in  navedel po
datek, da je v letu 2011 samo iz 
Kampanje prispelo I f .  830 ton 
odpadkov. Pristojni odbornik je 
takrat tudi razložil, da so ti od
padki klasificirani kot nenevarni

in  se zato za njihov prevoz in  do
vajanje lahko menijo zasebne 
družbe. Od takrat se situacija prav 
gotovo n i izboljšala, kvečjemu 
poslabšala, saj so pritožbe o po
večanju aktivnosti tržaške sežigal
nice vsem na dlani". Še pred 
nekaj meseci so okoljevarstvene 
organizacije opozarjale, da naj bi 
prihaj ali v Trst tovornj aki, nalože
ni s smetmi, danes pa beremo, da 
prihajajo smeti v Trst kar s tovor
n im i vlaki", piše svetnik SSk v 
svojem novem svetniškem 
vprašanju o tej temi; v njem tudi

Povejmo na glas

opozarja, da prihajajo 
pritožbe tudi z onstran 
državne meje s Slovenijo, 
zato je zadeva dosegla že 
mednarodno raven. Ga
brovec sprašuje predsed
nika Dežele Tonda, kako 
namerava deželna upra

va ščititi zdravje ljudi in  okolje. 
Dejstvo, da je upravljanje s tovrst
n im i odpadki v rokah privatnih 
družb, ne sme onesposobiti na
porov, ki jih  mora javna uprava 
vlagati v politiko čim bolj učinko
vitega recikliranja odpadkov, in 
torej v varstvo narave. Sklicevanje 
na solidarnost z deželami, ki so v 
težavah zaradi odpadkov, v dol
goročnem času ne bo prispevalo 
k rešitvi problema, temveč 
kvečjemu samo k blagajni 
tržaškega podjetja ACEGAS -  APS, 
pravi Gabrovec.

Varčujmo tudi z naravnimi dobrinami

V  času, ko se večji del sveta spopada z eko
nomsko in  finančno krizo in  je prisiljen 
v vse večje varčevanje, n ikakor ne bi 

smeli pozabiti na naravne dobrine. Tudi na tem 
področju bi bilo varčevanje koristno in nemara 
v še večji meri smiselno. Smiselno bi bilo, da bi 
bolje skrbeli za okolje, katerega uničevanje sta
ne ogromno, ne da bi se tega zavedali. Smisel
no bi bilo, da bi se odločneje zavzeli za zajezitev 
podnebnih sprememb, katerih posledice so še 
kako ekonomsko usodne. Smiselno bi bilo to
rej, da bi se spopadli z navedenimi hudim i in 
vsekakor nevarnimi izzivi, k i pa, kot da so za 
človeka preveliki, da bi se jih  lo til pravočasno in  
jih  že vnaprej preprečil ali vsaj bistveno om ilil. 
Tu pa očitno nastopi nekakšna paraliza, ko t je 
npr. nastopila po potresu, k i je še v teku, ko so 
strokovnjaki takoj po prvem udarcu jasno opo
zorili, da se bodo močni sunki nadaljevali, česar 
pa n i hotel nihče zares slišati, in  se je število žr
tev potem znatno povečalo. Nekaj podobnega je 
tudi z našim odnosom do naravnih dobrin, 
med drugim do vode kot temeljnega in nepo
grešljivega vira življenja. Strokovnjaki že precej 
časa opozarjajo, da bo zaradi podnebnih spre
memb in  dvigovanja temperature prej ali slej 
prišlo do dramatičnega pomanjkanja vode, k i 
lahko zadobi katastrofalno razsežnost, toda re
snega odziva na ta opozorila ni. V svetovnem 
merilu vsak človek porabi povprečno 130 litrov  
vode dnevno, kar pom eni osebno porabo za 
pitje, umivanje in  pranje, medtem ko se 4000 l i 

trov vode dnevno na človeka porabi za predela
vo prehrambnih izdelkov in  drugih proizvodov. 
Če to pomnožimo s sedmimi m ilijardami, je 
slika jasna, p ri čemer velja navesti še dejstvo, da 
se poraba vode povečuje dvakrat hitreje od na
raščanja prebivalstva. Italijan rabi zase 213 l i 
trov vode dnevno, Američan 300, Slovenec 117 
in  Indijec 25. Strokovnjaki zatrjujejo, da bi z 
nekaj več varčnosti, k i zagotovo ne bi prizadela 
naše ravni življenja, lahko zmanjšali domačo 
porabo za polovico. Zanimivo pa je, da je pora
ba vode tesno vezana na pridelavo hrane, kjer 
smo verjetno p ri dodatnem razsipništvu. Kilo
gram govedine "stane" 10 tisoč litrov  vode, če 
upoštevamo nekajletno napajanje živali. Kilo
gram pšenice zahteva 1500 litrov, predvsem pa 
velja upoštevati ogromne količine hrane, k i gre 
v smeti - Evropski parlament navaja neverjeten 
odstotek, k i se približuje polovici, zato v želji, da 
bi vendar pretresel javnost, ponavlja podatek, 
da v Evropski un iji kar 16 m ilijonov ljud i dobi
va pomoč v hrani od dobrodelnih organizacij in  
socialnih ustanov. Torej poziv k manjši razsi
pnosti s posebnim poudarkom na tistih, k i hra
ne niso deležni v zadostni količini. Glede na vse 
povedano bi lahko rekli, da naš nasprotnik da
nes sploh nista le finančna in  ekonomska kriza, 
ampak premajhna in  skoraj lahkomiselna skrb 
za primarne dobrine, k i so daleč pomembnejše 
in  jih  bomo za našo prihodnost dobesedno kr
vavo potrebovali.

Janez Povše
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Pozna se/ da delamo na podlagi 
načrtov in idej za dobrobit občanov

Papež z milijonom vernikov na Svetovnem srečanju družin v Milanu

"Družine naj postanejo živi evangelij, 
prava domača Cerkev!"

je mogoče rasti v ljubezni: tako 
da nenehno ohranjate odnos 
z Bogom in  sodelujete v cerk
venem življenju, gojite dialog, 
spoštujete stališče drugega, ste 
p rip rav ljen i služiti, ste po tr
pežljiv i z napakami drugega, 
znate odpuščati in  prositi od
puščanje, z modrostjo in  po
nižnostjo premagujete more
bitne spore, se usklajujete gle
de vzgojnih usmeritev, ste od
p rti za druge družine, pozorni 
do ubogih, odgovorni v c iv iln i 
družbi. Vse to so prvine, k i gra
dijo družino. Živite jih  pogum
no in  v prepričanju, da boste v 
to likšn i meri, v kolikšni boste 
ob pomoči Božje m ilosti živeli 
vzajemno ljubezen do vseh, 
postajali ž iv i evangelij, prava 
domača Cerkev. Želim  še na
m eniti besedo tud i vernim , ki 
so zaznamovani z bolečim  
izkustvom poraza in  ločitve. 
Vedite, da vas papež in  Cerkev 
podpirata v vaši bo lečin i. 
Spodbujam vas, da ostanete 
povezani s svojim i občestvi, in  
želim, da b i škofije uresničile 
ustrezne pobude za spreje
manje in  b liž ino", je med dru
gim  v svojem nagovoru zbra
n im  družinam  med prid igo  
povedal sveti oče.
Opoldanski nagovor je papež 
Benedikt XVI. sklenil s spod
budno besedo zahvale d ruži
nam, k i so v M ilan prišle iz Ita
lije in  z vsega sveta. Povabil jih  
je, naj vedno živijo v solidar
nosti s tis tim i, k i so v večjih 
potrebah, v gospodarski in  
družbeni krizi, s tis tim i, k i so v 
tem času doživele potres v 
pokra jin i Em iliji. Naj jih  ved
no spremlja in  podpira Devica 
Marija. Po m o litv i in  blagoslo
vu so organizatorji srečanja 
vsem naznanili, da je papež 
Benedikt XVI., 500.000 evrov, 
k i so jih  v tem času zbrali zanj, 
namenil ljudem, k i jih  je priza
del potres.
Sveti oče se je v soboto zvečer

p rid ruž il 350 tisočim  zbranim 
v parku Bresso p ri t. i. prazno
vanju pričevanj, enem izmed 
vrhuncev 7. svetovnega 
srečanja d ružin  v M ilanu. Po 
uvodnem pozdravu kardinala

Ennia Antonellija  je papež na
vezal pogovor z navzočim i 
družinam i tako, da je pris luh
n il n jihov im  pričevanjem ter 
odgovoril na njihova

vprašanja. Papež je na sobot
nem srečanju dejal, da se zave
da, kakšne tegobe zaradi krize 
prestajajo številne družine. Pri 
tem je pograjal politike, k i ve
liko  obljublja jo, a nato obljub 
ne izpo ln ijo : "Politične
stranke morajo p ridob iti večji 
občutek odgovornosti. Ne 
smejo obljub lja ti nečesa, česar 
nato ne m orejo izvesti. Pre
nehati morajo skrbeti samo za
se ter začeti skrbeti za skupno 
dobro"! Papež je pozval tud i k 
večji dobrodelnosti navadnih 
državljanov in  dodal, da b i 
lahko družine iz bogatejših 
držav pomagale družinam  iz 
revnejših.
Papež je sicer prišel v M ilan že 
v petek, 1 .1. m., ko je v m ilan 
ski katedrali odločno poudaril, 
da je celibat za duhovništvo 
osrednjega pomena: "D uhov
niški celibat in  sveta deviškost 
sta sijoča luč pastoralne 
usm iljenosti"! Po papeževih 
besedah n i dvoma, da je Jezu
sova ljubezen namenjena 
vsem kristjanom , a je za 
duhovnike in  tiste, k i so sledi
l i  pozivu in  se od loč ili, da 
življenje posvetijo Bogu ter ži
v ijo  v celibatu, posebnega po
mena. Papež se je v petek z več 
tisoč m lad im i podal tu d i na 
m ilanski nogom etni stadion 
San Siro. Tu je m ladim  dejal, 
naj ohranijo svoje ideale, naj 
se redno udeležujejo nedelj
skih maš in  dnevno m olijo. 
Uradno slovensko delegacijo je 
v M ilanu  na Svetovnem 
srečanju d ruž in  vod il novo
meški škof msgr. Andrej Gla
van, prisotna sta bila še celjski 
škof msgr. Stanislav Lipovšek 
in  tud i ta jn ik  Medškofijskega 
odbora za družino p ri Sloven
ski škofovski konferenci Jože 
M iklavčič. Srečanja se je ude
ležilo  tu d i precejšnje število 
romarjev iz Slovenije.

Po različnih virih 
pripravil Jurij Paljk

Političnoupravno udejstvo
vanje Slovencev v videmski 
pokrajini n i bilo nikoli 

enostavno. Leta 2009 smo zaskr
bljeno gledali na rezultate občin
skih volitev v beneških občinah. 
Izidi so b ili takrat zelo neugodni. 
Po treh letih pa se kažejo drugač
na, boljša znamenja. Ze pred le
tom dni je v občini Dreka zmagal 
sedanji župan Mario Zufferli z l i 
sto "Drenchia identita' e rinasci- 
ta". Na tej listi je nastopal, kot 
predstavnik SSk, tudi Miha Co
ren, ki je bil izvoljen in nato ime
novan za podžupana. Pred mese
cem dni pa je prišla še ena razve
seljiva vest, da je v občini So- 
vodnje zmagal Slovenec Germa- 
no Cendou z občansko listo. 
Upravljanje obmejnega dela v i
demske pokrajine ni enostavno. 
Gre predvsem za gorske predele, 
ki zahtevajo veliko več naporov za 
vzdrževanje javnih struktur in 
uslug. Kakšna je današnja slika, je 
lahko razvidno tudi iz pogovora z 
dreškim podžupanom Miho Co- 
renom.

Miha Coren, kako 
ocenjujete delo, ki ga 
je opravila občinska 
uprava, v kateri zase
date podžupansko 
mesto?

Delo, k i ga je v pretek
lem letu (umestitev je 
bila maja 2011) opravila 
občinska uprava v Dreki, 
lahko označim za več 
kot dobro. Kljub krizne
mu trenutku in  negoto
vostim, k i zadevajo 
prihodnost krajevnih 
javnih uprav, še poseb
no majhnih občin, je bi
lo danih več pobud. Naj
več skrbi je bilo na
menjenih ostarelim, ki 
predstavljajo večino pre
bivalstva, in  pa iz
boljšanju osnovnih uslug za šte
vilne zaselke na občinskem po
dročju. Uprava pozorno spremlja 
razvoj ustanavljanja novih Gor
skih združenj. Večkrat smo izra
zili našo zaskrbljenost glede težav, 
ki so nastale ob izvajanju določil 
deželnega zakona 14/2011. 
Občinska uprava v Dreki se je iz
razila zelo jasno za ohranitev Gor
ske skupnosti, kateri bi lahko 
občine dodelile upravljanje uslug 
in  p ri tem upoštevale prisotnost 
številne in strnjene slovenske na
rodne skupnosti.

Občino Dreka ste vključili v iz
vajanje zaščitnega zakona 
38/01. Kako je bilo to sprejeto? 

Kar se tiče zaščitnih določil za slo
vensko narodno skupnost, se je 
občinska uprava srečala s pred-

nadaljevati pobude v korist obča
nov. Gre predvsem za izboljšanje 
uslug, ustvarjanje pogojev za po
novno vrnitev in  nastanitev, in  to 
predvsem za mlade družine, za 
oskrbo ostarelih in  naravno varst
vo. Večje projekte želimo ure
sničiti skupaj z drugimi občinami 
v Posočju in v Nediških dolinah. 
Ti projekti se bodo naslanjali 
predvsem na razvojne programe, 
ki jih  nudi Evropa preko čezmej
nega sodelovanja. V poštev p ri
dejo naravno varstvo, turizem in 
turistično ovrednotenje zgodo
vinske dediščine (predvsem, kar 
se tiče prve svetovne vojne). Po
sebno pozornost bo občinska 
uprava namenila kmetijstvu in  
gozdarstvu, saj je tu še precej raz
vojnih možnosti. Veliko si nam
reč prizadevamo, da ohranimo 
občinsko avtonomijo, pa čeprav 
moramo razvijati sodelovanje z 
ostalimi občinami v sklopu Gor
skega združenja.

Vstopili ste v občinsko upravo 
župana Zufferlija kot predstav

nik SSk. Kakšni so odnosi? 
Odnosi z županom so zelo 
dobri in  delamo zares v 
sozvočju. Pripadnost 
stranki SSk pa je bila že od 
začetka sprejeta kot doda
na vrednost. Pozna se, da 
delamo na podlagi načr
tov in  idej za dobrobit 
občanov in  zato je pravi 
užitek sodelovati; to se se
daj dogaja v Dreki.
Kakšne so politične per
spektive za slovensko na
rodno skupnost v Be
nečiji, Reziji in Kanalski 
dolini?
Moram b iti optimist, če
prav slovenska narodna 
skupnost v videmski pok
rajini doživlja težke tre
nutke. Moramo biti enot
ni, da lahko presežemo 
ideologije in  se lahko 

uspešno spopademo s težavami 
naše narodne skupnosti. Zaveda
ti se moramo, da sta država in 
dežela na strani Slovencev. To pot 
je nakazala tudi SSk.

Je predlog o zbirni stranki, kot 
je SSk, aktualen in sprejemljiv? 

Menim, da je ta edina pot. Težave 
in  potrebe slovenske narodne 
skupnosti v deželi FJk lahko reši
mo samo s skupno, zbirno 
stranko, k i bo predstavljala vse 
Slovence, tako na krajevni ravni 
(dežela, pokrajina, občine) kot tu
di na nivoju države. Moramo de
lati skupaj ne glede na ideološke 
razlike. Pred nami imamo zelo 
dobre zglede, ki jih  predstavljajo 
druge narodne in avtonomistič
ne skupnosti v Italiji.

Julijan Čavdek

N a letališču Bresso blizu 
M ilana  se je m in u lo  
nedeljo, 3. t. m., p ri 
maši papeža Benedikta XVI., 

ob zadnjem dnevu Svetovnega 
srečanja družin, zbralo več kot 
m ilijo n  vern ikov iz Ita lije  in  
p rib ližn o  170 d rug ih  dežel. 
Maša je b ila  vrhunec papeže
vega tridnevnega obiska v M i
lanu, na katerem je poudaril 
pomen trad ic ionaln ih  d ružin 
skih vrednot v času hude go
spodarske krize.
Na prizorišču je v idno u tru je
nega, a vedrega papeža

pričakala ogromna množica, 
med prisotn im i so b ili tud i ita
lijanski premier M ario M on ti 
in  več članov njegove vlade. 
Papež Benedikt XVI. je p ri sve
t i  maši, k i je predstavljala vrh 
sedmega svetovnega srečanja 
družin, dejal, da poklicanost 
družin n i lahka "zlasti ne da
nes, vendar pa je poklicanost 
ljubezni čudovita resničnost, 
je edina moč, k i lahko resnič
no preobrazi svet".
V nedeljo popoldne se je papež 
srečal še z organizatorji in  pro
stovoljci ter odpotoval v Va

tikan. S tem pa se je tud i skle
n ilo  7. svetovno srečanje 
družin v  M ilanu. Sveti oče je v 
M ilanu kritiz ira l sodobne "u ti
lita ris tične  koncepte dela, 
proizvodnje in  trga, k i spod
bujajo kruto tekmovanje, po
večujejo družbene neenakosti, 
degradiranje okolja in  napeto
sti v družinah".
"Božji načrt in  izkustvo samo 
pa kažeta, da enostranska lo 
gika lastne koristi in  največje
ga dobička ne more pripeljati 
do skladnega razvoja, do 
družinske dobrine in  do

gradnje pravič
nejše družbe, 
ker vključuje 
ogorčeno tek
movalnost, 
močno nee
nakost, propa
danje okolja, 
potrošniško tek
mo, nelagodje v 
družinah. Še 
več, u tilita ris tič 
na miselnost se 
hoče razširiti tu 
di na medoseb
ne in  družinske 
odnose, k i jih  
zreducira na 
bežne stike po
sameznikovih interesov in  
spodkopava trdnost družbene
ga tk iva” , je b il jasen sveti oče. 
Dodal je še, da b i morale druži
ne, še posebej v času gospodar
ske krize in  družbene nego
tovosti, praznovati nedelje, 
saj: "Za nas, kristjane, je dan 
praznovanja nedelja, Go
spodov dan, tedenska Velika 
noč. To je dan Cerkve, zbo
ra, k i ga Gospod skliče ok
rog mize Besede in  evhari
stične daritve, kakor to poč
nemo m i danes, da b i se 
nahranili z N jim , vstopili v 
njegovo ljubezen in  ž iveli 
od njegove ljubezni. To je 
dan za človeka in  njegove 
vrednote: sožitje, prijateljst
vo, solidarnost, kultura, stik 
z naravo, igra, šport. To je 
dan za družino, v katerem je 
mogoče skupaj doživeti čut 
za praznovanje, srečevanje, 
podelitev, tu d i z udeležbo 
p ri sveti maši. Drage družine, 
čeprav nas preganja napeti r i
tem našega časa, ne izgubite 
čuta za Gospodov dan! Ta je 
kot oaza, kjer se lahko ustavite, 
da b i okus ili veselje ob 
srečanju in  se odžejali v svoji 
žeji po Bogu".
Med mašo se je papež znova 
ter odločno zavzel za zakonsko 
zvezo, za družino: "Bog je 
moškega in  žensko ustvaril 
enakovredna v dostojanstvu, 
vendar tud i z ind iv idua ln im i 
in  dopo ln iln im i značilnostmi. 
Družinsko življenje, osnovano 
na zakonu med m oškim  in  
žensko, je tako nenadomestlji
va družbena vrlina ” !
V sklepni besedi pred m o lit
vijo angelovega čaščenja je sve
t i oče nato, v idno prevzet od 
čudovitega dogajanja in  veliča
stnega okolja, priznal, da ne 
najde besed, s katerim i b i se 
zahvalil za ve lik i praznik v M i
lanu. Bogu je izrazil hvaležno
st za m ilost doživetja občestva 
Cerkve, organizatorjem in  pro
stovoljcem pa za n jihov trud in  
delo. Nato je, kot je sam dejal, 
z ve lik im  veseljem naznanil, 
da bo p rihodn je  svetovno 
srečanje družin leta 2015 v Fi
ladelfiji, v  ZDA. Pozdravil je v 
M ilanu  prisotnega fila d e lfij
skega nadškofa in  se m u že 
vnaprej zahvalil za odprto p ri
pravljenost. Nato je papež Be
nedikt XVI. besedo spodbude 
izrekel v raznih jezikih prisot
n ih  skupin. V nemščini je pou
daril resnico o življenjskem 
pom enu družine za celotno 
družbo. Po Božjem stvaritelj
skem načrtu je namreč druži
na prednostni kraj, v katerem 
otrok odrašča in  se uči b it i pra
v i človek; družina je neobhod- 
no potrebna za celostni razvoj 
človeka. Povabil je, naj stori
mo vse, da bom o dosegli 
d ruž in i prijazno ozračje, ter 
naj m olim o za dobre družine 
in  njihovo trdnost. V španšči

n i je sveti oče vsem zaželel, naj 
Bog, k i je Oče, Sin in  Sveti 
Duh, vsem pomaga rasti v m o
drosti ljubezni in  razumevanja 
po vzoru Device Marije, k i je 
zgled hčere, matere in  žene, da

b i tako naši dom ovi postajali 
vedno bolj bivališča Boga in  
resnična domača Cerkev. 
"Pred seboj imate pričevanje 
to liko  družin, k i kažejo, kako

sednikom paritetnega odbora 
Bojanom Brezigarjem in zahteva
la vključitev občine Dreka v sez
nam, ki ga predvideva čl. 10 zako
na 38/2001 (javni napisi in  topo- 
nomastika). Odlok predsednika 
Dežele FJk je b il objavljen na 
Deželnem uradnem listu. Sedaj 
pa smo kot občinska uprava 
'sprožili 'postopek za dodelitev fi
nančnih sredstev za nakup cest
nih tabel za dvojezično, italijan- 
sko-slovensko toponomastiko. 
To je bilo zelo potrebno, saj je 
občina Dreka precej zaostala gle
de izvajanja zaščitne zakonodaje 
za slovensko narodno skupnost. 

Nekaj težav je bilo z vašim od
bornikom Brunom Tusgna- 
chom, ki se je udeležil protislo
venskih pobud. Kako je to vpli
valo na delo v občinskem od
bora?

Obnašanjem posegi omenjenega 
odbornika so povzročili nekoliko 
nelagodja znotraj občinske upra
ve, saj se to n i ujemalo z volilnim  
programom, k i je bil dogovorjen.

Vsekakor župan in ostali odbor
n ik i ter svetniki smo se takoj jav
no ogradili od teh stališč, ki so bi
la le osebna. Vsekakor je občin
ska uprava dokazala, kot sem že 
prej omenil, da je bilo poskrblje
no vzelo kratkem času za začetek 
postopka glede izvajanja določil 
zaščitne zakonodaje za Slovence. 

Ali je bilo poročanje medijev o 
tem dogodku objektivno? 

Mogoče bi mediji lahko dali več 
poudarka temu, kar je občinska 
uprava naredila za uvajanje zaščit
ne zakonodaje. Zdi se mi, da je bi
lo nesorazmerno več pozornosti 
namenjene osebnim stališčem te
ga odbornika kot pa delu uprave. 

Kakšni so prihodnji načrti vaše 
občinske uprave?

Uprava občine Dreka ima namen
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Slovesnost ob 60. obletnici smrti Vinka Vodopivca

Njegove stvaritve bodo 
zadonele na Sveti Gori

Prosvetno društvo in  Meša
n i pevski zbor Podgora se 
pridružujeta številnim pri

reditvam na Goriškem ob 60. 
obletnici smrti našega rojaka, 
duhovnika in  skladatelja Vinka 
Vodopivca in prirejata v sodelo
vanju z župnijskimi pevskimi

zbori iz Solkana, Šempetra pri 
Gorici in  Kapele -  Nove Gorice, 
spominsko slovesnost, ki bo v ne
deljo, 10. junija, ob 16.00 uri v 
baziliki na Sveti Gori.
Med mašo bodo združeni pevski 
zbori prepevali Vodopivčeva de
la, med kratko akademijo po njej 
pa bodo predstavniki sodelujočih 
župnij in  kromberške župnije, 
kjer je Vodopivec sklenil svojo 
življenjsko pot 29. ju lija 1952, 
med pesmimi orisali življenje in 
delovanje pomenljivega Primor
ca na Goriškem.
Pobuda je vzniknila med podgor

skimi pevci in  člani kulturnega 
društva tudi zaradi dejstva, da je 
v Podgori najprej služboval 
Vinkov oče Vincenc, in sicer kot 
učitelj in  organist, pa tudi zato, 
ker je bilo kar osem otrok od de
setih v Vodopivčevi družini roje
nih v Podgori.

Prav oče je Vinka uvedel v prve 
glasbene skrivnosti. Že z dvanaj
stimi leti je gladko igral harmonij 
in  v Podgori spremljal ljudsko 
petje. Med šolanjem na gimnaziji 
v Gorici je stanoval v semenišču, 
ki ga je vodil dr. Anton Mahnič in 
kjer so imeli dijaki lepe možnosti 
za razvijanje svojih glasbenih ta
lentov. Tako se je kot violist 
vključil v dijaški orkester, hkrati 
vadil klavir, prepisoval note za 
orkestrsko igro in  28. junija 1893 
kot petnajstletni fantič napisal 
prvo skladbo ravno v Podgori. 
Šlo je za pesem Večerna besedi

lo Josipa Stritarja. Med študijem 
bogoslovja je ves čas vodil zbo
rovsko petje, orglal in  širše delo
val na glasbenem področju in  
prejel mašniško posvečenje 14. 
julija 1901, teden kasneje pa pel 
novo mašo v Grgarju. Duhov
niška služba ga je najprej vodila v 

Kamnje, nato v Čr
niče in  potem v 
Kromberk, ki je b il 
med prvo svetovno 
vojno povsem po
rušen. Umaknil se je 
v Cerknico, kjer je 26. 
junija 1918 skompo- 
niral slovite Žabe. 
Vodopivec se je vrnil 
v Kromberk leta 
1918, skupaj z ljudmi 
začel obnovo kraja, 
cerkve in  župnišča, 
nadškof Sedej pa mu 
je v oskrbo izročil še 
župnijo Sv. Vida na 

Placuti v Gorici.
Nastopilo je najbolj plodno ust
varjalno obdobje v Vodopivče
vem življenju in  hkrati tudi spoz
nanje glasbenih akademikov, da 
želi Vodopivec ostati preprost, 
blizu ljudem, predvsem pa je bi
lo pomembno, kot je v Cerkve
nem glasbeniku zapisal skladatelj 
dr. Franc Kimovec leta 1923, "da 
pozdravljajo Vodopivčevo zbirko 
zborovskih pesmi moški in  meša
ni zbori, ker vedo, kako je pesem 
v razmerah, v katerih so se znaš
li Primorski Slovenci, odločilne
ga pomena za ohranitev ku ltu

re". Neprecenljiva ostaja ugoto
vitev, da so vsaj nekateri akade
m iki in  pomembni Slovenci 
ocenjevali Vodopivčevo delo ne 
zgolj z estetskega vidika, temveč 
predvsem z vidika vrednotenja

Letošnje poletje bodo naši 
kraji zaznamovani z ob
hajanjem zlatega jubileja 

duhovnika Franca Prelca, po ro
du iz Podgrada pri Vremah, ki je 
pred 50 leti v Rodiku daroval no
vo mašo.
Franc Prelc prihaja iz dobre slo
venske družine v Podgradu pri 
Vremah, k i je slovenski cerkvi 
prispevala kar tr i duhovnike, 
brata Milana ter bratranca Gaš
perja. Gimnazijo je obiskoval v 
Pazinu, bogoslovne študije pa v 
ljubljanskem semenišču, kjer ga 
je škof Vovk 29. 6. 1962 posvetil 
v duhovnika. Le nekaj dni po
tem je 3. 7. 1962 pel prvo novo 
mašo. Te praznične slovesnosti 
se rodiška župnija ter bližnja 
okolica dobro spominja. Zlato- 
mašnik Franc Prelc je svoje tretje 
duhovniško leto deloval kot ka
plan v župniji Klanec. S klan- 
škim župnikom Kocjančičem sta 
dušnopastirsko službo opravljala 
tudi v takratni podružnici Hr
pelje ter vikariatu Draga in 
Gročana in  s tem skrbela za vse 
vasi na Malem Krasu. To so b ili 
za duhovnike težki časi preiz
kušenj.
Franca Prelca so poti vodile še v

Zadnje čase, ko smo priče 
uhajanja zaupnih po
datkov iz Vatikana, so se 

med temi znašle tudi informacije 
o Medjugorju. Vsi vemo, da 
uradna Cerkev še n i zavzela no
benega stališča o tamkajšnjih 
prikazovanjih, ampak jih  toleri
ra. Izvedelo se je, da državni taj
n ik kardinal Tarcisio Bertone 
meni, da bi lahko tako tudi osta
lo. Kardinal Camillo Ruini, ki ga 
je papež Benedikt XVI. pred dve
ma letoma postavil za vodjo ko
misije, ki proučuje medjugorske 
dogodke, se s tem ne strinja. Rui
n i je sicer najbližji papežev sode
lavec in  je, kot se zdi, naklonjen 
Medjugorju, mogoče tudi zato, 
ker je predsednik omenjene ko
misije; prisoten je na vseh sejah 
in  zasliševanjih in  tako najbolje 
pozna medjugorsko dogajanje. 
Komisija ima 17 članov, med n ji
m i sta hrvaški kardinal Josip Bo- 
zanič in  Vinko Puljič. Uradnih 
podatkov o delovanju komisije 
ni, ker ta dela tajno. Znano je sa
mo to, da je komisija izpraševala 
škofa Ratka Periča iz Mostarja, 
kamor spada Medjugorje. Prav 
tako so b ili na zaslišanju provin- 
cial Frančiškanske hercegovške 
province p. Ivan Sesara in  vseh 
šest vidcev. Kot tudi p. Jožo 
Zovko, ki je eden od simbolov 
Medjugorja.

Vodopivčevega celovitega delo
vanja, ko je stal predvsem na stra
n i svojega ljudstva in  se upiral 
raznarodovanju. Goriški Sloven
ci so ga zato neizmerno cenili in 
so mu na praznik sv. Jožefa leta 
1924 priredili Vodopivčev večer, 
na katerem je petje vodil prof. 
Emil Komel.
Nesmiselno je ponavljati, kakšno 
gorje je Slovencem povzročil faši
zem. Vodopivec je kljuboval tudi
v teh razmerah, prijateljeval s pre
ganjanimi... Lojzetom in Jožkom 
Bratužem, svojim glasbenim sve
tovalcem, z Beletom in 
Terčeljem, ki je pisal izjemno spo
ročilna besedila o temi trpljenja 
primorskih ljudi. Kritiki so kma
lu ugotovili, da se tudi v Vodo
pivčevih cerkvenih pesmih večk
rat zasliši linija narodnih viž, kar 
se je pogosto pripisovalo tudi 
drugim sodobnim ljudskim skla
dateljem (npr. Ivanu Laharnarju). 
Kako močno ljudski je bil, priča

Tomaj, Avber, Škofije in  preko Pi
rana v Portorož. Z gradnjo nove 
cerkve in več kot tridesetletnim 
delovanjem je pustil Portoroža- 
nom neizbrisen pečat. Tam je 
pričel tudi požrtvovalno delo 
krščanske ljubez
ni, ko je odprl 
vrata župnišča in 
sprejemal mlade, 
ki so se izgubili v 
svetu drog in  
alkoholne oma
me. Bil je pobud
n ik in  ustanovi
telj prvih  sku
pnosti Srečanje, 
ki omogočajo 
zdravljenje za
svojenosti. Nam 
najbližja je v Vre
mah, v Sloveniji 
pa delujejo tudi v 
več drugih krajih.
Danes g. Prelc ži
vi s svojo sestro Kristino v Ber
tokih ter vodi župnijo Sv. Anton. 
Poslanstvo nesebične ljubezni 
do bližnjega pa razvija še naprej 
z novim i programi v istrski in 
slovenski Karitas. Tako so v Ber
tokih ustanovili center za brez
domce, imajo tudi skupnost Vrt-

Vatikanska komisija intenzivno 
proučuje medjugorske dogodke, 
zaslišuje najrazličnejše osebe, še 
zlasti iz prvih  dnevov prikazo
vanja. Neslužbeno se je izvedelo, 
da raziskujejo vso dokumenta
cijo, ki je bila priložena, tudi tisto
o čudežnih ozdravljenjih. Znano 
je tudi, da je Vatikan poslal do
ločene osebe v Medjugorje, da bi 
analizirale pastoralno delovanje 
tamkaj šnih frančiškanov. Sklepa 
se, da bo omenjena komisija do 
konca leta prišla do kakega skle
pa in  ga predložila Kongregaciji 
za verski nauk. Ta pa bo potem - 
tu n i nakazan noben term in - 
zavzela svoje stališče in  to posla
la papežu v dokončno odobritev. 
Papež je manreč tisti, ki odloči, 
na podlagi omenjenega poroči
la, ali so Marijina prikazovanja v 
Medjugorju resnična ali ne. 
Medjugorski dogodki so se razši
rili iz Hercegovine po celem sve
tu. Vernike pa so tudi razdelili na 
tiste, ki so trdno prepričani, da 
so prikazanja resnična, in  v tiste, 
ki vanje dvomijo. V Cerkvi po
teka že 31 let trenje med enimi in 
drugimi, prav zato z velikim za
nimanjem pričakujejo mnenje 
vatikanske komisije.
Kaj naj bi ta komisija priporoči
la? Veliko je ugibanj. Pricurljal pa 
je tudi tale podatek, ki govori o 
štirih rešitvah. Prva opcija je sta-

tudi navedba, da je ogromno sk
ladb napisal po naročilu, za po
sebne priložnosti, za jubilante, za 
slovesnosti. Doslej odkrit opus 
preko 1200 stvaritev in  domnev
no še okrog 300 skladb, ki se 
nahajajo v osebnih arhivih še 
neobjavljene, je dovolj zgovoren 
podatek, da se je Vinko Vodopi
vec kot izjemno prepoznavna 
osebnost svojega časa odgovorno 
in  nesebično razdajal predvsem 
in samo za ljudi.
Pomenljivo je, da se iz krajev, kjer 
je Vodopivec pustil neizbrisen 
pečat odpira pogled na Sveto Go
ro, njegov izjemno priljubljeni in 
sveti kraj.
In če je njegova pesem pospremi
la vrnitev Svetogorske podobe na 
kraj njenega domovanja iz be
gunstva, je naša pobuda za obe- 
ležitev njegovega jubileja na tem 
priljubljenem kraju zrela, odgo
vorna in  narodno ozaveščena od
ločitev.

nica za pomoč zasvojenim z 
alkoholom. Mnogo nas je, ki 
smo Franca Prelca že videli med 
njegovim delovanjem, kako vz
trajno in  zavzeto se bori proti 
zlu, ki človeku jemlje življenje. 
Javnosti je znan tudi po tem, da 
redno vsak ponedeljek ob isti uri 
odpira vrata vsem, ki bi radi na
redili prvi korak na poti rešitve 
iz pekla. Skupaj s tistimi, ki so se 

osvobodili in 
rešili zasvoje
nosti, deluje tu
di preventivno. 
Tako šole orga
nizirajo sreča
nja za višje raz
rede, na katerih 
njegovi varo
vanci s svojimi 
zgodbami p ri
čujejo o nevar
nostih drog in 
alkohola ter ka
ko so se iz tega 
rešili.
Našemu roja
ku, g. Francu 
Prelcu, ob zla

tem jubileju iskreno čestitamo in 
mu želimo še mnogo zdravih let. 
Vse ljudi dobre volje pa vabimo, 
da pridejo na njegovo zlato 
mašo. V nedeljo, 1. julija, bo ob
10. uri v Rodiku vodil slovesno 
somaševanje.

Jana Barba

tus quo. Medjugorje bi ostalo 
pod jurisdikcijo mostarskega ško
fa msgr. Ratka Periča, ki sicer tr
di, da v tej župniji n i nikoli bilo 
prikazovanj. Z ozirom na to, da v 
Medjugorje prihaja na milijone 
romarjev, bi službeno sporočili, 
da je to pač kraj molitve, in  s tem 
bi se zadeva končala. Tako pa ni 
uradnega stališča, ali so prikazo
vanja resnična ali ne.
Druga opcija je, da papež ime
nuje svojega delegata za Medju
gorje, ki bi b il odgovoren za to 
župnijo. Svoje odločitve pa bi po
sredoval tamkajšnjemu župniku, 
frančiškanu. Tako mostarski škof 
ne bi imel več jurisdikcije nad to 
župnijo.
Tretja opcija je zelo radikalna. 
Predvideva ustanovitev posebne 
trebinjsko-makarske škofije, h 
kateri bi bila priključena tudi žu
pnija Medjugorje. Tako bi se mo- 
starsko-duvanjska škofija 
zmanjšala. Papež pa bi za novo 
škofijo imenoval novega škofa, 
ki bi imel Medjugorje pod juri
sdikcijo.
Četrta opcija je najbolj zanimi
va, a skoraj gotovo neizvedljiva. 
Medjugorske dogodke bi progla
sili za prevaro -  fantazijo in  tako 
bi vernim prepovedali romanja.
V današnjem času, ko smo sila 
radovedni in  radovednosti radi 
dodamo še kaj iz "svoje malhe", 
so te novice zanimive in  seveda 
vzbujajo radovednost, kakšno sa- 
lišče bo po 31 letih zavzela 
Cerkev.

Ambrož Kodelja

31 let dolga zgodba Marijinih prikazovanj

Ugibanja o Medjugorju

Slavje v duhovniških vrstah

Zlatomašnik Franc Prelc

Foto JMP

imel kruh pa kakšno klobaso, 
lahko pa tudi sir. Lahko je imel 
tudi vino ali pa si je pri vodnjaku 
natočil vodo. Nato je legel in  za
spal, saj je b il truden. Prišel je iz 
Furlanije in  cesta je bila zelo grda. 
Ko se je zbudil, je iz torbe pote
gnil neki zelo zapacan zvezek - 
gorje nam, če bi v šoli imeli takš
ne zvezke! -  in  začel risati. Narisal 
je to, kar je bilo pred njim: cerkev 
z zvonikom, na levi drevesa in 
obris neke hiše -  lahko bi bilo to 
župnišče -, pa še neki zid, na de
sni pa hiše, ograjo in  še eno dre
vo. Tu je tudi tista velika hiša, ki je 
nekaj let pozneje pripadla župniji 
in jo je ta dala v trajno posest Šte
fanu Jelenu. To je bilo istega leta 
1871, 2. avgusta. Z risbe se vidi, 
da je b il trg pred cerkvijo velik, tu 
je bilo veliko prostora, proti jeze
ru pa sta šli kar dve gazi ali cesti - 
ena za veliko hišo in  druga pred 
njo ob ograji. Taka je bila naša vas 
takrat. To je do sedaj naj starejša 
upodobitev dela našega Doberdo
ba.
Na Binkošti, 27. maja, smo ta do
godek predstavili v naši cerkvi. 
Najprej sta Aleš in  Jurij Lavrenčič 
zaigrala na violino in violončelo 
tisto lepo pesem K Tebi želim, 

moj Bog -  v spo-
min na vse vašča
ne, ki so že v več
nosti. Potem smo 
sliko predstavili; 
Thomas, Anna, 
Mojca in  Chiara. 
Na koncu je vsak 
dobil razgledni
co te upodobitve 
kot trajen spo
m in na dogodek 
izpred 141 leti. 
Da smo do tega 
odkritja prišli, 

gre zasluga našemu g. župniku 
Ambrožu, ki vedno kaj stakne. Ko 
smo ga iz radovednosti vprašali, 
kako je do tega prišel, je rekel: 
"Tudi slepa kura zrno najde"! Iz 
tega sklepamo, da bomo lahko še 
kaj izvedeli iz naše krajevne zgo
dovine.

Marco Peric

Doberdob 25. maj 1871 -25. maj 2012

Najstarejša risba izseka 
doberdobske vasi

N aša župnija Doberdob 
ima svoj župnijski list Be
seda. Navadno izhaja 
enkrat na mesec in  je redno pri

ložen v slovenski verski tisk, to je 
v Ognjišče in  Družino. Tako pride 
na marsikateri naš dom. Na voljo

so jih  ti uporabljali, ko so prihaja
li na Kras na lov.
Na Binkošti letos smo po maši 
predstavili dogodek, ki se je zgo
dil 25. maja 1871; torej natanko 
pred 141 leti. Tedaj je prišel v našo 
vas nenavaden popotnik. To je bil

pa je tudi redno nekaj izvo
dov za tiste, ki niso naroč
n ik i tega tiska. Lani smo v 
Besedi objavili vsebino stare 
listine z datumom 2. avgust 
1871. V njej piše, da je na se
danjem prostoru, kjer se zač
ne Rimska ulica, bila večja 
zgradba s pripadajočimi 
objekti. To je bila nekakšna 
podeželska vila, ki je verjet
no prvotno pripadala grofu rod
bine Della Torre. Razpadajoča, z 
dvema murvama, je bila dana v 
trajno oskrbo Štefanu Jelenu, kar 
dokazuje, da je bila last župnije. 
Istočasno smo tudi spoznali, da v 
naši vasi niso bile samo majhne 
hiše, ampak tudi večje. Te so bile 
verjetno v lasti raznih grofov in

gospod Torquato Taramelli. 
Verjetno je prijezdil na konju ali 
pa se je pripeljal s kočijo. Gotovo 
ni potoval peš. Zaustavil se je na 
prostoru, kjer je sedaj šola. Tu so 
bila verjetno drevesa. Konja je pu
stil, da se je napasel in  odpočil. 
Sam je iz torbe vzel malico in  se 
okrepčal. Kaj je jedel? Verjetno je
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Caltggirone - stopnice sv. Marije del Monte (foto Alojz Hlede)

Eriče (foto Alojz Hlede)

Potovanje na Sicilijo z Novim glasom (3)

Kulturne znamenitosti iz 
različnih zgodovinskih dob
Mesto Caltagirone je na 

višini 600 m nad
morske višine. Ime je 

arabskega izvora in  pomeni Grič 
anfor. To dokazuje tisočletno

tipični gostilni.
Popoldne smo se odpeljali proti 
morju v Agrigento. Mesto se sicer 
dviga na obronkih planote nad 
sotočjem dveh rek Sant'Anna

tradicijo keramičarstva. S porce
lanastimi ploščicami je zgrajeno 
stopnišče do cerkve Marijinega 
oznanjenja, vseh stopnic je 142. 
Tudi to mesto je na seznamu 
dediščine človeštva UNESCO. Tu 
se je rodil in  živel znani duhovnik 
in  ustanovitelj Krščanske 
demokracije don Luigi Sturzo 
(1871-1959). Videli smo njegovo 
rojstno hišo. Kosilo smo imeli v

(stari Hipsas) in San Biagio (stari 
Akragas). Sprehodili smo se po 
Dolini templjev. Veličastna sta 
Junonin tempelj z originalnimi 
25 stebri, nekaterimi še ne
dokončanimi, in  Jupitrov tem
pelj, oba iz 5. stoletja pr. Kr. Tu so 
b ili boji med Kartažani in Riml
jani; Bizantinci so zapustili tudi 
svoj pečat, pa še dvestoletna arab
ska kolonizacija; mestu so dali tu

di ime Girgenti. To ime se je 
ohranilo vse do leta 1927. V mes
tu je b il rojen slavni grški filozof 
Empedokles (5. stol. pr. Kr.). To je 
rojstno mesto pisatelja in  dra

maturga Luigija Pirandel- 
la. Sredi zime, ko cvetijo 
mandeljni, imajo Festival 
mandljev v cvetju. Tudi 
danes je nižina rodovitna, 
polna sredozemskih 
dreves, rastlin in  cvetja. 
Po vseh mestih smo imeli 
tudi lokalne vodiče, ki so 
b ili res prijazni in  sposob
ni, seveda so se nekateri 
začudili, ko so 
slišali našo gov
orico.
Peti dan zjutraj 
smo si najprej 
ogledali svetovno 
znani arheološki 
park Selinunte. Pr
vo naselje je bilo že 
v 7. stoletju pr. Kr. 
ob reki Selinos, po 
kateri ima mesto 

tudi svoje ime. Akropola 
predstavlja ostanke mest
nega zidovja, ki so ga 
utrdili Kartažani, ob njem 
so ostanki hiš iz punskega 
obdobja. Selinuntske tem
plje odlikuje značilnost črk 
abecede; žal n i še mogoče 
pojasniti, kateremu 
božanstvu na čast so b ili 
zgrajeni. Poimenovali so

jih  po abecedi A, B,
C, D, E, F, G, O. Na
jlepši je baje pripadal 
boginji granatnega 
jabolka.
Na parkirišču je naš 
šofer ugotovil, da je 
naš avtobus obstal in 
da noče dalje. Dobri 
dve uri se je trudil, 
da je popravil ok
varo, ko je dobil 
navodila s servisne 
postaje.
Zato smo opustili 
ogled Segeste in  se 
napotili na kosilo, ki 
nas je čakalo v 
restavraciji Molino v 
naravnem rezervatu 
solin pri Trapaniju, 
ki se razprostira na
1.000 hektarih 
površine. Poskusili smo znani 
kuskus in  jedli ribe. Na solinah še 
danes pridelajo kakovostno

morsko sol.
Po kosilu smo se odpeljali na 
Eriče, ki se nahaja na vrhu is

toimenskega hriba. Mesto je 
postalo slavno zaradi Mednarod
nega centra za znanstveno kul

turo E. Majorana, ki je bil us
tanovitelj in  znanstvenik v 
šestdesetih letih prejšnjega sto
letja. S parkirišča smo se 
povzpeli na hrib skozi kamni
to tlakovane ulice do Materne 
cerkve iz 15. stoletja z im 
pozantnim zvonikom iz nor- 
manskega obdobja. Cerkev sv. 
Janeza Krstnika je bila zgraje
na v normansko-gotskem ob
dobju (13. stoletje), pozneje so 
jo močno predelali v 
baročnem slogu. Nedaleč je tu
di nekdanja utrdba-grad Venus 
iz normanskega obdobja (12. 
stoletje). Z vrha se razprostira 
širok pogled do Trapanija, z 
Egadskimi otoki, in  celo do li
bijske in tunizijske obale v lep
em vremenu.

/dalje 
JM

Terčeljeva pot 2012

Drugi romarski shod

Drugi romarski shod po t. 
i. Terčeljevi poti bo 
potekal v nedeljo, 10. ju

nija 2012. Na lokaciji Nova pot, 
ki se nahaja na gozdni jasi na pos
estvu Taloške domačije na Kovku 
(Kovk 19 -  Na Logu), bo ob 15.00 
molitvena ura, ob 16.00 pa maša, 
ki jo bo daroval postulator za be
atifikacijo Filipa Terčelja in 
voditelj pobude Molitev in  post 
za domovino 
dr. Primož Krečič.
Pri maši bo sodeloval župnijski 
cerkveni pevski zbor s Cola, člani 
prostovoljnega gasilskega društva 
pa bodo nosili bandera s podoba
ma Srca Jezusovega in  Srca Mari
jinega, ki ju je blagoslovil Terčelj, 
ter podobo Filipa Terčelja.
Nova pot
Nova pot se nahaja na gozdni jasi 
na posestvu Taloške domačije na 
Kovku. Na eni strani jase je oltar 
iz velikega kamnitega bloka, ki 
ima na čelni strani vklesano letni
co 1922, križ in  letnico 1989. 
Okoli jase so postavljeni stebrički 
z začetnicami: CM (Ciril in 
Metod), PP (Peter in  Pavel), M 
(Matej), M (Marko), L (Luka), J 
(Janez), J (Jožef), J (Janez Krstnik). 
Dodatne informacije o romanju 
dobite p ri Silvi Vidmar, GSM: 
031/869-133, e-pošta: silva. 
vidm@gmail. com, o pohodu 
konjenikov p ri Rafaelu Premrlu, 
GSM: 051/427-823 in o delavnic
ah za otroke p ri Nadji Pregelj c, 
GSM: 031/506-555. Za stike z 
javnostjo je na voljo Urška 
Makovec, GSM: 041/207-653 ali 
po e-pošti: u. makovec@gmail. 
com. Prim. tudi spletno stran: 
http://194.249.196.221/FilipTer- 
celj/.
Terčeljeva potvvipavski dekaniji
Duhovniki vipavske dekanije so 
na veliko soboto leta 2010 pod
pisali pobudo za začetek postop
ka za Terčeljevo beatifikacijo in  jo 
izročili koprskemu škofu Metodu 
Pirihu, kmalu zatem pa je b il us
tanovljen Terčeljev odbor. Pobu

da za Terčeljevo pot je nastala že 
leta 2010, na drugem srečanju 
Terčelj evega odbora v župnišču v 
Šturjah. Ideja je bila, da med seboj 
povežejo kraje, ki spominjajo na 
Filipa Terčelja. Za začetek poti so 
določili Šturje, kjer je b il Filip 
Terčelj v župnijski cerkvi sv. Juri
ja krščen, na Cankarjevem 
trgu pa stoji njegov 
spomenik. Iz Šturij so pot us
merili v Grivče in  predvideli 
postanek pred njegovo rojst
no hišo. Preko Sinjega Vrha, 
od koder seže pogled do Istre 
in  Gradeža, so pot nadalje
vali do Nove poti na Kovku, 
kjer so določili prostor za 
mašo. Razlogov za to od
ločitev je bilo več: v hiši Na 
Logu je Terčelj prespal, ko je 
v aprilu 1934 zbežal v Ju
goslavijo. Na tej domačiji je 
otroke učil verouk in 
blagoslovil podobi Srca 
Jezusovega in  Srca Marijine
ga. Poleg tega je bila na 
gozdni jasi, ki pripada tej do
mačiji, leta 1922 in  nato še 
leta 1923 maša v času itali
janske okupacije naših kra
jev. Po maši so pot nadalje
vali po Angelski gori do 
Otlice, kjer so obiskali župnijsko 
cerkev. Sledil je sestop; mimo 
Otliškega okna in izvira Hublja so 
se v rn ili na izhodiščno mesto 
pred Terčeljev spomenik.
Prvo peš romanje po Terčeljevi 
poti je potekalo 18. junija 2011. 
Udeležilo se ga je okoli 90 romar
jev, ki so se na prej opisano pot 
odpravili peš. Po zaslugi Silve Vid
mar se je ta dan dogajalo mar
sikaj. Poleg romarjev so Terčelja 
počastili tudi konjeniki, gasilci, 
pritrkovalci, Jakobovi romarji, 
skavti idr. Pri maši na Novi poti 
se je zbralo okrog 300 
udeležencev. Veliko, a še vedno 
malo, če pomislimo, da se je 12. 
junija 1922 na Novi poti zbralo 
2000 ljudi.
Ob 20-letnici samostojne Sloveni

je so mašo darovali za domovino. 
Temu je bila namenjena tudi 
molitvena ura pred mašo. So
maševanje je vodil dekan Do
m inik Brus. Pri maši je s skalnate 
pečine nad oltarjem mešani pevs
ki zbor župnije Šturje pod vod
stvom Marinke Šuštar prepeval 
pesmi, ki jih  je napisal Filip 
Terčelj. Pri maši so b ili prisotni tu
di člani Gasilskega društva Col, ki 
so nosili podobi Srca Jezusovega 
in  Srca Marijinega, ki ju je

blagoslovil Filip Terčelj. Ivan 
Jamšek iz Manč je pred kipom 
Matere Božje z Jezusom v nebo iz
pustil 20 golobov -  za vsako leto 
samostojne Slovenije po enega. 
Pod vodstvom Nade Blažko so bili 
prisotni pritrkovalci iz Lokavca, ki 
so pritrkavali na šest zvonov. Maši 
je sledila pogostitev na Logu. Za 
hrano je poskrbel Hieronim Vid
mar, hrano pa so delile gorjanke, 
oblečene v tradicionalna oblačila 
pod vodstvom Ivice Vidmar. K 
maši so na pobudo predsednika 
Konjeniškega društva sv. Štefana 
Vipavska dolina Rafaela Premrla 
prišli tudi s konjskimi vpregami 
in iz Vipave pripeljali sodček vina, 
ki ga je podarila Vipavska klet. 
Manjkali niso n iti člani društva 
prijateljev poti sv. Jakoba,

oblečeni v romarska oblačila. 
Paša za oči so bile različne naro
dne noše, tako gorjanske kot 
vipavske. Pri izvedbi pohoda je 
sodelovalo Planinsko društvo Aj
dovščina pod vodstvom Tomaža 
Breclja, prisotni so b ili 
zdravstveni delavci, ki so skrbeli 
za prvo pomoč. Pozabiti ne 
smemo na domačine, ki so vodili 
molitveno uro, med temi gospod 
Matej Kobal, Jožica Vidmar ter 
Terčeljevi sorodniki, ki so priprav

ili pogostitev pred rojstno 
hišo Filipa Terčelja. O do
godku so poročali tudi 
mediji.
Čemu vse to naštevanje? - 
Filip Terčelj je z opisanim 
raznolikim dogajanjem 
doživel poklon, ki se ga ne 
da izsiliti, temveč je prišel 
iz src preprostih ljudi, ki so 
odprti za resnico, dobroto 
in  lepoto, iz src ljudi, ki ne 
pristajajo na nihilizem. 
Terčeljev odbor se je letos 
odločil, da Terčeljevo pot 
razširi. V času fašizma so 
naši predniki pokazali nev
erjetno iznajdljivost in 
pogum, sposobnost za or
ganizacijo in  sodelovanje. 
Z namenom, da bi ob
varovali slovenske knjige 
pred uničenjem, so v nekaj 
urah izpraznili knjižnice, 
ki so jih  člani posameznih 

družin odnesli na svoje domove, 
kjer so jih  brali, knjige pa so nato 
krožile od hiše do hiše. Zbirali so 
se ob samotnih cerkvah, npr. na 
Vitovljah, kamor so prišli iz vseh 
smeri, da so tam peli, m olili in 
zborovali. Ob takih shodih je t i
sočem ljudem govoril tudi Filip 
Terčelj. Čeprav n i podatkov o 
tem, da bi b il Filip Terčelj leta 
1922 in  1923 prisoten na Novi 
poti, pa je šlo za shod, ki je b il 
značilen za tisti čas. Da bi obudili 
tradicijo, se je Terčeljev odbor od
ločil, da bodo peš romanja na No
vo pot letos potekala iz različnih 
smeri: iz Šturij preko Grivč; iz 
Vipave preko Vrhpolj in  Budanj; 
iz Podkraja preko Cola; iz Ozel
jana, preko Vrtovina, Kamenj, 
Skrilj, Lokavca, Predmeje, Otlice;

iz Črnega Vrha preko Zadloga. 
Terčeljeva pot, kot so si jo zamis
li li  lani, ostaja, dodane pa so še 
druge veje.
Terčeljeva pot je zasnovana tako, 
da je en sam človek v enem dne
vu ne more prehoditi, prehodijo 
jo lahko le skupaj, vsak določen 
del. Poleg tega so se odločili, da 
bo po maši na programu nagovor 
tako, kot je bilo v času Filipa 
Terčelja. Nalogo govornika je 
tokrat velikodušno sprejel Jože 
Dežman. Smisel Terčeljeve poti ni 
le obujanje spominov na svetle 
točke naše težke preteklosti, 
temveč nadaljevanje hoje po poti, 
ki jo je začrtal Filip Terčelj. Je priz
navanje, da je njegova pot prava, 
je priznavanje njegove karizme, 
ki nam je dana zato, da odkriva
mo, kdo smo, in  se vedno bolj 
zavedamo svojega dostojanstva in 
poslanstva.
Terčeljev odbor Vipavske dekani
je si ne domišlja, da so z opisano 
potjo zaobjeli celotno Terčeljevo

življenjsko pot. Nastajajo pobude, 
da bi organizirali romanje po 
poti, ki jo je Filip Terčelj prehodil, 
ko je 25. in  26. aprila 1934 pred 
fašističnim preganjanjem pobeg
n il v Jugoslavijo. Dozoreva tudi 
ideja, da bi poromali po poti, ki 
sta jo mučenca Filip Terčelj in 
Franc Krašna prehodila v zadnjih 
dveh dneh svojega življenja. Zal 
je omenjena pot naštetih 
mučencev še vedno zavita v 
skrivnost. Morda ne bomo nikoli 
natančno izvedeli, kaj se je v 
Davči dogajalo okoli praznika Sv. 
treh kraljev leta 1946 in  po kater
ih  poteh so ju likvidatorji vodili v 
smrt.
To pa n iti ni bistveno. Na
jpomembnejše je m oliti in  ro
mati v Duhu in  Resnici, na sveto 
goro Sion! Terčelj je zapisal: "M i 
romamo po težkih poteh, po 
skalnatih tleh na sveto Goro! M i 
verujemo, da Bog Sabaot poma
gal bo najti nam sionsko pot"!

Bogdan Vidmar

Vabilo na dve slovesni sv. maši na Sv. Gori
Frančiškanski samostan Sveta Gora vabi v svetogorsko baziliko 
v soboto, 16. junija 2012, ob 20. uri na slovesno sveto mašo in 
procesijo z lučkami ob obletnici Marijinega prikazanja. Bogoslužje 
bo vodil g. Karel Bolčina, štandreški dekan. Pri sveti maši bo 
sodeloval Cerkveni pevski zbor Stanko Premrl iz Podnanosa.
V nedeljo, 17. junija 2012, ob 16. uri pa bo na Sveti Gori slovesna 
sveta maša ob Kronanci. Bogoslužje bo vodil p. dr. Mari Osredkar, 
frančiškan. Pri sveti maši bo sodeloval Mešani pevski zbor Lojze 
Bratuž iz Gorice.

Iz dnevnika goriškega nadškofa
Goriški nadškof msgr. Dino De Antoni bo v nedeljo, 10. junija, 
podelil zakrament sv. birme ob 9.30 v župniji sv. Marka ev. v 
Ribiškem naselju, ob 11. uri pa v župniji sv. Frančiška Asiškega 
vSesljanu. V soboto, 16. junija, se bo ob 16.30 srečal v župnišču 
San Valeriano v Gradišču z udeleženci skorajšnjega romanja z 
Unitalsijem v Lurd.

Msgr. Moraglia novi predsednik CET
Beneški patriarh msgr. Francesco Moraglia je novi predsednik 
Škofovske konference Triveneta (CET). Izvoljen je bil 29. maja na 
rednem srečanju škofov italijanskega severovzhoda v kraju 
Zelarino (VE). Nasledil je goriškega nadškofa De Antonija, ki se 
mu je patriarh tudi zahvalil za opravljeno delo v zadnjem petletju. 
Škofje pripravljajo pismo za vernike po zborovanju Oglej 2, 
papežu so napisali telegram z izrazi sočutja in bližine v teh težkih 
časih, ljudi pozivajo, naj bodo velikodušni v pomoči potresencem.
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I;
'grive in  poskočne, pa tudi 
mile in  nežne so pesmice, 

. ljudske, priredbe, umetne in 
nabožne, ki jih  vsebuje nova 
zgoščenka Mladinskega pevskega 
zbora Emil Komel z naslovom 
Šopek najlepših za vas. Sad pro
jekta, katerega nosilec je ZCPZ 
Gorica, sofinanciral pa ga je Javni 
sklad RS za kulturne dejavnosti, so 
mladi pevci pod taktirko men
torice in  zborovodje Damijane 
Čevdek Jug kronali na 
prazničnem koncertu Snovanj v 
petek, 1. junija, v veliki dvorani 
Tržaške univerze v ul. Alviano v 
Gorici.
"Šopek" je bil res posebno pisan 
in  bogat, saj je s širšo paleto 
stilov in  žanrov ob odlični 
spremljavi instrumentalistov - 
profesorjev in  učencev višjih 
razredov - na naj lepši način 
pokazal, kakšno vlogo ima na 
glasbeni šoli Emil Komel zbor, 
ki je repertoarno prerasel šolski 
okvir in  združuje mlade pevce iz 
vse goriške pokrajine, deloma 
tudi iz tržaške in  videmske, pa 
tudi iz različnih krajev slovenske 
Primorske.
Ta posebni večer - pa tudi sam 
CD - je bil posvečen spominu in 
delu prof. Silvana Kerševana, ne
davno preminulega ravnatelja, ki 
so mu bili najmlajši gojenci glas
bene šole še posebno pri srcu, je

MLPZ EMIL KOMEL | Koncert in predstavitev zgoščenke

Šopek najlepših pesmi 
iz mladih src

po prvem sklopu pesmi, ko je ob 
klavirski spremljavi dragocene 
Dalie Vodice poleg mladinskega 
zbora nastopil tudi otroški,

dediščine se na šoli čutijo dovolj 
močne in  so prepričani, da bodo 
vredno nadaljevali njegovo delo. 
O pevskem in založniškem pod-

ki zbor gradi svojo pevsko in  
zborovsko identiteto"), dve pesmi 
sta sakralni, šest je skladb, ki so jih 
napisali razni slovenski skladatelji

prihodnje".
Nekdanja pevka Lucija Tavčar in 
sedanja, Lucija Lorenzutti, sta v 
bežnih obrisih prehodili pot zbo
ra, ki je zlasti v zadnjih letih pose
jana tudi z zlatimi rožicami; te so 
se porodile ob vztrajnem in 
resnem delu z zavzeto pevovod- 
kinjo. V repertoar so skupno 
vložili veliko truda, pa tudi vesel
ja in  navdušenja, ki se je krepilo 
zlasti ob poletnih pevskih tednih. 
Uspehi niso izostali, saj si je zbor

- m

1
Otroški in Mladinski pevski zbor Emil Komel

povedala predsednica SCGV Emil 
Komel Mara Černič. "Kerševan ni 
tu fizično prisoten", je nadalje
vala; "je pa zraven v duhu". Zara
di njegove bogate in  plemenite

V nedeljo, 20. maja 2012, je v Pev- 
mi devet srečnih otrok prvič preje
lo Jezusa v svoje srce: Eleonora, Fe- 
derico, Gala, Jurij, Luca, Majda, Pe
tra, Tanja in Vanja. Na ta veliki dan 
sta jih pripravljala dve leti župnik 
Marijan in katehistinja Majda

Mačus. Bogoslužje je bilo zares 
zbrano. Sodelovali so vsi verniki v 
polni cerkvi, še posebej pr- 
voobhajanci in pevci otroškega 
zbora KD Sabotin iz Štmavra pod 
vodstvom Nadje Kovic. Tudi 
cerkev je bila zelo lepo okrašena.

vigu
Mladinskega pevskega zbora je 
prof. Marja Feinig zapisala (njene 
predstavitvene besede je prebral 
Marko Tavčar), da je nastal prav na 

Kerševanovo željo. Ta je 
namreč izrecno poudar
il, da je nujno potrebno 
ohraniti zvočno bogast
vo, ki so ga ustvarili 
člani zbora pod skrbn
im  in  pedagoško pre
mišljenim vodstvom 
Damijane Čevdek. Za 
sodelujoče je to doku
ment pevskega razvoja, 
potrdilo o prehojeni 
poti v štirih letih 
pevskega udejstvovanja. 
Za zborovodkinjo in 
samo šolo pa je oben
em tudi spričevalo o di
daktično pedagoškem 
delu, ki je bilo opravl
jeno, saj je bilo v 
vokalno izobraževanje 
te skupine vloženega 
veliko truda. In 
zadoščenja so na dlani! 
Zgoščenka vsebuje os
em priredb ljudskih 
pesmi ("te so prav goto
vo temeljni kamen, na 
katerem naj vsak naš 
otroški in tudi mladins-

na besedila različnih pesnikov. 
Zgoščenka torej ponuja pester iz
bor slovenske pevske - otroške in 
mladinske - literature, s posebno 
pozornostjo do Primorske in 
njenih besednih ter glasbenih ust
varjalcev. Med pesniki sta Ljubka 
Šorli in  Igo Gruden, med skla
datelji Lojze Bratuž, Zorko Harej, 
Stane Malič, Tomaž Simčič in 
Patrick Quaggiato; le-ta, ki je bil 
prisoten na večeru, je poskrbel za 
nekaj izvrstnih orkestracij. Ob 
slovenskih pesmih je zborovod
kinja poskrbela tudi za obravnavo 
in  izvajanje ustreznih skladb sve
tovne literature, ki so izzvenele ze
lo spontano in  sproščujoče. Zbor 
izvaja enoglasne in dvoglasne pes
mi, pri nekaterih se prepletata pet
je solistov in  zbora. Za pevce je go
tovo zelo dragocena izkušnja pet
je ob spremljavi instrumentov. 
Zgoščenka predstavlja tudi del os
ebne zgodovine teh fantov in  dek
let, ki so skupaj prehodili del svo
jih  osebnih poti. Vse objavljene 
pesmi "bodo gotovo za zmeraj 
odmevale v njihovih srcih in  jih 
gnale v nove pevske izkušnje in 
podvige". Upati smemo, je skleni
la svoje misli prof. Feinigova, "da 
bo vsejano seme, ki je že dobro 
vzklilo, rojevalo bogat sad tudi v

prislužil kar nekaj zlatih priznanj 
v zamejstvu in Sloveniji, nastopil 
pa je tudi na pomembnih slavjih, 
ki bodo ostala - njim in poslušal
cem - v žlahtnem spominu. Tudi 
pevki sta se spomnili na dobro

hotnega ravnatelja Kerševana, ki 
je v članih zbora videl prihodnost 
glasbenega poustvarjanja v Gorici. 
Z izdajo CD-j a so končno ures
ničili njegove sanje. "Ostali nam 
bodo izredno lepi spomini na 
skupno druženje in ustvarjanje ob 
naši pevovodkinji Damijani 
Čevdek... Ljubezen do petja goto
vo ne bo dogorela... V srcu nam 
bo ostal seveda tudi naš ravnatelj 
Silvan, ki je s svojevrstnim hu
morjem znal vselej razbremeniti 
resnejše zadeve". Večer je sklenila 
pesem Ko se smeješ, ki so jo sku
paj zapeli sedanji pevci z nekaj 
nekdanjimi. V imenu staršev, ki 
so poklonili zborovodji Damijani 
priložnostno darilo, se je vodstvu 
šole zahvalil Jurij Paljk; mlade 
pevce in  vse, ki imajo opraviti z 
zborom, je pozval, naj ostanejo 
zvesti lepemu in  dobremu.
Ob poslušanju zbora, ki mu na 
Goriškem v tem trenutku gotovo 
ni primere, se človek vprašuje, kaj 
je tisto, kar omogoča glasbi, da se 
lahko na tak način dotakne glo
bin srca, ga ogreje in gane. Lahko 
je to dovršena tehnična priprava, 
lahko je posebno posrečen izbor 
skladb z odličnimi besedili, mor
da pa še kaj več. K temu gotovo 
pripomorejo čisti glasovi 

nedolžnih otroških dušic, verjet
no pa tudi velika ljubezen tistih, ki 
so s strogim delom in hkrati s 
srcem v roki znali spodbuditi ne le 
umetniško, temveč tudi človeško 
rast članov takega zbora. / DD

Lutkovni teden v Sovodnjah

n

l

Prosvetno društvo Vrh Sv. Mihaela bo tudi letos organiziralo 
poletni tečaj za osnovnošolske otroke. Lansko leto so se otroci 
naučili gledaliških veščin, letos pa bodo udeleženci odkrivali 
svet lutk pod mentorstvom študentk Karen Ulian in Ivane Milič. 
Otroci se bodo zbirali v sovodenjskem župnišču vsak dan od 
ponedeljka, 18., do petka, 22. junija, in sicer od 7.45 do 13.00. 
Starši, sorodniki in prijatelji si bodo lahko ogledali sadove 
njihovega truda v ponedeljek, 25. junija, ob kresovanju na Largi 
na Vrhu Sv. Mihaela.
Za informacije in vpis lahko zainteresirani pokličete Karen Ulian 
(tel. št. 338/8229940) in Katjo Tomšič (tel. št. 3202129284). 
Pohitite, število razpoložljivih mest je omejeno!!! /  Nika Cotič

Ob 30-letnici poimenovanja osnovne šole po Alojzu Gradniku

Končna šolska prireditev 
v Števec Janu

V  šolski telovadnici OŠ A. 
Gradnik v Števerjanu so 
se 29. maja zbrali otroci 

iz vrtca in  osnovnošolci na skup
ni prireditvi, ki je bila posvečena 
30-letnici poimenovanja štever-

ki so se razporedili po odru med 
raznimi prevoznimi sredstvi. Na 
odru so kulise prikazovale razne 
avtomobile, motorna vozila, 
tovornjake, traktorje in  druga 
prevozna sredstva. Otroci so se

obogatili z ugankami, izšte- 
vankami in  recitacijami. Os
novnošolci prv ih  razredov so 
spremenili prizorišče in  prikaza
li učilnico s strogo učiteljico, ki 
je nadzorovala njihovo učenje in

S - r i f i j i  
r  "if.ir i' -" j ..!.

janske šole po pesniku Alojzu 
Gradniku, najžlahtnejšem glas
niku briške skupnosti. Najprej so 
se predstavili najmlajši iz vrtca,

kar lepo znašli med temi vozili 
in  s petjem, z besedo in  mimiko 
prikazali značilnosti
posameznih vozil. Nastop so

pisanje. Prizor je bil zelo izrazit, 
čeprav so otroci vse prikazali 
samo z mimiko. "Starejši" učen
ci so prebirali zabeležene

spomine staršev in  starih staršev, 
ko so oni hodili v šolo. Razmere 
so bile tedaj precej drugačne od 
današnjih. V šolo so hodili peš, 
tudi po tričetrt ure. V poletnih 
mesecih bosonogi, v zimskem 
času pa z lesenimi coklami. Ko 
je mraz posebno pritisnil, so 
noge obvezali s toplejšimi krpa
mi. Imeli so le nekaj zvezkov in 
kako knjigo. Na klopeh so imeli 
črnilnik, iz katerega se je večkrat 
izlilo  črnilo. Razredi so b ili zelo 
številni, in  ker n i bilo v šolskih 
prostorih dovolj učilnic, so neka

teri hodili v šolo v popoldanskih 
urah. Za domače vaje in  učenje 
je bilo malo časa, saj so morali 
otroci pomagati doma na kmeti
ji. Nato so sledile projekcije fo
tografskih posnetkov, na katerih 
so bile prikazane dejavnosti, ki 
so jih  učenci izpeljali med šol
skim letom. Lepa prireditev se je 
končala s skupno pesmijo. 
Otroke in  druge prisotne je 
nagovorila županja Franka 
Padovan, ki je povedala, da pred
stavlja šola najtrdnejšo podlago 
za vsako vaško skupnost in  ji za

to uprava namenja največjo po
zornost. Prireditvi je prisostvo
vala tudi ravnateljica Elizabeta 
Kovic. Predstavnici staršev sta se 
zahvalili učnemu in  drugemu 
osebju ter zunanjim sodelavcem, 
ki so spremljali delo v šoli in  se 
tru d ili z otroki. Prireditev je 
pokazala, do so se med šolskim 
letom marsičesa naučili. Starši in 
drugi sorodniki, ki so se številno 
udeležili prireditve, so b ili vid
no zadovoljni s tem, kar šola nu
di.

DP



N O V I

GLAS Goriška 7. junija 2012

Števerjanska občina v prid občanov

Vrsta zanimivih 
srečanj

danki prav vseh žensk, pa še 
to liko  bolj v točno določenem 
življenjskem obdobju. 
Občinska uprava in  Poveljstvo 
orožnikov iz Števerjana sta ob 
sodelovanju župnije  sv. Flo
rijana in  M arije Pomočnice, 
Kulturnega društva Briški grič 
ter SKPD Frančišek B. Sedej 
prired ila  in fo rm a tivn i večer o 
tem i Kraje in  golju fije?  Kako 
se zaščitimo pred zlonam erni
m i. To je b ilo  drugo srečanje 
po vrsti z občani.

Predavatelj, k i je dal številn im  
p riso tn im  ve liko  dob rih  na
svetov, je b il pove ljn ik  čete 
orožnikov iz Gorice, kapetan 
Lorenzo Pella, ob tehn ičn i po
m oči poveljnika števerjanskih

V

Števerjanska občinska 
uprava želi obveščati 
občane, to liko  bolj če gre 

za zelo pereče tematike, k i jih  
obravnavajo strokovni tehn ik i 
v zelo enostavni in  preprosti 
ob lik i.
Prvo srečanje je uprava orga
nizirala v sodelovanju z Usta
novo za zdravstvene storitve 
št. 2 "Isontina" o tem i Preven
tive p ro ti raku. Naše zdravje 
lahko obvarujemo najprej s t. 
i. p rim arno preventivo, to je s 
p rim e rn im i ž iv ljen jskim i na
vadami, s športno dejavno
stjo, zdravo prehrano 
in  z izogibanjem  
kajenju. Enako pa l l& jg S p  
nam je v pomoč tu 
d i sekundarna pre
ventiva, k i om o
goča, z zgodnjo 
diagnozo, odk
rivanje nakate- 
r ih  rakastih 
obolenj, poseb
no tis tih , k i so 
na jbo lj pogosta.

Srečanje je vod il M ichele Lui- 
se, odgovorni p ri oddelku za 
onko loški screening p r i go- 
rišk i zdravstveni ustanovi,

spregovorila sta tud i anato- 
m opato log A n ton io  Co- 
lonna in  k iru rg  Jožko Sta- 
cul. Govor je b il o po

m em bnosti udeležbe scree- 
ninga na dojkah, m aternici in

Velika dvorana goriškega Kinemaxa

Dokumentarec o 
atentatu v Petovljah

evrov.
Marsikdo je moral 
večer spremljati sto
je, po predvajanju, ki 
je trajalo eno uro, pa

PROSVETNO DRUŠTVO ŠTANDREŽ

J  Iz kom edije v kom edijo
Poletno srečanje gledaliških skupin

ŠTANDREŽ, IGRIŠČE OB ŽUPNIJSKEM  D O M U  A . GREGORČIČ

■  Petek, 8. ju n ija  2012, o b  2 0 .45
M arina Cernetig - M O Ž  NAŠE ŽENE 
Režija g leda lišk i ko lektiv in M a rjan  Bevk 
Benelko gledališče

■  S obo ta , 9 . ju n ija  2012, o b  2 0 .45  
Ken Ludwig -T l N O R I TENORJI
Režija D arko Zupanc 
Društvo Smoteater -  M ajšperk

■  N e d e lja , 10. ju n ija  2012, o b  2 0 .45
Markuš Kobeli - SOBE
Režija Herman M u b i
KUD Valentin Kokalj -  Visoko

■  Petek, 15. ju n ija  2012, o b  2 0 .45
Edita Frančeškin - ALI ŽENSKE KDAJ O D N E H A JO
Režija Edita Frančeškin 
Kulturno društvo Domovina -  Osp

■  S obo ta , 16. ju n ija  2012, o b  2 0 .4 5  
Ray Cooney - ZBEŽI O D  ŽENE
Režija Jože Hrovat
Dramski odsek Prosvetnega društva Standrež

V primeru slabega vremena bodo predstave v župnijski dvorani A. Gregorčič 

POD P O KR O VITELJSTVO M  ZVEZE SLO VEN SKE KATOLIŠKE PROSVETE

tresel deželno in  vsedržavno 
javnost.
Sam dokumentarec ponuja vpo
gled v življenjsko zgodbo šestih 
nedolžnih Goričanov, ki so jim, 
kljub dokazom in informacijam, 
da je treba krivce iskati v neofašis
tičn i formaciji Ordine nuovo, 
hoteli naprtiti atentat v Petov
ljah. V zaporu so presedeli več kot 
leto dni, le pogumno delo gori- 
ških odvetnikov je omogočilo, da 
se je iskanje krivcev premaknilo v 
pravo smer. Sicer je bila prava 
smer, kot rečeno, nakazana pre
iskovalcem že od prvega dne, 
vendar je prišlo do utaj dokazov 
in  potvarjanja dejstev, v katere so 
b ili vpleteni najvišji organi sil 
javnega reda in sam javni tožilec. 
Kasneje se je proces preselil v 
Benetke in  je zanj odgovarjal sod
nik Felice Casson. Da se je zgod
ba o atentatu začela razkrivati, pa 
je bilo bistveno priznanje enega 
od storilcev.
Zgodba okoli Petovelj ponuja 
okno v splošno italijansko doga
janje tistega časa vse do dana
šnjih dni, je povedal Casson, ki je 
danes parlamentarec. Na okrogli 
m izi so sodelovali še odvetnik 
Nereo Battello, ki je kljub p ri
tiskom skupaj z Bernotom, Ma- 
niaccom in  De Luco branil skupi
no šestih Goričanov, časnikar Gi- 
an Pietro Testa, ki je kot kronist

orožnikov Andrea Consoleja. 
Večer je b il v torek, 29. maja, 
v  dvoran i Kulturnega doma 
na Bukovju. Varnostne sile že
li jo  z obveščanjem občanov 
drastično zmanjšati nevšečne 
in  nevarne situacije, k i se 
lahko p ripe tijo  prav vsako
mur. Takim nezgodam se 
lahko izognemo na zelo pre
prost način.
Izvedenci družbe Assomax srl 
so v  petek, 1. junija, v  telovad
n ic i vaške osnovne šole Alojz 
Gradnik predstavili brezžično 
h itro  internetno povezavo. Na 
tretjem  srečanju je števerjan
ska občinska uprava želela 
predstaviti občanom  široko
pasovno tehnologijo  W iMax: 
h itra  internetna povezava za 
dom  in  urade. Družba Asso- 
max srl, deželni izvajalec, ka
teremu je M in istrs tvo  za ko
m unikacije  dode lilo  pravico 
do frekvenc, nam enjenih W i- 
Max-u, je predstavila Šte- 
verjancem razne pripravljene 
promocijske ponudbe ter raz
lične možnosti vzpostavljanja 
službe za zasebnike in  
podjetja, vključno z brezplač
no dodelitv ijo  glasovne lin ije . 
V Brd ih  so zelo pozorn i na 
različne tematike in  o b lju 
b lja jo  tu d i za p rihodn je  še 
taka zanim iva predavanja na 
osnovi aktua ln ih  tem.

Marjan Drufovka

spremljal dogajanje v medijsko 
enosmerni obsodbi ter napisal 
tudi edino knjigo o atentatu, ter 
sam režiser. Le-ta je na premieri 
povedal, da je skušal podati pred
vsem človeško plat dogajanja s 
pripovedjo, ki se vije s pričevanji 
protagonistov, predvsem obtože
nih, ki so se naenkrat znašli v vr
tincu vsedržavnega dogajanja. 
Zgodba okoli atentata nam ve
liko pove o takratnem napetem 
desetletju, preiskave pa so raz
krile tudi druga povezana poglav
ja italijanske polpreteklosti, npr. 
Gladia, je še povedal.
Felice Casson pa je b il mnenja, 
da je b il to bombni napad, ki je 
imel sicer krajevne specifike, ven
dar se v celoti vključuje v takrat
no destabilizacijsko strategijo. 
Izvedla ga je neofašistična celica, 
ki je dotlej m irno delovala, nobe
den je n i ustavil. Glede preiskav 
gre razlikovati med prvim  gori- 
škim obdobjem, ko so tisti, ki bi 
morali najti krivce, krim inalno 
pokrivali marsikaj. Veliko zaslug 
za nadaljevanje sodne poti ima 
skupina goriških odvetnikov, ki 
je branila prvih šest obtožencev, 
je mnenja Casson. Ob sami pro
fesionalnosti so v tistih nelahkih 
letih zbrali veliko poguma, da so 
obrnili na glavo obtožbe in  se de
jansko uprli že napisani zgodbi, 
je še povedal.

Obvestila
Prispevke za Slovenski center za 
glasbeno vzgojo Emil Komel v spo
min na ravnatelja prof. Silvana 
Kerševana lahko nakažete na banč
ni tekoči račun: Banca di Cividale 
(Via Kugv. 2, Gorica) IBAN IT 30 C 
05484 I M  003 570 036 225; 
SWIFT CIVIIT2C
S pripisom: za SKLAD SILVANA 
KERŠEVANA. Informacije na tajništ
vu SCGV Emil KomeLtel. št. 0481 
532163 ali 0481 54^569.
Društvo slovenskih
upokojencev za Goriško 
sporoča, da bo v soboto, 9. 
junija, potekal od 8. ure dalje 
ženski meddržavni balinarski 
turnir v Sovodnjah ob Soči na 
ba lin išču  blizu Ku ltu rnega  
doma.
Društvo slovenskih
upokojencev za Goriško 
sporoča, da bo v soboto, 9. 
junija, v Bukovici v Sloveniji v 
veliki dvorani Kulturnega doma 
Revija pevskih zborov društev 
upokojencev severne Primorske 
v sodelovanju s PZDU. Nastopilo 
bo od 17. ure dalje 11 zborov, 
med temi tudi društveni ŽePZ. 
Junijski večeri ob 
sovoden jskem  občinskem  
prazniku: 10. jun ija  v centru 
Danica na Vrhu 4. igre brez 
meja (KD Danica), sobota, 16., 
in nedelja, 17. junija, program z 
razstavami kruha, vina, olja in 
gubance ter s kotalkarsko revijo 
Ronku na Peči (AŠKD Vipava), 
18. junija v Rupi razstava letal -  
m odelčkov in p reds tav itev  
knjige Vilija Prinčiča V sinjo 
brezkončnost (PD Rupa-Peč), 
24. ju n ija  p raznovanje  40 . 
obletn ice delovanja društva 
športn ih ribičev Vipava, 25. 
junija kresovanje na Largi na 
Vrhu in lutkovna predstava (PD 
Vrh Sv. Mihaela), od 4. do 22. 
jun ija  nogom etni tu rn ir  (ŠD 
Sovodnje), od 25. do 29. junija 
odbojkarski tu rn ir (ŠZ Soča). 
S lovesnost ob občinskem  
prazn iku  s ku ltu rn im  
program om  in iz ro č itv ijo  
priznanj bo v nedeljo, 17. junija, 
ob 18.30 v Kulturnem domu v 
Sovodnjah. Vabljeni!
Slovenski center za glasbeno 
vzgojo Emil Komel sprejema 
vp ise  za novo šo lsko  le to  
2012/2013: tel. 0481532163, 
e-mail info@emilkomel. eu od 
18 .6  do 2 9 .6 . B rezplačne 
lekcije instrumentov za nove 
vpise s predhodno rezervacijo. 
Novi datumi kuharskih tečajev 
v G orici! Zdrava ze lena 
kuhin ja : 9. ju n ija  (od 9. do 
14.00), 16., 23. junija 2012 (od 
1 4 .3 0  do 1 9 .3 0 ) - p rijave  
sprejemamo 6. jun ija  2012: 
Sladice, prave dobrote!: 16., 
23., 30. junija 2012 (od 9.00 
do 14.00) - prijave sprejemamo 
do 13. ju n ija  2 0 1 2 . Na 
razpolago so prosta vpisna 
m esta . Za in fo rm a c ije : Ad 
formandum, tel. 0481.81826, 
epošta: go@adformandum. org, 
www. adformandum. org. 
Amatersko športno združenje 
01ympia in Skupnost družin 
Sončnica va b ita  k vp isu  v 
poletno središče “ Srečanja 
2012” , ki bo potekalo od 11. 
junija do 3. avgusta v Zavodu 
Sv. Družine (ul. Don Bosco 66 - 
G orica). In fo rm ac ije  nudi 
Damijana Češčut vsak dan med 
9. in 11. uro, ter med 19. in 21. 
uro na tel. 335 5952551. (Za 
vpise do vključno 2. junija je 
predviden popust.)
M ladinski dom p rire ja  v 
Sovodnjah poletno središče 
Mavrica od 2. do 20. julija za 
o troke  od 3. do 10. le ta , 
pripravo na začetek pouka Šolo 
za šalo od 27. avgusta do 7. 
septembra za osnovnošolce in 
p rvošo lčke  z d e lavn icam i 
slovenskega, italijanskega in 
angleškega jezika, matematike, 
kreativnega branja in pisanja in 
s p ra v ljičn im  ko tičkom . 
Informacije in vpisi na tel. 334- 
1 2 4 3 7 6 6 , 3 2 8 -3 1 5 5 0 4 0 ,

0481-546549/ 536455 ali po 
e le k tro n s k i pošti
mladinskidom@libero. it. 
Mladinski dom prireja Pripravo 
na malo maturo, od 4. do 8. 
junija (za tretješolce), Poletne 
izzive z videodelavnico, izleti, 
adrenalinskimi
pustolovščinami, s skupinskimi 
dinamikami in športnimi igrami, 
od 11. do 22 . ju n ija  (za 
petošolce in srednješolce), 
Zeleni teden v Žabnicah, od 25. 
do 29. junija (za srednješolce), 
pripravo na vstop v srednjo šolo, 
od 3. do 7. septembra (za peto- 
p rvošo lce ) in te ča je  
slovenskega, italijanskega in 
angleškega jezika, ponavljanje 
matematike in glavnih učnih 
snovi v novi ponudbi Srednja na 
šta rtu , od 27. avgusta do 7. 
septembra (za srednješolce). 
Informacije in vpisi na tel. 334- 
1 2 4 3 7 6 6 , 3 2 8 -3 1 5 5 0 4 0 , 
0481-546549/ 536455 ali po 
e le k tro n s k i pošti
mladinskidom@libero. it.
Iščem delo hišne pomočnice: 
č iščen je  in lika n je  v 
dopo ldanskem  času. Sem 
poštena gospa z izkušnjami. Tel. 
00386 70777512.
N udim  varstvo otrok na 
svojem domu, lokacija Miren. 
Starost: 0 mesecev - 5 let. Več 
informacij: 00386 40 700111. 
Prodajam stanovanje v Gorici, 
85 kvadra tn ih  m etrov (dve 
spalni sobi, kuhinja, dnevna 
soba in kopalnica), mirno okolje, 
garaža. Za informacije pokličite 
na številko 0039-335 65 25 
946.

Darovi
Za sklad Silvana Kerševana so v
njegov spomin darovali: Marko 
in Antonella Rojc 50, Pisarna 
Peric&Drufovka 200, Žarko in 
Iva 400 , Paolo Lutman 100 
evrov.
Na izrecno željo pokojnega 
duhovnika Viljem a Žerjala
pre jm ejo: zbor Rupa-Peč in 
Skala 250, DVS Bodeča neža 
50, otroški zbor Rupa-Peč 50, 
Novi glas 100, škofijska Karitas 
Gorica 200, škofijska Karitas 
Koper 200 in otroško zdravilišče 
Stara Gora 250 evrov.
V spomin na pokojnega Silvana 
Kerševana darujejo letniki 1941 
iz občine Sovodnje ob Soči 400 
evrov za SCGV Emil Komel.

RADIO SPAZIO 103
Slovenske oddaje
(od 8.6.2012 Jo 14.6.2012)
R adijska  pos ta ja  iz V idm a 
oddaja na ultrakratkem valu s 
frekvencami za Goriško 97.5,
91.9 Mhz; za Furlanijo 103.7,
103.9 Mhz; za Kanalsko dolino 
95.7 , 99.5 Mhz; za spodnjo 
d o lino  Bele 9 8 .2  Mhz; za 
Karnijo 97.4,91,103.6 Mhz; na 
internetu www. radiospaziol03. 
it. S lovenske oddaje so na 
sporedu vsak dan, razen ob 
sobotah, od 21.30 do 22.30. 
Ob nede ljah  od 1 4 .3 0  do 
15.30. Spored:
Petek, 8. junija (v studiu Niko 
K lan jšček): Zvočni zapis: 
posne tk i z naših ku ltu rn ih

Brireditev - Glasba iz studia 2.) 
edelja, 10. junija (vodi Ezio 

Gosgnach): Okno v Benečijo: 
odda ja  v benečanskem  in 
rezijanskem narečju. 
Ponedeljek, 11. junija (v studiu 
Andre j Baucon): N arodno
zabavna, zabavna in zborovska 
glasba - Novice iz naših krajev - 
Iz krščanskega sveta - Obvestila. 
Torek, 12. junija: (v studiu Matjaž 
P in ta r): U tr in k i v našem 
prostoru - Glasbena oddaja z 
Matjažem.
Sreda, 13. junija (v studiu Danilo 
Čotar): Pogled v dušo in svet: 
Leto brez sonca M arka 
Kremžarja Jll. del - Izbor melodij. 
Četrtek, 14. junija (v studiu Andrej 
Baucon): Lahka g lasba - 
Zanimivosti doma in po svetu - 
Obvestila.

ZV E ZA  SLOVENSKE KATOLIŠKE PROSVETE 
ZDRUŽENJE CERKVENIH PEVSKIH ZB O R O V  

KULTURNI CENTER LOJZE BRATUŽ 
v sode lovan ju  s SSO

va b ijo  na

SLOVESNOST OB lOO-LETNICI 
ROJSTVA IN  50-LETNICI SMRTI 

Prof. M IR K A  FILEJA
( 1 9 1 2 -1 9 6 2 )

- ob  18. uri kra jša slovesnost ob  doprsnem  kipu sk lada te lja  
v  pa rku  KC Lojze Bratuž 

- sv. maša s petjem  zd ru že n ih  z b o ro v  
na no tran jem  dvorišču pod  lipam i 

- p rilo žnos tn i g o v o r in nastop M oP Z M irk o  Filej 

zd ružene  zb o re  in M oP Z M irk o  Filej vo d i Z d ra vko  K lanjšček 

na o rg le  sprem lja  g. M irk o  Butkovič 

v  p rim eru  s labega vrem ena bo sveta maša v  d vo ra n i KC Lojze Bratuž

nedelja 10. junija 2012, ob 18. uri 
Gorica, Kulturni center Lojze Bratuž

svet slovenskih organizacij
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V elika dvorana goriškega 
Kinemaxa je bila v če
trtek, 31. maja, zvečer pre

tesna za vse. Na večeru so pre
mierno predstavili prvi doku
mentarec o atentatu 
v Petovljah z naslo
vom 'Ter mano ig- 
nota", ki ga je pod
pisal mladi goriški 
režiser Cristian Na- 
toli; gre za sad dela 
skupine mladih, ki je 
izšla iz goriškega 
Damsa. Naj med 
drugim velja po
datek, da je doku
mentarec stal 9.000

je glavnina prisotnih ostala tudi 
pri okrogli mizi. To so soobliko
vali nekateri protagonisti, ki so 
b ili tako ali drugače soudeleženi 
pri tragičnem dogodku, ki je pre-
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Monografija o slovenskem slikarju
Jožefa Tomincu

Nove knjige pri Študentski založbi
V zbirki Beletrina so pod naslovom Zakaj ljubimo ženske izšle zbrane 
zgodbe, eseji, spomini, dnevniški zapisi in publicistični članki 
vileniškega nagrajenca Mircea Cartarescuja. Prevajalec je Aleš 
Mustar, Cartarescujevo pisavo pa odlikuje predvsem to, da ves čas 
prepleta sen in resničnost. Izšla je tudi antologija slovenske proze na 
avstrijskem Koroškem z naslovom Zgodbe iz maTjaževe dežele, ki jo 
je uredil Andrej Leben. Antologija je izjemno pomembna za to, da se 
slovenskim bralcem približa literarno ustvarjanje na avstrijskem 
Koroškem. V antologiji je skozi 40 besedil predstavljenih 25 avtorjev 
in avtoric, kijih zaznamujejo žanrsko in tematsko raznovrstne pisave. 
Koroški Slovenci se v svojih delih dotikajo družbenega položaja, 
borbe za jezik in iskanja identitete, posegajo pa tudi po žanrih 
kriminalke in znanstvene fantastike. Knjiga Osnove javne uprave 
avtorja Mirka Pečariča ponuja pregled delovanja javne uprave, od 
njenih začetkov na Slovenskem do danes. V zbirki Posebne izdaje je 
izšel tudi nabor kratke proze hrvaškega avtorja Miroslava Mičanoviča 
z naslovom Divji pes. Mičanovičje predvsem pesnik, kar se slika tudi 
skozi njegove kratke zgodbe, ki so zelo modernistične in poetične za 
današnji čas. Delo je poslovenil Andrej Jaklič. Nova pridobitev v nizu 
knjig iz zbirke Beletrina, kijih podpisujejo avtorji iz manjših držav, pa 
je roman sodobne grške avtorice loanne Karystiani Mala Anglija. 
Prevajalka delaje Klarisa Jovanovič, gre pa za slikovit, svež in dobro 
napisan roman, ki slika življenje prebivalcev otoka Andros.

dodal pa je tudi predmete, ki so 
nakazovali njegov poklic ali 
življenje. Po zgledu Ingresa ali 
Camuccinija je uporabljal hlad
ne barve ter plastičen prikaz 
oseb. Znan je tudi kot slikar reli
gioznih motivov. Vsebino teh 
svojih del je osnoval na grafičnih 
predlogih starih italijanskih moj
strov in na nazarenskih slikarjih. 
Tominčev 'sakralni opus' se raz
vršča med številne oltarne in 
druge slike, ki krasijo cerkve v 
Gorici, Prvačini, Ogleju, Kanalu 
ob Soči, na Gradišču in  drugod. 
Tominc je osnovnošolsko izo
brazbo prejel pri piaristih v Gori
ci, kjer se je od tretjega razreda 
naprej učil risanja. Prvi slikarski 
pouk je dobil pri goriškem 
slikarju Karlu Kebru in  verjetno 
tudi pri Francu Kavčiču. Umet
nostno izobrazbo je nadaljeval 
na likovnih akademijah na Du
naju in  v Rimu, kjer je prišel v 
stik z najvidnejšimi umetniki te
danjega časa. Leta 1814 mu je b i
la podeljena srebrna medalja za 
risbo Študija apostola. Dve leti 
pozneje se je poročil z Marijo 
Ricci in leta 1818 se jima je rodil 
sin Avgust, ki je prav tako postal 
slikar. Leta 1826 se 
je nastanil v Trstu, 
kjer je zaradi svoje 
likovne dovršenosti 
postal izredno 
priljubljen pri novi 
tržaški buržoaziji in 
mestnem plemstvu.
Tominc je obenem 
upodabljal tudi 
mnogo drugih oseb
nosti, zlasti anglešk- 
ga porekla, k i so v 
zalivskem mestu 
preživljali daljša ob
dobja. Iz njegovih 
slik preveva obenem 
duh tedanjega Trsta, 
ki je b il med najpo
membnejšimi tr 
govskimi središči v

Sredozemlju.
CRTrieste je izdelavo monogra
fije poverila goriškemu likovne
mu kritiku Saši Quinziju, ki je te
meljito proučil Tominčevo 
življenjsko zgodbo in  njegovo 
umetniško pot: velikega pome
na je obenem tudi širši zgodo
vinski prikaz obdobja, v katerem 
je goriški umetnik živel in  ust
varjal. Zajeten katalog temelji po 
večini na fotografskem katalogu 
njegovih del (zbrane so slike, ri
sbe in  tudi dela, ki so jih  pomo
toma prišteli v Tominčev opus, 
ter seznam njegovih dokumen
tiran ih in  izgubljenih del), ki 
bralcu najbolje prikažejo To
minčev umetniški razpon od 
začetkov, prek zrelega obdobja 
vse tja do zadnjih ustvarjalnih 
let. Saša Quinzi je v sklepni del 
monografije vstavil tudi izbor 
Tominčeve korespondence in 
kritično antologijo. Zanimiv je 
zlasti ta razdelek, saj ponuja vpo
gled v odnos, ki ga je umetniška 
kritika imela do njegovih del bo
disi v času njegovega življenja 
bodisi po njegovi smrti vse do 
naše sodobnosti.

IG

Relecta-Ponovno branje

Boris Pangerc, Amfora časa
In že smo v rubriki Relecta- 

Ponovno branje, k i naše 
bralce spremlja že nekaj ted

nov, prišli do obravnave pe
sniške zbirke Amfora časa dolin
skega verznega ustvarjalca Borisa 
Pangerca. Pangerc je v naši sredi
n i znan predvsem kot šolnik (že 
vrsto let poučuje na Srednji šoli 
Simona Gregorčiča v domačem 
kraju), v svoji dolgi karieri pa je 
objavil cel kup pesniških zbirk in 
proznih del. Med vsemi naj 
omenimo roman z naslovom 
Majenca, ki pripoveduje o najž
lahtnejšem dolinskem ljudskem 
običaju in  ki ga je Pangerc spisal 
ter objavil pred kakima dvema 
desetletjema. Ob svoji peda- 
goško-literarni dejavnosti pa se 
Pangerc ukvarja tudi s kmetijst
vom oziroma oljkarstvom, poleg 
tega je b il dva mandata dolinski 
župan, enega pa predsednik 
tržaškega pokrajinskega sveta.
V naši rubriki torej spet obrav
navamo knjižn i oziroma pe
sniški prvenec avtorja, ki je izšel 
leta 1972 pri tržaški založbi Mla
dika, ko je b il Boris Pangerc tik 
pred maturo na tržaškem liceju 
Franceta Prešerna. Tudi grafično 
oblikovanje je tedanji M ladikin 
založnik Jože Peterlin zaupal 
dijaškim rokam oziroma mladi 
ustvarjalnosti, saj je knjigo opre
m il Pangerčev sošolec VValter Je
rebica, doma iz slovenske Istre. 
Kar se tiče same založniške dejav
nosti Mladike, pa prav gotovo

bode v oči dejstvo, da je založba 
od svojega nastanka leta 1961 do 
tedaj objavila in  izdala le štiri pe
sniške zbirke in  tr i knjige raz
prav, med katerimi sta dva zbor
nika študijskih dnevov Draga. 
Spremno besedo je k pesniški 
zbirki pripisala Zora Tavčar. V 
njej pisateljica pravi, da s Panger
cem tržaški Breg stopa v sloven
ski kulturni zemljevid, saj je do

Boris Pangerc

Amfora časa

tedaj na tem področju zijala pre
cejšnja praznina. "Boris Pangerc 
se v času, ko se je na slovenskem 
Parnasu utaborila objestna škan- 
dalistika, predstavlja s toplim ču- 
stovanjem, s pietetnim odno
som do usode in do zemlje ter z

obrzdano in  kultivirano pe
sniško govorico", piše Tavčarje
va.
Pa si natančneje oglejmo vsebi
no pesniške zbirke, s katero Boris 
Pangerc letos praznuje štiri dese
tletja svojega pesniškega udejst
vovanja. Razdeljena je na štiri 
homogene sklope, ki niso poi
menovani, ampak jih  je avtor 
oziroma založnik označil kar z 

rimskimi številkami. Svoj 
pesniški prvenec je avtor 
posvetil spominu svoje 
mame Francke, listanje po 
njenem izvodu, ki ga hra
ni Kosovelova knjižnica v 
Sežani, pa je težavno 
predvsem zaradi strani, ki 
se že rade odlamljajo iz 
vezave.
Pesnikov začetek je tanat- 
ski, saj pravi, da mrejo 
Kras, bresti, macesni in  
vonj po senu. Iz prvega 
razdelka bomo omenili le 
nekaj pesmi, in  sicer Češ- 
m in v mraku, k i utegne 
b iti reminiscenca ali 
hommage pesniku Vinku 
Beličiču in  njegovemu pe
sniškemu prvencu. Na
dalje pesnik piše o okto

bru, ki neusmiljeno mineva, me
sec pa označi za žrtev jeseni. K 
tanatosu se Pangerc vrača v pe
smi Nekoč na Krasu, v kateri pra
vi, da bo legel tja, kraj meje, kjer 
brstijo kraške ograde. Zaspal bo 
odet v rastlinje. Podobno so

uglašene tudi druge pesmi iz te
ga razdelka, in  sicer V tišini do
mačega kraja, Ihtenje topolov, 
Tiho drema v vetru cvet.
Drugi pesniški ciklus je po
svečen erosu, in  sicer ljubezni do 
pisave in  verzov, k i jo pesnik 
ubeseduje v pesmi z naslovom 
Izpoved. Pangerčeva ljubezen je 
lahko tudi tragična, kakor sam 
piše v Tragiki ljubezni. O uvelo- 
sti, trnju in  kitah pesnik govori v 
Vrtnicah. Nekoliko bolj duhov
no je uglašena Molitev, v kateri 
pa se kljub vsemu še vedno 
pojavlja (neizpolnjena) ljubezen. 
Ljubjeno pesnik nagovarja v 
skupku verzov z naslovom Še 
vedno ti, h krajinski in  domo
vinski m otiviki pa se vrača, ko 
piše o oktobru tisoč devetsto ne
skončnem.
Uvodna pesem tretjega razdelka 
daje naslov celotni pesniški 
zbirki. V njej pesnik pravi, da se 
amfora časa sesipa v večnost, 
vanjo pa je položil svoj poslednji 
up. Potok spominov jo tiho od
plavlja v blatni strugi obupa, z 
njo pa plove srce k bregom dalj
ne reke upanja. Pangerc nato pe
smi posveča še resnici, dragemu 
spominu, upanju, očetu, otroški 
baladi in  Vietnamu. Najkrajši je 
zadnji pesniški razdelek, v kate
rem pesnik piše o grobovih, o 
dnevu vernih duš, potoku spo
minov, pajčevini tišine, materi 
pa posveča izredno občuteno pe
sem z naslovom 17. marca 1956. 
K njej se idealno vrača v zadnjih 
verzih Takratne boš več sama, v 
katerih pravi, da bo stenj večno
sti kmalu dogorel med njima.

Primož Starman

Nova pesniška zbirka Leva Detele
Nočni koncert s Trdoglavom in z Marjeto, 
založba VED, Ljubljana 2012
Črno -  bele groteskne risbe francosko - nemškega slikarja Maxa 
Ernsta, s katerimi se avtor Nočnega koncerta s Trdoglavom in z 
Marjeto sreča leta 2009 v pariškem muzeju Orsay, so povod za 
nastanek svojevrstne baladne izpovedi na Dunaju živečega 
dvojezičnega avtorja Leva Detele. V triinštiridesetih posameznih 
scenah te nove Detelove knjižne

NOČNI KONCERT

publikacije zaživi pred bralcem 
temna zgodba na m ilost in 
nem ilost moškemu nasilju 
izpostavljene mlade ženske, kot 
jo  poznamo iz arhaične 
srednjeveške slovenske balade 
o Trdoglavu in njegovi lepi 
ujetnici Marjetici v “gradu brez 
oken in brez vrat”. Detela je ta 
stari motiv na novo predstavil 
pod vtisom sedanjih aktualnih 
psihopatoloških kriminalnih 
dogodkov, ki so znani tudi iz 
Avstrije, kjer sta vznemirila 
javnost “ prim er F ritz l” z 
do lgo letn im  trp ljen jem  na 
milost in nemilost moškemu
nasilju izpostavljene mlade ženske in njenih otrok v zatohli kleti in 
podoben primer ugrabljene odraščajoče deklice Natasche 
Kampusch v temnem podzemlju nižjeavstrijske podeželske hiše.
V širokem pripovednem loku stopnjuje pesnik dramatično 
napetost. Mednarodno znani pariški muzej je nenadoma začarani 
grad, fantastična stavbna gmota z nevarnimi razpokami, v katerih 
se mešajo resničnost in fikcija, škandal in vsakdanjost. Svobodni 
tok prostega verza se vedno bolj spaja s pojočimi rimami ljudske 
balade, s katero nastopa na grotesknem muzejskem koncertu 
kot v blodnih sanjah nori Paranoia Band. Vendar je Detela v 
zamolkli tok dogajanja vgradil rešitev, ki se približuje, kot v 
slovenski ljudski pesmi, v podobi sodobnega osvobojevalca žrtev 
iz stisk in prisil. Žgoči plamen težkega hrepenenja se preliva v 
pesem o vedno znova pričakovani ljubezni in sreči. Pisatelj Milan 
Vincentič je v spremni besedi k tej knjigi med drugim zapisal, da 
je Marje (ti) ca v Detelovi baladni pesnitvi “nedosegljiva alegorija 
dobrega, ki ne bo nikoli na dosego roke”. Novo Detelovo knjigo, že 
petinštirideseto po vrsti, ki jo je izdala ljubljanska založba VED, je 
ilustrirala pesnikova snaha Patricia Detela.

ouARicT / dan elkin / lonaman hschke / km monfaicone / teni* takahashi. produced by oangeh mouse

Poslušajmo... z branjeni
Norah Jones -  Little broken hearts 
(Blue note, 2012)
“Pozor, pozor, nova poslušalnica Novega glasa, nova poslušalnica 
Novega glasa”! Jaz sem še premlad, da bi doživel razdražene kričače, 
ki so prodajali tiskovine na ulicah velikih mest. Poznam jih samo iz 
italijanskih filmov, ko so klicali: “Edizione straordinaria”! Bizarne 
figure v sorodu s palčki, ki so me vedno fascinirale in prav tolikokrat 
vznemirile zaradi prodorne vztrajnosti. A ljudje so se ob njih še vedno 
ustavljali in... kupovali.
Mislim, da se slavljenke tokratne rubrike “Poslušajmo... z branjem” 
marsikdo spomni. Morda z grenkim priokusom zadnjih let, ko je 
nismo več prepoznali, 
toda pevka in kantav- 
torica iz Brooklyna No
rah Jones je v začetku 
novega tisočletja obkro
žila svet s svojim žamet
nim, mehkim, salonskim 
glaskom. Vsak ženski 
glas podobne sladkosti 
je naenkrat postal njen 
glas: popoln in (resnici 
na ljubo) zaslužen mo
nopol. Vse se je začelo 
pri njenih triindvajsetih, 
leta 2002 s ploščo 
“Come away with me”, ki
je širokim množicam približala minimalistični, občutljivi in zadržani 
svet soul jazza. Množico nagrad in 20 milijonov prodanih kopij 
najboljše predstavlja slavna skladba “Sunrise” - ali ni ta melodični pop 
pravi balzam najtoplejših človeških čustev? Dovolj zgovorno je 
sodelovanje Jonesove z glasbeno hišo Blue note, ki jo od vsega 
začetka podpira z varnim umetniškim zavetjem. Izdajati pod njenim 
okriljem je čast redkih (in najboljših) izbrancev.
Potem se njena slava razvname, predvsem po zaslugi uspelega 
albuma “Feels like home” iz leta 2004. Norah se v skladbi “Here we 
go again” izkaže v duetu z genijem sodobne glasbe: Ray Charles bo 
preminul junija, kmalu zatem. Ob tretji plošči “Nottoo late” čez tri leta 
nismo še pričakovali velikega ustvarjalnega in življenjskega obrata, 
ki nastopi januarja 2008. Dolgoletna zveza z Leem Alexanderjem 
razpade, z njo pa tudi sodelovanje z uigranimi instrumentalisti, 
skupino Handsome band. Plošča “The fall” ni omembe vredna in v 
tem triletnem obdobju jo stežka prepoznamo.
In že smo v današnjih dneh, natančneje 2. maja, ob izidu novega, 
spodbudnega poglavja Nore Jones. Novopečene stvaritve je 
napovedala prijetna 'singleca1 “Happy pills”, končni izdelek “Little 
broken hearts” pa je sad zanimivega sodelovanja s producentom in 
poliinstrumentalistom Brianom Burtonom, ki ga poznamo z 
nadimkom Danger Mouse. Tale mož 21. stoletja je vselej vir 
originalnih idej, ki so hkrati sintetično napredne, a tudi prefinjene, 
akustične, človeške. Stvaritev projektov Gnarls Barkley in The black 
keys je temu dokaz, s prenovljeno Noro pa ni nič drugače.
Na platnici preoblečena v sramežljivo, a izbrano in šarmantno femme 
fatale, se odpove klavirju in ga zamenja s skakljanjem dveh preprostih 
kitar. Z ritmičnega in tematskega vidika ne bo težav s prebavo, 
pozorno uho pa se lahko posladka z bogatimi aranžmaji.
Norah Jones z novo ploščo “Little broken hearts” morda ne ponavlja 
čustvene globine prvih let, a se vsekakor vrača na pravo pot.

Jernej Šček

E S E E E l .

Fundacija CRTrieste je 13. reč ostre poteze in jasne obrise,
zvezek iz niza umetniških kljub temu so upodobljeni reali-

publikacij Collana D'Arte stično, včasih tudi na humoren
posvetila slovenskemu slikarju način. Slikar je za ozadje upora-
Jožefu Jakobu Tomincu. Slikar se bljal krajino ali mesto, iz katere-
je rodil 6. ju lija  1790 v Gorici, ga je izvirala upodobljena oseba,
umrl pa 22. aprila 
leta 1866 v Gra
dišču pri Prvačini.
Tominc je eden 
vidnejših sloven
skih portretistov: 
njegova dela od
likuje t. i. psiho
loški realizem, ki 
temelji na prefinje
nem ovekovečenju 
izrazitih potez upo
dobljenih subjek
tov. Slog poznega 
klasicizma se v nje
govih delih preple
ta s slogom dunaj
skih bidermajer
skih portretistov.
Ljudje na njegovih 
slikah imajo nam-
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Kratke
V Muzeju novejše zgodovine na ogled tudi 
legendarni Stenar
V Muzeju novejše zgodovine Slovenije so v sodelovanju z 
Računalniškim muzejem, Tehniškim muzejem Slovenije, 
muzejem Peek&Poke, Arnesom in nekaterimi posamezniki 
odprli razstavo o razvoju računalnikov GOTO 1982. Med 
razstavljenimi napravami je tudi Stenar, računalnik, ki je 
pomagal pri osamosvojitvi Slovenije in ga je uporabljala tudi 
STA.
Raziskovalci, univerzitetni profesorji in študenti so namreč preko 
elektronske pošte obveščali svoje sodelavce in kolege po svetu 
o dogodkih v Sloveniji in vzrokih za nastale razmere. Obenem so 
preko tega računalnika v času agresije začela po elektronski poti 
odhajati v svet tudi sporočila Slovenske tiskovne agencije. 
Stenar je šest let opravljal vlogo glavnega komunikacijskega 
vozlišča izobraževalno raziskovalne sfere Slovenije. Preko njega 
je šla vsa elektronska pošta za izobraževanje, raziskovanje, 
kulturo in državno upravo, na njem pa je gostovalo do 11.000 
uporabnikov ter javno dostopni datotečni strežniki, pojasnjujejo 
v javnem zavodu Akademska in raziskovalna mreža Slovenije 
(Arnes).
Razstava, na kateri so na ogled različni računalniki in drugi 
stroji, ki so zaznamovali razvoj računalništva vse od druge 
svetovne vojne naprej, bo po nedavnem uradnem odprtju na 
ogled do februarja prihodnje leto. Kot je za STA povedal avtor 
razstave Peter Bezek iz Muzeja novejše zgodovine Slovenije, je 
razstavljenih okrog 110 naprav, ki se časovno razprostirajo od 
leta 1963 do leta 2008.

Goriška kulturna prepletanja
V nedeljo, 27. maja 2012, je potekal prvi del goriškega festivala 
ljubiteljske kulture “Doma narejeno /  Doma izvedeno” (Goriška 
kulturna prepletanja), ki je letos že tretji zapored. Obiskovalci, 
nastopajoči in organizatorja, ZKD Nova Gorica in novogoriški 
Javni sklad RS za kulturne dejavnosti, so z dogajanjem več kot

zadovoljni. V idilični okolici gradu Kromberk je ustvarjalo kar 40 
slikarjev in slikark na likovnem ekstemporu, kije postal stalnica 
festivala. Ob koncu tega likovnega srečanja je komisija razglasila 
nagrajence: med otroki je prvo nagrado dobil Luka Seražin, 
drugo nagrado je “naslikala” Julija Černe, tretjo pa je dobila 
najmlajša udeleženka Evelin Bajc. Med odraslimi likovniki je s 
prvo nagrado slavila Ida Kocjančič, drugo mesto je pripadlo 
Heleni Stanič, tretje pa Mihaeli Tihelj.
Po razglasitvi nagrajencev likovnega ekstempora je sledil Plesni 
kalejdoskop, velik plesni projekt in obenem velik plesni dogodek 
na Goriškem; predstavilo seje več kot 200 plesalcev, začenši z 
najmlajšimi. Plesne točke so v dveh plesnih sklopih oblikovali: 
Baletni oddelek Glasbene šole Nova Gorica in Ajdovščina, 
GOtango, O rientalska plesna skupina Nefes Kulturno 
prosvetnega društva Franc Zgonik Branik, M&N Dance 
Company, Plesni center Terpsihora Šempeter Vrtojba in Športni 
klub Pro Dance Nova Gorica.
Celodnevno Kulturno - umetniško vrvenje je bilo v znamenju 
barvnih in gibalnih likov ter figur, dogajanje sproščeno 
navdihujoče in navdušujoče, kar so dokazali številni obiskovalci, 
ki so povsem zapolnili amfiteater kromberškega gradu. 
Amfiteater gradu Kromberk je z dvema kulturnima dogodkoma 
konec tedna (v soboto zvečer so na gradu svojo sezono, z letnim 
koncertom v Vodopivčevem letu in organizaciji Kromberških 
Vodopivcev, končali pevci PAZ Vinko Vodopivec), ponovno 
dokazal, da je imenitno, a vse premalo izkoriščeno poletno 
prizorišče.
V petek, 8. junija, organizatorji vabijo na drugi del festivala, ko 
bo Mladinska filharmonija Nova predstavila svoj novi koncertni 
program The Queen Symphony.
V petek, 15. junija, bo na gradu Kromberk ob 20.15 koncert V 
Juniju se zopet srečamo, ki ga bosta imela Goriški mešani 
mladinski zbor Primož Trubar pod vodstvom Davida Bandlja in 
Mešani pevski zborSontius pod vodstvom Aleksandra Sluge.
V primeru dežja bo koncert v dvorani Gradu Kromberk!
V soboto, 16. junija, bo v amfiteatru gradu Kromberk ob 17.00 
Krajevni praznik KS Kromberk -  Loke; koncert bodo oblikovali 
Vipavski tamburaši z dirigentko Nežo Žgur, Moški pevski zbor 
Kromberški vodopivci z zborovodjem Vojkom Pavlinom in Ženski 
pevski zbor Ivan Rijavec Črni Vrh nad Idrijo, ki ga vodi 
zborovodkinja Katja Bajec Felc.

Razstavišče Stolp na vratih Štanjel /  Odprtje 
razstave Stičišča poti 47
V petek, 8. junija, ob 12. uri, bo na razstavišču Stolp na vratih v 
Štanjelu odprtje razstave Stičišča poti 47. Predstavila se bo 
Generacija 1960-1965 učiteljišča Tolmin: Marija Heberle Perat
- fotografije, Miroslav Kačar - oljne sliminke, Šonja Lipušček - 
akvareli, Vera Sever - keramika in kamen. Navzoče bo pozdravil 
župan občine Komen, gospod Danijel Božič. Nekdanji dijaki in 
dijakinje se bodo s pesmijo spomnili pokojnih razrednikov, 
profesorja in skladatelja Maksa Pirnika ob njegovi 110 -  letnici 
rojstva, in profesorja glasbe Mitje Žnidaršiča. Zapeli bodo Smrt 
v Brdih in Vsi so venci vejli ob spremljavi harmonike. Igral bo 
Miloš Mozetič. Avtorje razstave bosta predstavila Marija Heberle 
Perat In Jožef Švagelj. Razstava bo na ogled do 31. julija 2012.

Avtor je muzikolog in teolog dr. Edo Škulj

Zanimiva knjiga o goriških 
orglarskih delavnicah

Vila Manin pri Codroipu /  Razstava

Socialistični realizem 
na Češkoslovaškem

nin s skladom Eleutheria, ki ga 
je ustanovil Augusto Razzetto in 
leta 2008 vanj zbral v v ili Manin 
razstavljene slike, svoje pokrovi
teljstvo so prispevali tudi praška 
mestna hiša in obe veleposlaništ
vi (češko v Italiji in  italijansko na 
Češkem), finančno pa je projekt 
podprla dežela Furlanija Julijska 
krajina. Zanimivo je predvsem 
dejstvo, da je b il utemeljitelj t. i. 
socialističnega realizma na sredi
n i tridesetih let (točneje leta 
1934) pisatelj Maksim Gorki, za 
njegovo kapilarno širitev med 
umetnike pa je poskrbel Stalinov 
sodelavec Andrej Ždanov. Umet
niški kanoni so se po sovjetski 
zmagi v drugi svetovni vojni na
to razširili tudi v države vzhodne 
Evrope, ki so padle pod neposre
den sovjetski vpliv.
Kar se samega gradiva tiče, je naj
bolj zanimivo dejstvo, da je ve

liko slik nepodpisa
nih. Kot smo že zapi
sali, se razstava deli 
na dva dela, in  sicer 
na prvega z naslo
vom Delo, drugi pa 
je poimenovan Pro
paganda. V slikarskih 
delih se pozna vpliv 
zahodnoevropskih 
stilnih tokov, ki so se 
že v času pred drugo 
svetovno vojno raz
v ili v Evropi, in  sicer 
futurizma, ekspresio
nizma, pointilizma 
in  kubizma. Med av
to rji prednjačijo 
predvsem Vilem 
VVtinsche, Oldrich 
Lasak, Josef Brož in 

Adolf Zabransky. Poseben razde
lek je namenjen fotografskemu 
gradivu, ki ponazarja športne 
igre Spartahijade, ki jih  je prva v 
spomin na Spartaha, ki se je v 
rimskem času uprl sistemu in  vo
d il upor sužnjev, uvedla Sovjet
ska zveza leta 1928, še prej pa so 
jih  leta 1921 pripravili prav na 
Češkoslovaškem. Po drugi sve
tovni vojni so v tej srednjeevro
pski državi nadomestile tradicio
nalne sokolske zlete, ukin il pa jih 
je šele predsednik Havel. 
Razstava o socialističnem realiz
mu v v ili Manin pri Codroipu bo 
na ogled do 8. julija. Podrobnejše 
informacije so na spletni strani 
http: //www. villamanin-eventi. 
it/, poleg samega ogleda razsta
ve pa je v okolici vile Manin moč 
ob lepem vremenu uživati tudi v 
sprehodu.

Primož Sturman

in  sinu Paulu J. Siflerju (sklada
telju, zborovodji in  organistu, ki 
je živel pretežno v ZDA) na Go
riškem posvečeni dve razstavi, v 
Mirnu in  Gorici. Ivan Kacin se je 
rodil leta 1884 v Otaležu, umrl pa
v Gorici 1953. Z glasbili se je 
srečal že zgodaj; v Ljubljani je obi
skoval Orglarsko šolo, ki jo je vo

dil Anton Foerster. Poleg orglanja 
se je že takrat zanimal za izdelavo 
harmonijev in  orgel. V svoji go- 
riški tovarni hramonijev, orgel in 
pianinov se je v 20. letih naslonil 
na izkušnje Franca Jenka iz Šent
vida, ki je izšel iz znane Milavče- 
ve delavnice, pa tudi na beneško 
tradicijo. Mojstri v njegovi tovar
n i pa so prinašali znanje in 
izkušnje iz nemškega orglarskega 
izročila. Z mehaničnih orgel je 
Kacin prešel na pnevmatske, ro
mantično zasnovane, ki so bile 
(in so še) zanesljive, ugotavlja av
tor. Registri so "izredno kakovost
ni in  raznoliko izraziti". Odlični 
so principali in  bogate so mikstu- 
re, godalni registri "pa ne preveč 
režoči, ampak intonirani na pra
vo mero". Izdelava orgel se je da
nes povrnila k mehaničnim or

glam oz. baročnemu izročilu, 
"vendar Kacinovim orglam ne 
moremo odrekati kakovosti, saj 
so to bili za tisti čas zelo solidni iz
delki, kljub pnevmatski frakturi 
zanesljivi in  uporabni tudi za se
danji čas". Škulj je potrdil, kar je 
leta 1999 zapisal drug odličen 
poznavalec kraljice glasbil, Marko 

Vuk, in  sicer, da 
Kacinove orgle 
"nedvomno že 
sodijo med kul
turne dobrine, ki 
jih  je vredno oh
ranjati in  nego
vati". V knjigi 
sledi opis orgel, 
ki jih  je Kacin iz
delal v posamez
n ih  krajih pok
rajin Gorica (7), 
Videm (4), Be
netke (1), Vitto- 
rio Veneto (1) in 
v koprski škofiji 
(15). Kot znano, 
je največje izde
lal v stolnici kraja 
Piazzola sul 
Brenta (VE) leta 

1929 (na sliki desno).
V Kacinovi delavnici je med dru
gimi delal Josip Valiček; ta je po 
Kacinovem odhodu iz Gorice 
skupaj z Jurmanom ustanovil 
družbo Cecilia. Tudi njegova si
nova Jožef in  Bogomil sta bila or
glarja. Iz Valičkove delavnice je do 
prvih 70. let izšlo vsaj 40 instru
mentov (celoten opus žal ni popi
san). V goriški nadškofiji so jih  
naredili v Števerjanu, Devinu, 
Gradišču, Mavhinjah, Sovodnjah, 
Merniku, Doberdobu, Šempolaju 
in  v kapucinski cerkvi v Gorici, v 
koprski škofiji skoraj 30, v tržaški 
škofiji dve, v videmski dve. 
Knjiga skratka pomeni dragoce
no dopolnilo slovenske goriške 
kulturne zgodovine prve polovi
ce prejšnjega stoletja, za kar iskre
no čestitamo avtorju. / DD

Slovenska kultura na Go
riškem je v letih po prvi sve
tovni vojni doživela pose

ben razcvet, saj je bilo mesto ob 
Soči živo središče umetniških pri
zadevanj in  trenj v glasbi, slikarst
vu in  leposlovju. V prvih dese
tletjih prejšnjega stoletja so se tu 
razvile tudi odlične orglarske de
lavnice. Prav o 
n jih  govori 
knjižica znane
ga teologa in 
muzikologa dr.
Eda Škulja Go
riške orglarske 
delavnice, ki jo 
je pred kratkim 
izdala in  založi
la župnija 
Škocjan pri 
Turjaku v zbirki 
Musiča sacra 
slovena praelu- 
dium vitae ae- 
ternae.
Kot pravi Tomaž 
Simčič v uvodni 
besedi, se mora današnji prouče
valec in  ljubitelj 'kraljice glasbil' 
čuditi, zlasti če pomisli, v kako 
nenaklonjenih okoliščinah so se 
te delavnice razvijale. Vojna je 
namreč prinesla strahotne ne
sreče in  pustila za sabo porušene 
cerkve in  domove, naši kraji so po 
skoraj tisoč letih prešli od Avstro- 
ogrske monarhije pod Italijansko 
kraljestvo, črni škvadrizem je 
kmalu začel s poskusi zatiranja 
slovenske besede. In vendar so 
ljudje v tem tragičnem obdobju 
le našli energije, da so začeli s po
vojno obnovo. Mojstri Kacin, Va
liček, Bencz, Kucler, Zitzman in  
Ježek so oskrbovali goriške cerkve 
(pa tudi številne v bližnji in  dalj
ni okolici) z orglami, jih  restavri
rali in  vzdrževali.
Prvi, ki se je zavedel dejstva, da je 
Goriška po vojni ostala brez or
glarjev in  brez možnosti uvoza in 
da je bila zato edina rešitev posta

viti na tem področju orglarsko de
lavnico, je bil Ivan Kacin. V ul. Fa- 
vetti v Gorici jo je odprl leta 1923, 
dve leti kasneje se je preselil na 
Placuto. V njegovi tovarni, kjer so 
izdelovali tudi harmonije, po
pravljali pa tudi klavirje in  celo 
gosli, kitare in  mandoline, je de
lal mojster za pnevmatiko Josip

Valiček (1879- 
1950), sodelo
val pa mojster 
za piščali Jurij Bencz (1909-1945). 
Kacin se je leta 1929 žal odselil v 
Domžale. Valiček in  Rudolf Jur
man sta ustanovila družbo Ceci
lia, ki je nadaljevala delo samo šti
ri leta in  postavila dober ducat or
gel. Potem ko sta se razšla, je Va
liček nadaljeval svoje delo (tudi s 
sinovoma) kar nekaj časa. Jurij 
Bencz je izdeloval piščali in  po
pravljal orgle, v letih 1935-40 je 
naredil sedem novih glasbil. Al
bin Kucler, ki je nekaj časa vodil 
Cecilio, je orgle v glavnem po
pravljal; kar je znano, je nove iz
delal v Fari in  na Proseku.
Dr. Škulj v knjižici govori o 
vsakem izmed omenjenih moj
strov. Največ pozornosti (skoraj 
tretjino dela) posveča Kacinu, ki 
je morda najzanimivejši, v 
zadnjih mesecih pa sta b ili njemu

Edo Lik ulj
— ^   ------------
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V  prostorih morda najbolj 
znane furlanske vile Ma
nin pri Codroipu, ki jo je 

v času bivanja v Italiji za svojo re
zidenco izbral sam Napoleon Bo- 
naparte, je razstava z naslovom 
Realismo socialista in  Cecoslo- 
vacchia (Socialistični realizem 
na Češkoslovaškem), na kateri so 
razstavljene slike iz obdobja med 
letoma 1948 in  1989. Obe letni

ci
sta za češko, pa tudi splošno 
evropsko zgodovino zelo po
membni, saj je leta 1948 na

Češkoslovaškem s sovjetsko po
močjo in  državnim udarom, ki 
ga je vodil Klement Gottvvald, 
prišlo do komunističnega prev
zema oblasti, leta 1989 pa je -  kot 
znano -  padel Berlinski zid in  se 
začel rušiti vzhodni blok.
Na razstavi si je možno ogledati 
kako stotino razstavljenih ekspo
natov, med katerimi prevladujejo 
slike, nekaj pa je tudi kipov in  fo

tografij. Razstava 
se deli na dva de
la, v prvem so na 
ogled slike iz po
vojn ih let, ko so 
tudi umetniki 
navdušeno pristo
pali h gradnji no
ve socialistične 
družbe, drugi del 
pa sestavlja predv
sem propagadno 
gradivo, ki ga je 
režim naročal 
svojim umet
nikom po letu 
1968, ko je prišlo 
na Češkoslo
vaškem do zatrtja 
t. i. praške pomla
di in  do ponovne 
uvedbe stroge dik

tature pod taktirko Sovjetske zve
ze.
Postavitev razstave je omogočilo 
sodelovanje ustanove Ville Ma-
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Kratke
Predstavitev dela Bogomile Kravos 
Slovenska dramatika in tržaški tekst
SK, SSG in SD-Trst bodo v petek, 8. junija 2012, ob 17.30 v dvoranici 
Narodnega doma v Trstu predstavili delo Bogomile Kravos Slovenska

dramatika in tržaški tekst. Nova knji
ga obravnava slovensko dramatiko, 
ki je nastala v Trstu ali poglobljeno 
obravnava to mesto, in jo vzporeja z 
italijanskimi dramskimi deli z isto 
tematiko. Pri tem je razvidno, kolik
šno vlogo ima institucionalizirano 
gledališče pri nastajanju dramskih 
tekstov in kako seje razvijal “tržaški 
diskurz”. Avtorica se namreč sprašu
je, zakaj “drugi” (tudi osrednji Sloven
ci) na nas “zamejce” gledajo na do
ločen način in nas radi uokvirjajo v 
kategorijo trpnih subjektov, sami 
Tržačani pa se označujejo precej bolj 
neobremenjeno. Do kod segajo torej 

stereotipi, kdo pravzaprav smo ali kdo želimo biti. Kravosova navaja 
dramska dela, jih razvršča v tri sklope in iz njih izvaja našo 
umeščenost v času in prostoru. V osrednjeslovenskem prostoru, kjer 
je bilo delo že predstavljeno, so o njem pisali (DeloKL 22.5. in Dialogi 
1-2/12) in pokazali izjemno zanimanje za izpostavljene teze.

Osvetljevanje primorskih tabujev
Prihodnji “ponedeljkov večer” Društva slovenskih izobražencev bo
11. junija posvečen razgovoru o manj obravnavanem vprašanju 
primorske polpreteklosti. Gre za vprašanje, koliko so bili med drugo 
svetovno vojno razdeljeni tudi Primorci, koliko je bilo ideološkega in 
fizičnega nasilja tudi med Slovenci na območju, kjer naj bi po 
prevladujoči predstavi - drugače kot “na Kranjskem” - vladala izjemna 
enotnost in kjer naj bi ne bilo ne revolucije ne bratomornega nasilja. 
Ne gre za oživljanje starih sporov, temveč za spoznavanje naše 
polpreteklosti v njeni zapleteni in protislovni celovitosti. Gre za iskanje 
odgovora na vprašanje, zakaj so se razmerja med rojaki zlasti v času 
od septembra 1943 do junija 1945 marsikje tako spremenila, da se 
to vleče do današnjih dni.
0 tem govorita tudi dve novi zgodovinski študiji.
Pri Slovenski matici v Ljubljani je lani jeseni izšla obsežna knjiga dr. 
Mire Cencič iz Šempetra Primorska sredina v primežu bratomorne 
vojne. Na podlagi arhivskih, spominskih in že objavljenih virov je 
segla v čas med obema vojnama, nato pa analizirala posebnosti 
primorskega odpora, ki so se pokazale tudi med vojno, vlogo Cerkve, 
napore “sredine", da bi se na Primorskem preprečila državljanska 
vojna, pritiske partizanov in antikomunistov ter breobzirno 
uresničevanje revolucionarnih načrtov Komunistične partije 
Slovenije.
Mag. Renato Podbersič iz Nove Gorice, ki je zaposlen v Študijskem 
centru za narodno spravo v Ljubljani, pa je pri tej ustanovi kot 2. 
zvezek njene zbirke Revolucionarno nasilje pred dnevi izdal študijo 
Revolucionarno nasilje na Primorskem, 1941-1945. Knjiga, ki 
prinaša tudi dragoceno slikovno gradivo in več dokumentov, se 
osredotoča na Goriško in Vipavsko v sedanjih mejah Republike 
Slovenije.
Na ponedeljkovem večeru DSI bosta avtorica in avtor predstavila 
omenjeni študiji, z njima pa se bosta pogovarjala časnikarja Jože 
Možina in Ivo Jevnikar. Začetek ob 20.30.

Umestitvena seja župana Kukanje

Potrebna bo soudeleženost občanov
V  upravni ekipi novega 

devinsko-nabrežinskega 
župana Vladim irja 

Kukanje bodo sedeli Massimo 
Veronese (Demokratska stran
ka), ki bo opravljal dvojno vlo
go, vlogo podžupana in  
odbornika za urbanistiko in  ter
itorialno načrtovanje, juse in  
jusarske služnosti, čezmejne 
odnose in  evropske projekte, 
Lorenzo Corigliano (zunanji 
tehnik), ki bo skrbel za bilanco, 
davke in  osebje, Tatjana Kobau 
(Zveza levice), ki bo odbornica 
za socialo, družino, mlade in  za 
enake možnosti, Marija Brecelj, 
ki bo kot tehnik in  kot izraz 
Slovenske skupnosti odbornica 
za kulturo, šolstvo in  kmetijstvo, 
in  Andrej Cunja, prav tako 
tehnik in  somišljenik Liste 
Kukanja: njemu je b il dodeljen 
resor javnih del, turizma, tr 
govine in  športa. Župan Kukan
ja pa je zase obdržal resor za 
splošne zadeve, civilno zaščito, 
varnost in  nadzor, anagrafsko 
službo, obrtništvo in industrijo. 
Nekaj novih upraviteljev je 
pravzaprav novincev, ki niso b ili 
po ustaljenih kalupih deležni

strankarsko-političnega življen
ja, so pa izraz območja. Župan 
Kukanja je zato prepričan, da bo
do kot strokovnjaki znali suv
ereno opravljati svojo nalogo. V
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tej izbiri gre menda iskati težnje 
celotne koalicije in  željo prvega 
moža občine po čim večji 
soudeleženosti ljud i pri usmer
janju občinske politike. Župan 
Kukanja je to željo poudaril v 
svojem prvem uradnem nagov

oru na umestitveni občinski se
ji v ponedeljek, 28. maja. Po nje
govem mnenju je treba 
udeleženost občanov močno 
podpirati, saj je soočenje mnenj 
bogastvo. Preizkusni kamen 
tovrstne politike 'poslušanja' bo 
namreč revizija variante pros
torskega načrta. Poleg tega bo 
treba smotrno premisliti, kako 
najbolje izkoristiti domensko 
premoženje, aktivno soudeležbo 
občanov pa Kukanja pričakuje 
tudi v zvezi z ločenim zbiranjem 
odpadkov in  s prometnim i 
vprašanji v Devinu, Sesljanu in 
Štivanu. Med volilno kampanjo 
kot kandidat stranke Slovenska 
skupnost je Kukanja večkrat 
poudarjal potrebo po večjem ne
govanju ozemlja: to je bilo de
jansko tudi izhodišče njegovega 
županskega nagovora. Se pravi 
skrb za vasi in  naravno danost 
področja, ki jo je prejšnja Retova 
uprava zanemarjala. Ob že itak 
preveč prisotnih infrastruktu
rah, ki so do danes močno kroji
la usodo občine (avtocesta, 
naftovod, plinovod, ekektrovod 
in  železnica), je potrebno evi
dentirati gospodarske prednosti

občinskega ozemlja (to so tu r
izem, trgovina, kmetijstvo, 
ribištvo in  obrtništvo) in  jih  čim 
bolj podpirati. V tem vidiku je 
pričakovati nadgradnjo sodelo
vanja s sosednimi občinami 
tako na italijanski kot na sloven
ski strani meje. Posebno poglav
je predstavlja Sesljanski zaliv. 
Zloglasni načrt se je dejansko 
izkazal za golo nepremičninsko 
investicijo. Kukanja je še enkrat 
poudaril, da je pri tem vprašan
ju treba preveriti njegovo turis
tično namembnost v sozvočju s 
pravšnjo prenovo obstoječega 
portiča in  s kopališči v zalivu. 
Najpomembnejše pa bo vendar
le iskanje težavnega ravnotežja 
med danim in  možnim: se pravi 
med tem, kar bodo finančni 
p riliv i omogočili, in tem, kar bo 
dejansko mogoče izvesti. Prav 
zato je župan Kukanja prepričan, 
da se uprava velikih investicij ne 
bo lotila. Sklepni aplavz, s kater
im  je bodisi večina bodisi opozi
cija pozdravila županove besede, 
je potrdil splošno naklonjenost 
dokaj opreznim, a povsem 
stvarnim Kukanj evim nameram.
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r ro r ju i Cerkev sv. Jerneja

Prvič pri obhajilni mizi

V  nedeljo, 20. maja, je b i
lo v Barkovljah v cerkvi 
sv. Jerneja prvo sveto 

obhajilo , k i ga je prejelo 7 
otrok. To so b ili: Ana, Claudia, 
Karol, Martina, Cristian, Jakob 
in  Viktor. Prvoobhajanci so b ili 
za to priložnost oblečeni v nar
odne noše: bele za deklice, 
svetlomodre, parterske za 
dečke. Narodna oblačila hrani 
barkovljansko društvo, saj so 
last vseh domačinov. Obhajilo 
v nošah so v  Barkovljah 
ponovno uvedli leta 1978. 
Izdelavo noš so podprli vsi do

mačini, k i pa so vedno zado
vo ljn i za vsakršne m orebitne 
prispevke, saj neprestano šiva
jo, 'Stikajo' in  popravljajo 
dragocena oblačila. Sveto 
mašo je daroval msgr. Franc 
Vončina, bogoslužje je spreml
jalo petje domačega zbora pod 
vodstvom Aleksandre Pertot: 
ob tej priložnosti je zapela tudi 
solopevka M irjam . Prireditelji 
so b ili veseli, da je vse poteka
lo po načrtih: vreme je b ilo  ču
dovito, o troci so b il i  dobro 
pripravljeni, petje je b ilo  ubra
no, cerkev pa nabito polna.

Soudeleženci verskega slavja so 
nato, po trad ic iji, nadaljevali

praznovanje z druženjem v 
društvenih prostorih.

Sklad Libero in Zora Polojaz in vrtec pri Sv. Jakobu

Razvoj otroka v 
večkulturnem okolju

Lani novembra je naš tednik 
poročal o srečanju, ki je b i

lo v Narodnem domu v 
Trstu, na katerem so predstavili 
dvojezično publikacijo z naslo
vom Za dobro počutje naših 
malčkov. Gre za sintezo jezikov
no sociološke raziskave, ki jo je 
Sklad Libero in  Zora Polojaz iz
vedel v sodelovanju s slovensko 
Večstopenjsko šolo pri Sv. Jakobu. 
Podnaslov publikacije, ki sta ga 
osrednja akterja načrta tudi za
ložila, se glasi Vloga otroškega 
vrtca s slovenskim učnim jezi
kom p ri razvoju otroka v večkul
turnem okolju. Da boljše doja
memo srčiko te študije, moramo 
storiti korak nazaj, in  sicer v čas, 
ko je Sklad Libero in  Zora Polojaz 
v sodelovanju z didaktičnimi rav
nateljstvi slovenskih šol pri Sv. 
Ivanu in  Sv. Jakobu in  nekateri
m i šolami z italijanskim učnim 
jezikom ter raziskovalnim ka
drom Slorija izvedel nekoliko bolj 
široko raziskavo, poimenovano 
Projekt mozaik: namenjena je b i
la ugotavljanju, kako starši doživl
jajo osnovno šolanje otrok v 
večetničnih razredih in katere so 
morebitne razlike v izkušnjah in 
pogledih na to problematiko 
glede na njihov jezikovni in  et
nični izvor ter učni jezik šol. 
Izsledki tedanjega načrta so 
pokazali, da je večkulturnost 
realen vsakdanji pojav v dana

šnji družbi in  da te dinamike 
družbo spreminjajo: vidik večkul
turnosti pridobiva danes pozitiv
en predznak, jasno je postalo, da 
je sprejemanje drugačnosti 
bistven element.
Da pa bi imeli popolnejšo po
dobo večkulturnih gibanj v vzgo
jnih strukturah s slovenskim učn
im  jezikom, so se pri Skladu 
Libero in  Zora Polojaz 
odločili poglobiti sode
lovanje z Večstopenjsko 
šolo pri Sv. Jakobu in  
spekter raziskave pren
esti na predšolsko ob
dobje otrok, se pravi v 
obdobje vrtca.
Lanskoletno srečanje v 
Narodnem domu je bi
lo namenjeno pred
stavitvi publikacije in  
njenim izsledkom, 
letošnje v dvorani Bobi 
Bazlen palače Gopcevich, v petek,
18. maja, pa je bilo posvečeno 
drugačnemu gledišču, saj je bila 
beseda prepuščena ravno 
staršem, ki so pri načrtu sodelo
vali.
Kot je uvodoma poudarila pred
sednica Sklada Libero in  Zora 
Polojaz, pisihoanalistka Vlasta 
Polojaz, je raziskovalno delo slo
nelo na srečanjih in  pogovorih, 
ki so jih  izvedenci imeli s starši 
otrok, vpisanih v omenjeno pred
šolsko strukturo pri Sv. Jakobu. V

knjigi so ob prispevkih 
strokovnjakov na področju 
sociologije, pedagogike in 
psihoanalize (to so Veronika 
Lokar, Suzana Pertot, Vera 
Oblak, Andrea Braun, Paolo 
Fonda, didaktični ravnatelj 
Marijan Kravos in  sama Vlas

ta Polojaz) prav besede neposred
nih akterjev večkulturnega doga
janja pomemben kazatelj o 
ključni družbeni dinamiki 
današnjega časa, to so pojav pris
otnosti otrok drugih oziroma 
neslovenskih narodnosti na 
slovenski šoli, medsebojna inte
gracija malčkov in  njihovo prila
gajanje šolskemu okolju, kjer je

uradni pogovorni jezik različen 
od večinskega.
Okrogla miza v palači Gopcevich 
je bila zanimiva zaradi več razlo
gov, med katerimi gre nedvomno 
podčrtati globinsko intelektual
no poštenost vseh nastopajočih, 
ki se niso spuščali v cenene anal
ize pojma večkulturnosti z vidika 
splošnega človekoljubja, a so svo
ja stališča zasnovali na stvarnih 
temeljih vsakdanjega soočanja z 
'drugačnostjo': ta bo namreč stič
na točka naše prihodnosti (za

nekatere pa je že stvar sedanjosti), 
na katero se moramo čim prej pri
vaditi. Po besedah didaktičnega 
ravnatelja Marijana Kravosa se šo
la pri Sv. Jakobu že vrsto let sooča 
s tem vprašanjem. "Sv. Jakob je 
mestni predel, v katerem so pris
otne družine različnih narodnos
ti: ta raznolikost je vstopila tudi v 
našo šolo. V zadnjih letih je pri 
nas vse več italijanskih družin", 
je dejal. Bolj kot o pojmu medkul- 
turnosti pa raje razmišlja o prin
cipu večkulturnosti, ki pomeni 
sobivanje več kultur v zavesti 
učencev in  malčkov. Gospod 
Alessandro Cuccagna (sicer pri
padnik grške skupnosti v Trstu) je

bil mnenja, da je slovenska šola 
velika priložnost, da otrok spozna 
nov jezik; ob tem pa je poudaril 
podkovanost učnega osebja in 
učinkovitost didaktičnih metod. 
Maja Curie je večkulturnost od 
nekdaj poznala, saj je njena izvor
na družina odraz nekdanje ju
goslovanske stvarnosti. Poročila 
se je z Nikijem Filipovičem, pri
padnikom slovenske manjšine. 
Njuna otroka obiskujeta 
slovenske šole: "To je bila samo
umevna izbira. Sprašujem pa se, v

kolikšni meri je za nas Slovence ta 
izbira pasivna", je dejal Filipovič 
in  pojasnil: "Zavedam se, da je za 
italijanske družine vpis otrok v 
slovensko šolo jasna 'aktivna' 
izbira, ki je sicer povsem zavest
na. To so po mojem mnenju 
starši, ki vsaj do danes sodijo v 
neko avantgardo ..." In ravno to 
je srčika zadeve: vprašanje več
kulturnosti je namreč temeljno 
vezano na izbiro družin, na n ji
hovo razmišljanje o okolju, v ka
terem živijo in  v katerem bodo 
odraščali njihovi otroci. Bolj kot 
izbiro dvojezičnih mešanih 
družin je treba analizirati izbiro 
povsem neslovenskih oziroma 

italijanskih družin, ki 
vpisujejo svoje malčke 
v slovensko šolo. Kot je 
bilo razvidno na okro
gli mizi, so b ili ude
leženci intelektualno 
podkovani, dobra po
lovica pa ne-tržaškega 
porekla.
Gospod Fulvio Fabris, 
Tržačan po rodu, se je 
poročil z dekletom iz 
doline Non. Izobraže
valno izbiro za svoje 

otroke razlaga kot "korak k izpol
njevanju celostne državljanjske 
drže" v vidiku prihodnjega vse 
bolj prisotnega večkulturnega 
okolja. Zanimivo je bilo stališče 
gospoda Micheleja Clare, moža 
Nives Košuta: "Vprašati se
moramo, v kakšnem svetu bodo 
naši otroci živeli čez 40 let. Prav 
je, da naši malčki razumejo kom
pleksnost takratnega sveta že da
nes. Verjamem, da večkulturnost 
ni preprosta stvar, te dinamike pa 
so danes na dosego izkušnje na

ših otrok v slovenskem vrtcu, ki je 
predhodnik jutrišnje družbe". Za
konca Sandra in  Luca Petaccia pa 
sta poudarila svojo kulturno rast 
ob otrocih, ki domov prinašajo 
bogate izkušnje šentjakobske us
tanove.
Da pa so tovrstni večkulturni pre
m iki predmet dokaj novih didak
tičn ih  in  splošno recepcijskih 
nagnjenj in  da zahtevajo dovr
šeno in  oprezno usmerjanje, je 
prišlo do izraza med debato. Iz 
občinstva je bilo namreč slišati 
tudi nekatere predloge, ki so ob 
siceršnjih iskrenih tolerantnih 
vzgibih preprosto ciljali na us
tanovitev popolnega dvojezične
ga šolskega okolja. Ravnatelj Kra
vos pa je obrazložil, da nekatere 
tovrstne strukture že obstajajo, 
"kot pripadnik manjšine pa ne 
morem mimo dejstva, da je dvo
jezična šola neoporečni kazatelj 
asimilacijskih teženj". Prav zato 
je Kravos izrazil pozitivno mnen
je o dvojezičnem izobraževanju 
šele v nekem 'postasimilacijskem' 
obdobju in  okolju (kot na primer 
danes na Koroškem). Slo
venščino naj bi zato raje pouče
vali v italijanskih šolah kot drug 
tuji jezik. Vsak ima navsezadnje 
pravico, da se izraža v svojem 
jeziku in da ga sogovorec razume. 
Se kako prikladno je bilo razmišl
janje psihoanalitika in sodelavca 
načrta Pavla Fonde, ki je ob 
soglašanju Vlaste Polojaz posvar
il, da "večkulturnosti ne moremo 
preprosto vsiljevati". Narodna 
pripadnost navsezadnje ni nega
tiven pojem, udejanjati ga 
moramo zgolj na pozitiven 
način.
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je nadškof Crepaldi spomnil 
Zalarjevega slovenskega izvora, 
"tako cerkvenega kot civilnega", 
saj "ti dobro veš, da je slovenska 
komponenta globoko prisotna s 
svojim jezikom in kulturo tudi v 
naši tržaški Cerkvi. Kljub kakšne
mu nesporazumu, ki ga zelo 
vplivna mnenja razblinijo, m i do
volite, da te povabim, da še naprej 
ljubiš svojo izvorno Cerkev in svoj 
narod in  da zanju moliš". 
Pomemben dan je Klemen Zalar, 
doma iz župnije Dovje v Zgornje- 
savski dolini, delil tudi z družino 
in  nekaterimi domačimi župljani 
ter župljani župnije Breznice, kjer 
je novi diakon v preteklosti preživ
el leto dni. V zahvalnem nagov
oru se je spomnil umrle mame, ki 
je zanj veliko molila, "da bi 
nekega dne postal to, kar danes 
sem". Zalar je zato šentjakobske 
vernike in  vse prisotne povabil, 
naj zanj molijo, da bo diakonsko 
službo dobro opravljal in  da bo 
nekega dne, "če Bog hoče", tudi 
duhovnik. Podporo mu je takoj 
izkazala krajevna verska skupnost.
V njenem imenu je Danilo Pertot 
v slovenščini in italijanščini izrazil 
zadovoljstvo, da ima Cerkev 
končno novo, mlado pomoč. Za
želel je, da bi mladega diakona ne 
prevzelo preveliko domotožje po 
prelepi domači naravi ob vznožju 
Karavank, saj je na Tržaškem ve
liko dela: šentjakobski verniki pa 
slutijo, da bo nov diakon izpejal v 
zalivskem mestu velik načrt...
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[HI V gosteh Aleksander Panjek

Nov pogled na obdobje STO

Č eprav so o Svobodnem 
tržaškem ozemlju že 
mnogi pisali, se do sedaj 

nihče n i osredotočil na gospo
darstvo, saj to ne uživa velike 
pozornosti med zgodovinarji. V 
nasprotju s tem predsodkom se 
je zgodovinar Aleksander Pan
jek, izredni profesor in  višji 
znanstveni sodelavec na Fakul
teti za humanistične študije 
Univerze na Primorskem v Ko
pru, osredotočil prav na gospo
darstvo, k i v STO-ju n i n iko li za
živelo na pravi način, in  tej temi 
namenil monografijo z 
naslovom Tržaška obnova -  
ekonomskem migracijske p o li
tike na Svobodnem tržaškem 
ozemlju.
O knjigi, ki je izšla pred kratkim 
p ri Univerzitetni založbi An- 
nales v Kopru, je v Društvu 
slovenskih izobražencev v Trstu 
spregovoril zgodovinar Aleksej

Kalc. Podčrtal je dejstvo, da je 
b il ta prostor zaznamovan z 
ekonomskimi in  p o litičn im i 
temami, katere vzbujajo tud i 
največje zanimanje. Če hočemo 
zgodovino bolje in  globlje 
razčleniti, moramo nanjo gle
dati z različnih zornih kotov. 
Tako prinaša nova Panjekova 
knjiga nov pogled na obdobje 
STO-ja, s tem da se avtor postavi 
nad nacionalno in  politično  
zgodovino. Zaznaven je prav 
odm ik njegovega gledišča, po
leg tega je čutiti željo po zasno- 
vanju lastnega koncepta, ki 
bralca spremlja skozi to obdob
je-
Kalc je v Peterlinovi dvorani 
poudaril tudi zanimivost mono
grafije, in  sicer, kako združuje 
avtor gospodarske teme z m i
gracijami, ki so povezane z dve
ma pojavoma, in  sicer z 
odselitvijo prebivalstva iz Istre

in  priseljevanjem v naš prostor, 
tako imenovani eksodus, in  pa 
posledičen pojav, to je odhod 
tržaškega prebivalstva v Avstral
ijo. Avtor je ta dva simbola pros
torskega premikanja prebivalst
va presegel in  predstavil vse m i
gracije v svoji kompleksnosti in  
živahnosti tokov.
V drugi polovici večera je o svo
jem delu spregovoril tudi Alek
sander Panjek. Najprej je opozo
r il na dragoceno slikovno gradi
vo iz Zgodovinskega odseka 
Narodne in  študijske knjižnice, 
ki dodatno bogati besedilo, na
posled pa je podčrtal pomemb
ne elemente, k i si jih  je sam 
zadal kot cilj pri pisanju knjige. 
Hotel je preseči gledanje na ita l
ijanski oziroma slovenski Trst, 
saj se na tak način izgubi temelj
na značilnost, in  sicer družbeno 
tkivo, celota. Cono A STO-ja je 
obravnaval kot celovito območ

je in  opisal vse migracijske 
tokove, ne glede na to, ali so b ili 
notranji ali zunanji. Značilnost 
mest je Panjek opisal kot priha
janje in  odhajanje. Vsebinska 
plat je ločena na besede in  
številke, tako da je na koncu za
jeten del podatkov. Omenil je 
tudi dejstvo, da je skušal opisati 
proces razdruževanja cone A in  
B, k i se je zgodilo načrtno, zara
di različnih interesov.
Trst je b il od nekdaj eno izmed 
najpomembnejših stičišč v 
Evropi, zanimivo pa je, da je b il 
že od 18. stoletja dalje odvisen 
od politike "z vrha". Ključne 
spremembe so bile povezane z 
odločitvam i, k i niso prišle iz 
centra, ampak izven njega.
Po živahni debati ob koncu 
večera se je Panjek glede Trsta 
izrazil pesimistično in  dejal, da 
"to mesto, po mojem mnenju, 
nima velike prihodnosti", po ra
zlagi številnih vprašanj publike 
pa je "hecno" pristavil, da 
"moramo mladi hoditi v arhive, 
da spoznamo stvari, k i ste jih  vi 
doživeli".

Šin

In memoriam

Umrl je inž. Peter Merku'

Inž. Petra Merkuja se spomin
jam iz prvih šestdesetih let, 
ko smo skupaj letovali v Uk- 

vah na počitnicah, ki jih  je prire
jal prof. Jože Peterlin za člane 
Slovenskega kulturnega kluba. 
Vračali smo se v večji skupini 
peš z Ukovške planine. Spomin
jam se, kako se je Peter na tisti 
poti približal M ire lli Urdih. Ne 
vem, kdaj sta se odločila za skup
no življenjsko pot. A kmalu za 
tem so se naše poti ločile. Peter 
je pristal pri Siemensu v Nemči
ji, kjer je začel svojo bogato živl
jenjsko in  poklicno kariero. Z 
n jim  je šla tudi Mirella.
Za Petrom, m ladim  uspešnim 
inženirjem v Nemčiji, smo 
klubovci izgubili sled. Osebno 
sem ga občasno še srečeval, ko 
je ob kratkih vrnitvah iz Nemči
je obiskoval očeta in  brata Pavle
ta, s katerim sva bila kolega na 
tržaškem radiu. Nič več.
Približal se nam je po upokojitvi,

ko je celo razmišljal, da bi se 
vrn il dokončno v Trst, a se za to 
n i odločil, ker je v Erlangenu 
imel lepo urejeno pokojnino in 
zdravstveno oskrbo, ki se je ne 
da primerjati z italijansko. V Trst 
pa se je vračal vedno pogosteje, 
tudi zato, ker se je sin Igor 
dokončno ustalil v Trstu. Tu je 
dobil službo in  si ustvaril druži
no.
Peter se po upokojitvi n i um iril. 
Sodeloval je z Mladiko, na 
katero je b il vedno naročen in 
tesno navezan. Poskrbel je za iz
dajo očetovih zapisov Okoličan- 
ski bataljon -  Fatti di lug lio  -  
1868" v zajetni kn jig i (2003); 
prej so v nadaljevanjih izhajali v 
reviji Zaliv. Pri M ladiki je izdal 
tudi svojo knjigo Mednarodna 
diplomacija sprave (2005), ki je 
doživela velik uspeh in  zani
manje v slovenskih političnih in 
diplomatskih krogih.
Krajevna zgodovina, mednarod-

I  - m i

^ 0 7  W r  J) /7

Mirella in Peter Merku' v Društvu slovenskih izobražencev 3. oktobra 2011 o 
"zamujenem italijanskem Numbergu"

na politika in  človekove pravice 
so bile teme, ki so ga najbolj za
poslovale. Ne nazadnje je prav v 
Društvu slovenskih izo
bražencev še lani v jeseni 
prikazal svojo raziskavo o tem, 
zakaj ni Italija doživela svojega 
nurnberškega procesa proti vo
jn im  zločincem.
V Mladiki je v letih 2000-2006 v 
nadaljevanjih objavljal Spomine 
na starše, sedaj pa objavlja 
Mladika njegove spomine na

življenje v Nemčiji; objavila je že 
33 nadaljevanj, nekaj pa jih  je še 
na zalogi.
Peter se je ob vsakem obisku Trs
ta z ženo prikazal na našem 
uredništvu. Prihajal je s svojo 
nepogrešljivo torbico, se zani
mal za naše delo in  nas spodbu
jal. Zaljubljen je b il v slovenst
vo, ki mu ga je tujina samo še 
utrdila.
Svojcem izrekamo iskreno 
sožalje.

Obvestila
Slovensko stalno gledališče, 
Slovenski klub in Slavistično 
društvo Trst-Gorica-Videm
vljudno vabijo na predstavitev 
knjige dr. Milice Kravos Verč z 
naslovom Slovenska dramatika in 
tržaški teks ti. 0 delu bosta 
spregovorila dramatik Ivo Svetina 
in dr. Denis Poniž, pogovor bo 
vodila mag. Loredana Umek. 
Srečanje bo v petek, 8. junija 
2012, ob 17.30, v Narodnem 
domu v Trstu (ul. Filzi 14). Vabljeni! 
Društvo slovenskih izobražencev 
prireja v ponedeljek, 11. junija, ob 
20.30 v Peterlinovi dvorani v ul. 
Donizetti 3 v Trstu okroglo mizo 
Osvetljevanje primorskih tabujev. 
Dr. Mira Cencič bo predstavila 
svojo študijo Primorska sredina v 
primežu bratomorne vojne, mag. 
Renato Podbersič pa svojo študijo 
Revolucionarno nasilje  na 
Primorskem, 1941-1945. Z njima 
se bosta pogovarjala časnikarja 
Jože Možina in Ivo Jevnikar. 
Koncert MePZ Lojze Bratuž: 
Župnija sv. Jerneja ap. in MeCPZ 
Sv. Jernej vabita na koncert 
Hvalite Gospodovo ime, ki ga bo 
oblikoval MePZ Lojze Bratuž pod 
vodstvom Bogdana Kralja v

soboto, 16. junija, ob 20.30 v 
cerkvi sv. Jerneja ap. na Opčinah. 
Vincencijeva konferenca in Klub 
prijateljstva vabita na romanje na 
Brezje k Mariji Pomagaj v torek,
19. junija 2012. Program: sv. 
maša na Brezjah, kosilo, oddih ob 
Blejskem jezeru oz. nenaporen 
sprehod z ogledom zanimivosti; 
prijave na tel. št. 040 225468 
(Vera) in 040 820986 (Alojzija). 
Prisrčno vabljeni posebno starejši!

Darovi
Misijonski krožek Rojan je prejel:
za slovenske misijonarje: Lidija 

Kraševec 50, Adelka Vončina 20, 
nabirka ob koncu šmarnic 240,10 
evrov; za misijonarja Ernesta 
Saksido, Brazilija: A. T. 350, E. G. 
30, T. S. 180 evrov; v spomin na 
pokojno Anamarijo Candotti 
daruje Milena Šinigoj Franco 20 
evrov.
Namesto cvetja preminulemu 
inž. Petru Merkuju darujeta 
Magdy in Grazia 25 evrov za 
Marijin dom pri Sv. Ivanu.
V spomin na Petra Merkuja 
darujeta Darko in Zinka Cerkvenik 
50 evrov za Slovensko prosveto v 
Trstu in 50 everov za Marijin dom 
pri Sv. Ivanu.

D U H O V S K A  ZV E ZA  in ZV E ZA  CERKVENIH PEVSKIH ZB O R O V  - TRST

va b ita  na

SKLEPNO POBOŽNOST OB ZAKLJUČKU 
EVHARISTIČNEGA LETA

n a s to p ili bodo: OPZ Kraški cvet, CPZ Repentabor, CPZ Rojan, CPZ 
Sv. Križ, MeCPZ Sv. Jernej, ZePZ Prosek-Kontovel in Združeni zbo r ZCPZ

petek, 8. junija 2012, ob 20. uri 
župnijska cerkev sv. Jerneja ap. na Opčinah

Nastop 'studioartovcev' ob koncu sezone

Končna produkcija 
gledališke šole v SSG

Gojenci in  gojenke gle
dališke šole Studio art 
so v m ali dvorani 

tržaškega Kulturnega doma 
m in u li petek, 1. junija, prika
zali sadove celoletnega odrske
ga udejstvovanja. Maloštevilno 
pub liko  so popeljali skozi 
kratke prizore različnih gleda
liških  izraznosti, zato je večer 
potekal razgibano in  pestro. 
Deležni smo b ili nekaterih ze
lo prepričljiv ih  likov. Kljub sk
romnejšemu vpisu v letošnji 
sezoni so m ladi igralci dokaza
li zavzetost do sedme um etno
sti in  željo po drugačnem gle
dališču, čemur so 'studioartov- 
ci' dodali še kolektivno zavze
tost, k i je že dolgo nismo vide
li, je ob koncu kom entirala 
koordinatorka šole Maja La
pornik.
Večer so uvedli k lovn i. Pod 
mentorstvom Elene Husu, gle
dališke igralke domačega kova, 
k i se je izpopolnjevala tud i v 
Londonu, so trije obetavni gle
dališčnik i s led ili šestim lek
cijam krajše delavnice o tem i 
klovnov in  t. i. fizičnega gleda
lišča, v kateri so raziskovali go
vorico telesa na odru ter u rili 
poslušanje sebe, soigralcev in  
publike. V tovrstnih nastopih 
je "odprtost” igralca odločilne
ga pomena, kar smo lahko 
doživeli v nekaj duhov itih  
u trink ih .
Sergej Verč je b il mentor gojen
cev 1. letnika Nejca Laščaka in  
Damjana Gomisela. Prav 
moška specifika v dvoje je 
spodbudila k izbiri igre Binom i 
Luigija Gozzija. Na petkovi aka
dem iji sta prikazala štiri prizo
re iz dela, k i že v naslovu oz
načuje m atem atični izraz z 
dvema členoma. Pravi koncen
trat am bivalentn ih čustev sta

pogumna igralca predstavila 
zrelo in  dovolj energično, saj 
m in im a lis tična  ambientacija 
Binom ov zahteva res odraslo 
interpretacijo.
Igralke in  igralec 2. in  3. le t
nika so se v letošnji sezoni sku
paj ukvarjali s tradicionalnim  
dramskim  gledališčem pod 
mentorstvom Jaše Jamnika. Na 
končni produkciji Studia art so 
predstavili izbor vlog iz Vaj v 
slogu Raymonda Queneauja 
ter predstave Vas lahko za
peljem? Mateje Perpar. Skicira
l i  so nam kratke in  goste m i
n iaturne prizore "z u lice": 
kako lahko vsak izmed nas 
drugače doživlja na videz ba
nalno sceno čakanja na avto
bus, kako nestabilni so lahko 
terapevtski odnosi in  labilne 
vloge analitika-pacientke, kako 
drobljiva in  m in ljiva  so vsak
danja srečevanja s "potencial
n im i" ljubicami. V tem sklopu 
je maratonsko formo in  izpilje
no gledališko tehniko dokazal 
predvsem edini moški v skupi
ni, Andraž iz Kanala ob Soči. 
Gledališka šola Studio art se bo 
v  naslednjih le tih  osredotočila 
predvsem na piljen je sloven
skega jezika, kakor tud i na obv
ladovanje neverbalne govorice 
in  giba. Kot je poudarila Lapor- 
nikova, je želja organizatorjev 
ustvariti gledališki kader, k i se 
bo lahko postavil na zahtevni 
slovenski ravni ter se nato v rn il 
v mesto v zalivu ter s tem boga
t i l  tržaško gledališče. 
Kakovostno tr ile tn o  izpo
polnjevanje so letos končale tr i 
vztrajne dip lom antke, k i so 
prejele priložnostne diplome. 
Čestitke gredo Caterini Ducci 
Novelli, Vanji Korenč in  T in i 
Pohajač.

Jernej Šček

Komaj verjamem, da se je 
to res zgodilo!"
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'omaj verjamem, da 
se je to res zgodilo! 
sTa ta zakrament sem 

čakal zelo dolgo časa in sem vesel, 
da sem ga mogel danes sprejeti ob 
tako lepi slovesnosti: veliko ljudi 
je prišlo iz raznih krajev, tu
di iz moje domače župnije. 
Upam, da bo tudi ta do
godek povezal v Trstu živeče 
Slovence, ki jih  sicer ni več 
veliko. Pri vas sem se ves čas 
dobro počutil. Zelo sem 
zadovoljen in  hvaležen, da 
sta me sprejeli bodisi cerkve
na bodisi civilna skupnost v 
tržaški škofiji".
S temi besedami nas je ko
maj posvečeni diakon Kle
men Zalar nagovoril ob 
izhodu iz zakristije cerkve 
sv. Jakoba v soboto, 2. juni
ja. Le nekaj m inut prej ga je 
tržaški škof, nadškof Giampaolo 
Crepaldi, s polaganjem rok ter po- 
svetitveno molitivijo in po opravl
jenem posvetitvenem obredu 
končno sprejel v diakonat in mu 
izročil evangeljske knjige, ki ga 
bodo vodile v njegovi prihodnji 
službi.
Diakonsko posvečenje Klemena 
Zalarja je bilo nadvse slovesno. 
Bogoslužno daritev je spremljalo

petje domačega cerkvenega pev
skega zbora, ki ga je ob orgelski 
spremljavi Matjaža Zobca in  in 
strumentalnih vložkih flavtistke 
Erike Slama in oboistke Irene Pa
hor vodila Dina Slama. Ob so-

župnika msgr. Roberta Rose - kot 
se je v svoji hom iliji spomnil nad
škof Crepaldi. Vodja tržaške Cer
kve je v svojem razmišljanju pou
daril tudi temeljna načela, k izpol
njevanju katerih je poklican di-

maševanju slovenskih in italijan
skih duhovnikov je nadškof Cre
paldi diakonsko posvetitveno ma
šo vodil v slovenskem in italijan
skem jeziku, in to zato, da bi pou
daril dvojno formativno 
izhodišče Zalarjevega diakonat- 
skega pripravništva, ki se je začelo 
na Slovenskem, nadaljevalo v 
Avstriji, končalo pa v Trstu pod 
izkušeno roko šentjakobskega

akon. Le-ta mora izpolnjevati di- 
akonijo Besede (se pravi Kris
tusovega nauka), diakonijo 
Evharistije (v kateri se nam v pol
nosti daje Kristusovo duhovno 
bogastvo, "ko je navzoče s svojo 
Besedo, posebno pa še dejansko v 
lomljenju Kruha in  v Krvi, ki se 
preliva") in  diakonijo ljubezni 
"do vseh in  še posebej do ubo
gih". V sklepnem delu homilije se
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OS J. ABRAM PEVMA Končna prireditev

Pravljično kraljestvo 
v globinah morja

C e si srčno želiš poleteti v 
neizmerni pravljični svet, 
kjer n i nič nemogoče, se 

moraš na lahkih krilih  domišljije 
prepustiti mehkemu valovanju 
fantazije, kjer odpadejo vsa tu 
zemska pravila in  kjer te iznajdlji
vi čarovnik s svojimi nepred
vidljivim i trik i lahko spremeni v

dice, raki, ljubke vodne kapljice, 
ki naredijo ocean, če se objamejo, 
'morski superman', sipe, zaspani 
morski konjiček ... imeli vse člo
veške značilnosti. Te so se še naj
bolj pokazale na morskem dvoru, 
kjer sta na rdečem prestolu go
spodovala jezikava, sitna kraljica 
in  kralj, ki je težko prenašal ženi-

muco in  te prepusti 'na milost in 
nemilost' čarobnostim morskega 
dna. Prav to se je zgodilo 
učenkam in učencem OS Josip 
Abram iz Pevme, ko so se v do
mišljijskem zanosu kot mehkod- 
lake bele muce in črni mačkoni - 
brez repa! - na lepem znašli v 
morskih globinah v odrskem 
prikazu Pravljice še živijo na šol
ski prireditvi, v torek, 29. maja 
2012, v Kulturnem centru Lojze 
Bratuž v Gorici. Nekateri so se 
imeli za pogumne, drugi bi naj
raje od strahu zbežali, mala muca 
bi rada na vso moč poklicala ma
mico ..., toda čarovnija je bila pre
močna, ostali so v podvodnem 
kraljestvu. Tu so nazadnje daleč 
od domačih in  šolskih nalog, 
brez učiteljev, kljub strahu, ob le
potah modrega morja zapeli in 
zaplesali in  zakorakali na melo
dijo, zelo uspešne "mačje otroške 
pesmice" 44 muc. Nato jih  je pre
mamila radovednost, da so v za
tišju opazovali čudežna bitja, ki 
imajo na morskem dnu svoje do
movanje. Prav ta so jih  povabila, 
naj poslušajo valove in se zatopijo 
v ta čarobni svet. Ker pa v pravlji
cah vse zadobi človeške lastnosti, 
so tudi pisane ribice z lesketajoči
m i se luskinicami, morske zvez

no nerganje, ob njiju pa še nave
ličani straži, nečimrna in  izbirčna 
kraljična, zali princ ... Vsi ti so iz
rekli dobrodošlico malim zemlja
nom, ki jih  je ob zadnjih vz
dihljajih pouka domišljija zane
sla k njim. Ta lepa podvodna bitja 
so pošteno oštela prebivalce 
Zemlje, ki ne spoštujejo njihove
ga podvodnega kraljestva in  zli
vajo v morje vsakovrstne tekoči
ne, strupe in  nesnago, ki ostane 
tam na milijone let. Če se ljudje 
ne bomo spametovali, se bo 
morje razjezilo, poslalo nad nas 
ciklon in  nas poplavilo! Otroci - 
muce so zatrdno obljubili, da bo
do ubogali in  posredovali ljudem 
ukaze morskega kralja. Zato so ob 
koncu vsi razigrano zaplesali na 
različne ritme, od modernih do 
narodnih, saj se je oglasila tudi 
slovita Na Robleku. Še učitelja To
maža so zvabili v svojo živahno 
polko! Domiselni tekst je stkala 
učiteljica Lidija Jarc, ki jo dobro 
poznamo tudi kot spretno 
pravljičarko, pa tudi kot snovalko 
neštetih uspešnih odrskih prika
zov za male in  odrasle ljubiteljske 
igralce. Z režijsko radoživostjo jev 
pičlih štirinajstih dneh s pridni
m i pevskimi šolarji iz vseh razre
dov postavila na oder dramski

tekst v zborni sloveščini, ki 
jo je mestoma z iskrivo hu
domušnostjo in  navihano- 
stjo zabelila s kakim sočnim 
narečnim izrazom, da je vse 
izzvenelo bolj pristno, do
mače in  seveda izzvalo 
smeh med gledalci. Kot vse
lej je v besedilo kanila tudi 
jasno poučno kapljico. Vse 

pa je prepredla s pesmijo, plesni
mi koraki, da je b il prikaz kar se 
da pester. Pri glasbenem spletu ji 
je bila v veliko pomoč učiteljica 
Marta Ferletič, ki je na znane me
lodije iz umetne zakladnice - gla
sbo je posnela učiteljica Andrejka 
Hlede - napisala vsebini igrice 
ustrezajoče besedilo. Isto je na

pravila Jarčeva z 
znanimi ljudskimi 
pesmimi. Ferletiče- 
va je, skrita za odr
skimi zavesami, 
vodila tudi petje. 
Njima dvema so 
priskočili na po
moč ostali kolegi 
izpevmskešole. Iz
redno dragoceni 
sta b ili gospe Lin
da in  Katja, ki sta 
pomagali v zakuli
sju pri preo
blačenju in  maski
ranju otrok. Pri 
tem "opravilu" je 
bila prisotna tudi 
učiteljica Lučka 

Uršič. Lepi, barviti, z domišljijo 
sešiti kostumi so b ili deloma iz 
"podstrešnega fundusa" pevmske 
šole, deloma pa last OŠ P. B. Do
men iz Sovodenj in  OŠ Vrh Sv. 
Mihaela, katerima se učitelji in 
starši prisrčno zahvaljujejo za iz
posojo. Glasbeno-pevsko gleda
liško pravljico je bogatila tudi 
scenska podoba, k i je ob robu 
odra nakazovala morski svet, v 
ozadju pa so se na velikem platnu 
vrstili posnetki iz čudežnih mor
skih globin, tako da so se gledal
ci, ki so dobro zasedli veliko dvo
rano KCLB, takoj vživeli v do
gajanje. Svoje je prispevala tudi 
vrteča se steklena krogla, ki je ob 
lomljenju luči ustvarjala čarobno 
ozračje.
Učno osebje OŠ J. Abram iz Pev
me se prisrčno zahvaljuje Kultur
nemu centru Lojze Bratuž in 
predsednici Franki Žgavec, ki sta 
dala na razpolago veliko dvora
no.

Iskrene čestitke naj gredo Lidiji 
Jarc in  vsem požrtvovalnim men
torjem in  pridnim izvajalcem, ki 
so se z radoživo gledališko ust
varjalnostjo poslovili od letošnje
ga šolskega leta.

Iva Koršič

VIDA VALENČIČ KO SE DOTAKNEŠ OSEBE

Ob 100-letnici rojstva in 50-letnici smrti

Spomin na duhovnika in profesorja
Mirka Fileja

Razpršene misli
Boštjan Videmšek je za Delo poročal iz malo
dane vseh krizn ih žarišč v svetu: v Aziji, Afriki, 
z Lampeduse ali iz finančno kolapsiranih 
Grčije in  Španije. Službeno sem ga kontaktira- 
la, ker me je pritegnilo njegovo iskanje oseb
n ih  zgodb, pričevanj t. i. "m alih  ljud i", k i jim  
po navadi nihče ne daje besede.
"Vem, da moram dati besedo utišanim. Na
menoma jih  iščem, stalno jih  poslušam, neu
trudno spoznavam njihova razmišljanja, 
njihova življenja, to pa zato, ker sem pre
pričan, da so ravno oni tisti, k i nam omo
gočijo, da razumemo svet, gotovo ne oblast
n ik i".
M inute intervjuja tečejo, 
razmišljam ob stavku, k i je 
b il ravnokar izrečen:
"Ne zanima me dnevno 
poročanje. Želim razume
ti, kaj prihaja, kaj še bo, 
kakšen bo razvoj".
Razmišljam, kako želim 
sama vedno "prehitevati 
čas", vedeti, kdaj bo, kako, 
kje, zakaj. Včasih seveda 
priznam, da je življenje 
brez pretiranih vprašajev 
veliko enostavnejše. In 
vendar postanejo ravno t i vprašaji gonilo k 
iskanju novih poti.
Njegove m isli drse dalje. Črnogledo raz
mišljanje ob potonu Evrope, kolapsu ne le 
njene gospodarske utopije, pač pa z njo pove
zane slike o neki splošni družbeni solidarno
sti. A li jo sploh poznamo?
Geografsko je Španija daleč, zaradi sedanjega 
študija jezika pa se me je njena usoda dotakni 
la. Mlada profesorica iz Valladolida se vse pre
dobro zaveda sreče, da poučuje v tu jin i, pa če

prav honorarno. "Ob praznikih se vračam do
mov, p rija te lji iz univerzitetnih le t so na cesti, 
brez perspektive. Humanisti smo b ili itak 
vajeni težke zaposljivosti, danes pa ostajajo 
brez perspektive inženirji, arhitekti, fiziki.
Prej a li slej bodo odšli, s tem smo se itak vsi 
sprijaznili".
Trde besede in  nežen izgled.
Danes ponovno odprem poljudno psihološko 
revijo, na katero sem bila naročena. Med p i
smi uredništvu je pismo petdeset ali šestdese
tletnega bralca, k i se sprašuje, katera je bila 
največja napaka, k i jo je njegova generacija 
storila. "Mlada generacija se je znašla brez 
ničesar, Evropa tone, gospodarstvo je na tleh, 

etika n i več pojmovana za 
vrednoto. Kaj smo zgreši
li?  Morda sta odnos do de
la, morda težnja k  določe
n i finančni uveljavitvi vse 
pohabila"?

, i. t j- . Pravijo, da je kriza vsakrš
ne narave izziv, priložnost 
v problemski preobleki. 

ip ' . j Sprašujem se, kako b i na
ta stavek reagiral navadni 
tridesetletni Spanec, k i je 
na cesti. Pa saj navse
zadnje n i n it i potrebno 

tako daleč. Kako reagirati? Kje iskati moči, da 
se postaviš na noge? Kako se otresti samopo- 
milovanja in  verjeti vase? Vsakič se hudujem 
nad dejstvom, da imamo kot manjšina še ved
no utopično predstavo neke utečene realnosti, 
v kateri starši delajo, otroci študirajo, se po 
nekaj letih  zaposlijo, si priskrbijo kredit in  ve
selo peljejo tradicionalno kolo dalje.
Je mar vse tako enostavno? Tako utečeno? Je 
sploh prav, da se šole "norm alno" odločajo za 
finančno zahtevne šolske izlete?

CERKEV SV. IVANA IN NJEN ČAS (25) Mariza Perat

Prof. Mirko Filej
Za g. Reščičem je dušnopastirstvo p ri sv. Iva
nu prevzel prof. M irko Filej, znan kot odličen 
glasbenik in  skladatelj.
Rodil se je v  M edani 28. 10. 1912. Tu je o b i
skoval osnovno šolo, gim nazijo in  licej pa v 
malem semenišču v Gorici. V duhovnika je 
b il posvečen leta 1937. Eno leto je b il kaplan 
v Id r iji,  nato pa 13 le t župn i upravite lj v 
M avhinjah. Leta 1951 je prišel v Gorico in  je 
tu ostal do sm rti.
Prof. Filej se je že kot gojenec malega seme
nišča začel ukvarja ti z glasbo. Njegov takrat
n i m entor je b il prof. Em il Komel, b il pa je v 
stiku tud i z V inkom  Vodopivcem in  Jožkom 
Bratužem. Ko je služboval v M avhinjah, se je 
vpisal na tržaški konservatorij Tartin i in  tu 
leta 1943 opravil izpite iz 
teorije, harm onije  in  gla
sbene zgodovine, leta 1945 
pa še iz k lavirja . Od leta 
1947 do 1950 je poučeval 
petje na slovenskem u č i
teljišču v Trstu.
Pouk je nadaljeval tu d i po 
prihodu v  Gorico. Petje je 
poučeval na strokovni šoli, 
na n iž ji g im naziji, od leta 
1951 do 1962 pa petje, gla
sbeno teorijo  in  k lav ir na 
učitejišču.
Kot profesor je b il strog in  
je od dijakov mnogo zahte
val. Predvsem pa je v n jih  
želel vzbud iti in  g o jiti lju 
bezen do slovenske pesmi, 
saj mu je b ilo  zelo p ri srcu, 
da b i tu d i o n i sami, kot 
p rih o d n ji uč ite lji, med slovensko m ladino 
nadaljevali to poslanstvo.
Prof. Filej je vo d il tu d i ita lijanski cerkveni 
pevski zbor p ri sv. Ignaciju. Decembra 1.1961 
je b il imenovan za organista in  pevovodja pri 
italijanskem bogoslužju v  goriški stolnici.
V Gorici je prof. Filej svoje sposobnosti kot 
pevovodja, profesor, kom ponist in  organiza
to r razvil v najv iš ji meri.
Kot odličen pevovodja je svoje zbore privedel 
do zavidljive umetniške ravni. N jegovim  tak
ra tn im  pevcem so nastopi v njegovih zborih 
še danes v  živem spom inu, kot tu d i nav
dušenje občinstva in  pevcev samih. To nav
dušenje je izžareval predvsem poko jn i profe
sor sam, zato n i čudno, da je le-to prešlo tu 
d i na njegove pevce. Kot pevovodja je b il 
prof. Filej strog in  zelo zahteven, a tud i izred
no potrpežljiv, zato tud i uspeh n i n iko li izo
stal. N eutrudno je n u d il svojo pom oč tud i 
m nogim  podeželskim zborom, posebno tak
rat, ko je b ilo  treba vsklajevati skupne nasto

pe.
Leta 1953 je ustanovil orglarsko šolo z na
menom, da b i iz nje izšli m ladi organisti. Kot 
neutruden k u ltu rn i delavec je b il član odbo
ra SKPD in  nekaj časa tud i njegov predsed
n ik . Z društvenim  mešanim zborom, k i si je 
leta 1957 nadel ime po Lojzetu Bratužu, je 
nastopal na Primorskem in  Koroškem, z 
d ijaškim i zbori pa na šolskih p rired itvah ter 
na tržaškem in  celovškem radiu. Na njegovo 
pobudo je prišlo do prvega božičnega kon
certa združenih  pevskih zborov v goriški 
sto lnici. Tudi revija zborov "Cecilijanka" je 
b ila  njegova zamisel. Prof. Filej je tu d i dal 
pobudo za ustanovitev M andolin ističnega 
orkestra, s katerim  je p rv ič  nastopil 15. ja
nuarja 1955, nato je vodstvo orkestra prevzel 

organist in  pevovodja 
Maks Debenjak. Prof. 
Filej je b il tud i član od
bora za gradnjo Kato
liškega doma v  G orici 
in  b il je med pobud
n ik i za ustanovitev 
Zveze slovenske kato
liške prosvete. Postal je 
n jen predsednik in  jo  
vo d il do sm rti. Prav 
tako je b il soustanovi
te lj športnega društva 
01ym pia in  n jen p rv i 
predsednik.
Kot skladatelj je izdal 
š tiri zbirke: "Kvišku sr
ca" (leta 1950); 
"O bh a jilne " (1952); 
"Pesmi za ženski in  
m lad insk i zbor" 

(1951); "Zamejski zvoki" (1955).
Ko se je prof. Filej preselil v Gorico, je takoj 
začel maševati p ri sv. Ivanu, po sm rti g. 
Reščiča pa je oskrbo cerkve prevzel v celoti. 
Kot dušni pastir je vestno skrbel, da b i bila 
cerkev sv. Ivana vedno lepša. Dal jo  je te
m eljito  obnoviti, ku p il je nove k lop i in  ure
d il razsvetljavo. Posebno pozornost je name
n il cerkvenemu zboru.
Prof. Filej je u m rl v Gorici 10. jun ija  1962. 
Njegova smrt je zelo prizadela vso slovensko 
javnost, zlasti m lad ino  in  člane n jegovih 
zborov.
Ob peti ob le tn ic i sm rti, jun ija  1967, m u je 
Zveza slovenske katoliške prosvete v a triju  
Katoliškega doma postavila doprsni kip, de
lo akademskega slikarja Franceta Goršeta. Le
ta 2002, ob 40-letn ici Zveze, je kip, p re lit v 
bron, b il prenesen v park obnovljenega Ka
toliškega doma oziroma Kulturnega centra 
Lojze Bratuž.

/dalje

Zveza slovenske kato
liške prosvete, Zdru
ženje cerkvenih pev

skih zborov Gorica in  Kul
tu rn i center Lojze Bratuž 
prire ja jo  v nedeljo, 10. ju 
nija 2012, ob 18. u ri na no
tranjem  dvorišču KC Lojze 
Bratuž slovesnost ob 100- 
le tn ic i rojstva in  50-letnici 
sm rti duhovn ika prof. 
M irka Fileja (28. 10. 1912 - 
10. 6. 1962). se je z glasbo 
in  s kom poniranjem  začel 
ukvarjati že v Malem seme
nišču. Povsod, kjer je služ
boval, je pož iv il pevsko 
dejavnost. Zbore je vodil že 
v ro js tn i vasi, kasneje v 
M avhinjah in  nato v Gorici. 
Njegov p rihod  v Gorico je 
pom enil okrepitev in  razgi- 
banje kulturnega življenja v 
mestu in  na podeželju. Med 
d rug im  sta njegovi zamisli 
pevska revija Cecilijanka in  
Božični koncert v goriški stol-

p ri Slovenskem kato
liškem  prosvetnem 
društvu in  m u več let 
predsedoval. Po sm rti 
prof. Fileja se je goriško 
društvo SKPD po im e
novalo po njem, kma
lu  nato si je tud i moški 
pevski zbor nadel ime 
M irko  Filej. Iz hvalež
nosti mu je Zveza slo
venske katoliške p ro 
svete leta 1967 postavi
la doprsni kip, k i danes 
stoji v  spominskem 
parku pred K u ltu rn im  
centrom  Lojze Bratuž. 
ZSKP je leta 1989 izda
la tud i zbirko njegovih 
zborovskih skladb za 
moški, ženski in  meša
n i zbor z naslovom 
Nekje v gorah. Leta 

2002 je Združenje cerkvenih 
pevskih zborov Gorica izdalo 
spominsko publikacijo M irko  
Filej 1912-1962.

nici. Skladateljevanja se je lo til 
že v študentskih le tih  in  izdal 
več zbirk. Kot pevovodja in  or
ganizator se je takoj lo t il dela
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Apostolski nuncij msgr. Janusz pozval 
k obnovi Slovenije

Igor Lukšič, radikalni levičar, novi predsednik Socialnih demokratov

Napori vlade za oživitev 
gospodarske rasti

Izvolitev novega predsednika 
stranke Socialnih demokra
tov, ki so jo izvedli na njen

em kongresu v Kočevju, je sicer 
pomembna, vendar le zaradi 
vpliva, ki ga bo novi predsednik 
lahko imel v območju tako imen
ovane politične levice. Igor 
Lukšič, ki je b il eden od kandida
tov za vodilni položaj v omenjeni 
stranki, javnosti pač ni prepričal 
s trditvijo, "da je od kongresa v 
Kočevju odvisna usoda Sloveni
je".
Pomembnejša je ugotovitev, da je 
s premostitvijo sporov med 
sindikatoma policistov in  vlado 
bila odpravljena nevarnost refer
enduma o vladni varčevalni poli
tiki. Ta je vsebovana v t. i. super 
zakonu o uravnoteženju javnih 
financ, ki posega v okoli 40 
drugih zakonskih ureditev. Zdaj 
ti predpisi veljajo, v državi pa se je 
razširilo razumevanje za politiko 
splošnega varčevanja in  odrekan
ja. Prosvetljeni del javnosti je 
uvidel, da bi z referendumom, ki 
je grozil, vlado odstavili oz. ji 
onemogočili delovanje, država 
pa bi prišla, podobno kot Grčija, 
pod oblast evropskih funkcionar
jev iz Bruslja.
Vlada je bila izvrsten pogajalec v 
pogovorih za odpravo nevarnos
ti referenduma in  tudi skupine v 
nasprotnih političnih okoljih ji 
priznavajo, da je utrdila svoj 
položaj na čelu izvršilne oblasti. 
Janez Janša je z mnogimi dejanji 
in  potezami dokazal, da je 
sposoben in  izkušen premier, 
čeprav se gonja in  napadalnost 
zoper njega nista zmanjšali.

Vladne varčevalne ukrepe so 
Janševi politični nasprotniki oz
načevali za državni udar ali pa jih 
razglasili za konec socialne 
države. Še zmeraj se objavljajo tu
di teze, da je za Slovenijo in njeno 
prihodnost bolj nevarna vlada 
Janeza Janše, kot pa celotna kriza, 
ki jo preživljamo.
Navajamo, da so se s 1. junijem 
plače in  ostali prejemki javnih us
lužbencev, vseh je okoli 170.000, 
znižale za 8 odstotkov. V prihod
nje bodo imeli javni uslužbenci 
lahko največ 35 dni letnega do
pusta. To bo prizadelo zlasti 
zdravnike, ki so doslej imeli 
mnogo daljši dopust, trajal je ce
lo do dveh mesecev. Na
jvišja državna pokojnina, 
ki jo prejemajo nekdanji 
visoki funkcionarji in  
politiki, bo odslej lahko 
znašala največ 1450 
evrov mesečno. V 
Sloveniji je b il z novimi 
predpisi ukinjen 2. janu
ar kot dela prosti dan, za 
zdaj pa ostaja 2. maj kot 
praznični dan.
Povprečne plače javnih 
uslužbencev v Sloveniji 
so se z novimi varčeval
nim i ukrepi znižale od prejšnjih 
1.650 evrov bruto, na 1.519 evrov 
bruto na mesec.
V dnevni politični kroniki doga
janj v Sloveniji imajo pomemb
no mesto zapisi, ocene in komen
tarji o finančni in  gospodarski 
krizi mariborske nadškofije, pri 
čemer, sodeč po izjavi apos
tolskega nuncija v Sloveniji dr. 
Juliusza Janusza, Vatikan ne bo

finančno pomagal. Javna občila 
pišejo tudi o domnevnem 
tajnem načrtu Svetega sedeža, da 
bi zaradi gospodarske in  f i 
nančne krize v mariborski 
nadškofiji domnevno soodgov
ornega ljubljanskega nadškofa in 
metropolita Antona Stresa za
menjali z beograjskim nadško
fom in  metropolitom 
Stanislavom Hočevarjem. Zelo 
majhno zanimanje javnih občil 
levičarske usmeritve je vzbudilo 
imenovanje novega koprskega 
škofa. Dosedanji škof Metod Pir
ih, ki je kar 27 let zelo uspešno 
vodil škofijo, se bo upokojil, za 
njegovega naslednika pa je sveti

oče imenoval dr. Jurija Bizjaka, 
dosedanjega pomožnega ko
prskega škofa. Metod Pirih svoje
mu nasledniku zapušča škofijo, 
"ki je enotna, lepa in  živa". O 
novem škofu je povedal, "da je bil 
že dvanajst let pomožni škof. Do
bro pozna razmere in  potrebe v 
škofiji. Je blag, dobrohoten in 
plemenit človek, ki zna navduši
ti. Midva sva se odlično razumela

in složno delala. Novi škof je dar 
Svetega Duha obnovljeni in  
povečani koprski škofiji". Metod 
Pirih se bo po upokojitvi umaknil 
v zasebno življenje. Po 23. juniju, 
ko bo koprsko škofijo uradno 
predal svojemu nasledniku dr. Ju
riju Bizjaku, bo odšel v Vipavo, 
kjer bo prebival v prostorih 
tamkajšnjega dijaškega doma. 
Povedal je, "da odgovornosti za 
škofijo sicer ne bo imel več, ško
fu Bizjaku pa bo, kolikor mu bo 
dopuščalo zdravje, rad pomagal 
pri njegovem pastoralnem delu". 
Vlada je začela uresničevati 
obljubo, da bo po ureditvi 
državnih financ naj večjo skrb za
čela namenjati spodbujanju 
gospodarske rasti. Za začetek je 
sprejela 75 ukrepov z raznih po
dročij, spremenila 16 zakonov, za 
prve spodbude podjetjem in 
gospodarskim družbam pa na
menila 378 m ilijonov evrov. S 
tem je vlada tudi pritrdila opozo
rilu ekonomista Frančka Drenov
ca, da se moramo težav odgov
orno lotiti, saj nas obremenjuje 
to, "da v Sloveniji še ne vemo čis
to nič o tem, kaj pomeni imeti 
državo".
Na že omenjenem kongresu 
stranke Socialnih demokratov v 
Kočevju je b il za novega predsed
nika stranke izvoljen Igor Lukšič, 
ki je z desetimi glasovi razlike 
premagal Boruta Pahorja. Njega 
je obtoževal, da je kriv za 
nazadovanje stranke Socialnih 
Demokratov, on, Igor Lukšič, pa 
je na kongresu zatrjeval, da bo 
stranka pod njegovim vodstvom 
postala največja in  najbolj vpliv
na v državi. Borut Pahor je 
sporočil, da bo na jesenskih volit
vah kandidiral za predsednika 
države. Na levici bodo o tej izbiri 
zagotovo nastali trenja in  morda 
tudi spori, saj bosta politično lev
ico na predsedniških volitvah za
stopala dva kandidata, dr. Danilo 
Tiirk in  Borut Pahor.

Marijan Drobež

Ne prav spodbuden podatek

Lani v Sloveniji za 40 
odstotkov manj padavin

Lani je b ilo  v  S loveniji v 
povprečju skupn ih  le t
n ih  padavin 1084 m il i 

m etrov oz. za 40 odsto tkov 
manj kot v  letu prej. Povpreč
na letna temperatura zraka je 
b ila  9,5 stop in je  Celzija, 
kažejo podatk i državnih sta
tistikov. Največ sonca je b ilo  
la n i v  Portorožu. V celem 
lanskem letu je največ pada
v in  pad lo  v  Bovcu, skoraj 
2000 m ilim e tro v . Več kot 
1000 m ilim e tro v  je padlo še 
v  L jub ljan i, Kočevju, Postoj
n i, Lescah, Ratečah, P lanic i 
in  na Kredarici. Najm anj pa
davin v  celem letu je padlo v

--------

Portorožu, in  sicer 614 m il i 
metrov.
K o lič ine  padavin se m očno 
razliku je jo  tu d i po posamez
n ih  mesecih. Januarja je pad
lo  povprečno 45 m ilim etrov,

ju lija  pa 152 m ilim e tro v  pa
davin. Na večin i od 20 me
teoro loških  postaj je b ilo  la
n i največ padavin nam erje
n ih  oktobra, najm anj pada
v in  pa je po S loveniji padlo 
novembra. Tega meseca jih  

v  M a rib o ru  
in  Celju 
sploh n i b ilo , 
zelo m alo (le 
en m ilim e te r 
padavin) so 
j ih  n a m e rili 
v  M ursk i So
b o ti in  
Šmartnem 
p r i Slovenj 
Gradcu. Tudi 
v  Bovcu, 

kraju, znanem po večjih  ko
lič inah  padavin, je novembra 
padlo le 60 m ilim e tro v  pada
v in .
Največ u r sonca je b ilo  lan i v 
Portorožu, in  sicer 2730, na j

manj u r pa na Kredarici, in  si
cer 1938. Snežna odeja se je 
lan i obdržala najd lje  na Kre
daric i (254 dn i), m edtem  ko 
v  Portorožu in  B iljah  n i b ilo  
n ič  snega, to pom eni, da n i 
b ilo  nobenega dneva s snež
no odejo. V  L ju b lja n i se je 
snežna odeja obdržala 11 
dn i.
Največ ob lačn ih  d n i je b ilo  v 
Kočevju (131 d n i ozirom a 45 
m anj ko t leta 2010), nato v 
Č rnom lju  (117 dn i) ter v  N o
vem mestu (116 dn i); v  L ju 
b lja n i je b ilo  lan i 114 oblač
n ih  dn i. Na Kredarici se son
ce n i prikazalo 99 d n i v  letu. 
Največ jasnih dn i, 72 več kot 
leta 2010, je b ilo  v  Portorožu 
(143 d n i), potem  v  B iljah  
(115 d n i), Ratečah, P lanic i 
(114 dn i), Č rn o m lju  (112 
d n i) in  Posto jn i (107 dn i). 
Najm anj jasn ih  d n i je b ilo  v 
tem letu v  M aribo ru  (43 dni).

Kritičen pogled nazaj

Sindikati/ stavkovna 
gorečnost in tajkunstvo

Ob spoštovanju stavkov
nega gibanja in njegove
ga boja za delavske pra

vice ne morem mimo nekaterih 
dejstev in  opažanj, ki m i po
stavljajo v zelo problematično 
luč obnašanje tistih sindikatov, 
ki so izšli iz prejšnjega režima 
(Svobodni sindikati, SVIZ idr.). 
Recimo nenadna napoved sploš
ne stavke, prve v njihovi polsto
letni zgodovini, v času Demoso
ve vlade, ko je ob izgubi jugoslo
vanskega trga zajela državo velika 
gospodarska kriza. Ali pa, ko so 
sindikalni funkcionarji v času 
Janševe vlade (2004-2008) ob go
lem namigu o možnem po

večanju DDV pripeljali na ulice 
na desettisoče delavcev, medtem 
ko je b il danes podoben Janko
vičev predlog deležen njihovega 
tihega odobravanja. Ob navede
nih priložnostih sem sindikalne 
funkcionarje javno spraševal, kje 
sta b ili njihova nenadna stavkov
na gorečnost in  delavska solidar
nost, ko so npr. v 80. letih poslo
vodstva, podprta tudi s strani sin
dikalnih funkcionarjev in  po li
tikov, zadušila in  kruto sankcio
nirala veliki spontani delavski 'š- 
trajk' v Luki Koper, zlomila 
odpor stavkajočih orodjarjev v 
Tomosu in  razgnala stavkovni 
odbor v Litostroju. In kako to, da

so sindikalni funkcionarji ob po
gumnem in  pokončnem 
soočenju Kmetiča in  njegovega 
stavkovnega odbora s predstav
n iki republiških oblasti sedeli ob 
Šinigoju, ne pa na drugi strani 
pogajalske mize, med "svojimi" 
stavkajočimi železničarji. Pa, re
cimo, kje so b ili sindikalni funk
cionarji, ko so b ili sosedni labin- 
ski rudarji v skoraj že legendar
nem enomesečnem spopadu s 
takratno "delavsko" komunistič
no oblastjo brutalno izigrani, po
nižani in  prevarani? In kako to, 
da ni bilo nobene splošne stavke, 
ko je v zadnjih letih razsula 
prejšnjega režima tudi po več de
set odstotna inflacija požirala de
lavske plače, ko se že danes tako 
trdovratno borijo za vsak delav
ski evro, pa čeprav dobro vedo, 
da se lahko izmažemo iz sedanje 
krize samo s skupnimi žrtvami. 
So im eli morebiti sindikalni 
funkcionarji takrat drugačna na

vodila? In kdo jim  jih  je dajal? Je 
bila morda splošna stavka v 
prejšnjem režimu le malce pre
več tvegana stvar, da bi si mladi 
in  ambiciozni sindikalni povz
petniki z njo lahkomiselno uma
zali roke? Ali pa se s sedanjim 
razkazovanjem sindikalnih mišic 
poskušajo vsaj malo oprati pred 
delavci zaradi svoje klavrne sin
dikalne preteklosti?
In ko so že ob zadnji stavki javne
ga sektorja opremili stavkajoče s 
transparenti, naj vlada jemlje de
nar tajkunom in  ne delavcem, se 
sprašujem, kako to, da n i npr. se
danji Semoličev in  Štrukljev sin
dikat organiziral n iti ene same 
stavke, ko so mnogi menedžerji, 
pretežno iz vrst rdečih baronov, 
po javno objavljenih podatkih 
SDK vseh dvajset let tranzicije z 
ogromnimi oškodovanji družbe
nega premoženja spodkopavali 
slovensko gospodarstvo, najprej 
prek obvodnih podjetij po spor-

Pred kapelo ob grobišču pod Krenom v Kočevskem Rogu je 
po teka la  s love sno s t s 23 . o b le tno  mašo za žrtve  
revolucionarnega nasilja. Somaševanje pred približno tri tisoč 
ljudmi je vodil apostolski nuncij v Sloveniji msgr. Juliusz Janusz, 
ki je v mašnem nagovoru pozval k obnovi Slovenije, a ne s 
terorjem in nasiljem, marveč z ljubeznijo.
Kot je v pastoralno obarvanem govoru povedal msgr. Janusz, 
so želeli s to  slovesnostjo počastiti tiste Slovence, ki so bili, ker 
so odprto izpovedovali svojo vero v Boga, žrtve preganjanja 
med drugo svetovno vojno in v letih po njej.
V nadaljevanju je dr. Janusz opozoril, dasta ateistični ideologiji,

nacizem  in
kom unizem , ki 
sta hoteli vzeti v 
roke oblast sveta, 
povzročali sm rt, 
k r iv ice  in
preganjanje 
vernikov.
Kot je  odpuščal 
Jezus, pa tu d i 
Cerkev odpušča 
t is t im , ki so 
zagreš ili take  
grozote, je  dejal 
msgr. Janusz in

I

dodal, daje dolžnost vseh, da se spominjajo in počastijo žrtve 
to ta lita rn ih  režimov, kajti sicer bo zgodovina še naprej 
ponarejena.
Narod brez spomina je narod brez prihodnosti, je nuncij citiral 
papeža Janeza Pavla II. ter povzel, da je še veliko ljudi, ki se 
bojijo sprave z zgodovino.
Predstavnik Nove slovenske zaveze Boštjan Zadnikarje menil, 
da je  usodna razklanost slovenskega naroda rezu lta t 
“zločinske revolucije” in temeljno slovensko vprašanje.
“V to kislo jabolko bo enostavno treba ugrizniti in končno reči 
bobu bob oz. stvari postaviti na pravo mesto. Če tega ne bomo 
storili in se bomo temu izogibali ter zatiskali oči pred resnico, 
je postavljena pod vprašaj celo narodova eksistenca” , je dejal 
in poudaril, da slovenski narod nujno potrebuje nov dan vstaje. 
Slovesnosti z mašo, ki stajo pripravila župnija Kočevje in Nova 
slovenska zaveza, so se udeležili tudi nekateri politiki, med 
njimi ministrica za Slovence po svetu in v zamejstvu Ljudmila 
Novak, m inister za obrambo Aleš Hojs, vodja poslanske 
skupine SDS Jože Tanko, poslanec SDS Branko Grims in 
poslanka SDS Alenka Jeraj, poslanka NSi Iva Dimic, kočevski 
župan Vladimir Prebilič in še nekaj drugih.

Vpliv ljudske pesmi na zavedanje 
etničnosti v mejnem prostoru

Raziskave in objave ljudskih pesmi 
iz Goriških Brd
Marjeta Pisk r. Stres je 29. maja letos zagovarjala doktorsko 
d ise rtac ijo  z naslovom Kontekst v raziskavah ljudske 
pesemske tradicije -  območje Goriških Brd. Disertacija je 
re z u lta t n jenega raz iskova lne ga  u sp o sa b lja n ja  na 
Glasbenonarodopisnem inštitutu Znanstvenoraziskovalnega 
centra Slovenske akademije znanosti in umetnosti v Ljubljani. 
Raziskava obsega 229 strani in nova doktorica znanosti, po 
rodu iz Goriških Brd, jo je  zagovarjala na Univerzi v Novi Gorici 
oz. v njenih prostorih v Križni ulici v Gorici. V ocenjevalni 
komisiji so bili univerzitetni profesorji iz Ljubljane in Maribora, 
poleg njih pa tudi univerzitetni profesor iz Vidma dr. Roberto 
Dapit. Raziskovalka je 
n a ta nčn o  in z 
mednarodnimi 
primerjavami raziskala 
vse d osedan je  
raziskave in objave 
ljudskih pesmi iz Brd 
in z n a č iln o s ti teh 
objav. S trokovno je  
o b d e la la  vse
kontekste, v katerih so 
potekale te aktivnosti, 
in kriterije raziskav in objav. Predstavila je vpliv ljudske pesmi 
in njene predstavitve na zavedanje etničnosti v mejnem 
prostoru. Ob tem  so postala razvidna tud i s tič išča  in 
razhajanja slovenske in furlanske pesemske tradicije in 
folkloristike. Ljudska pesem in kulturna tradicija prostora sta 
vplivali tudi na delo pesnikov z briškega področja Alojza 
G radn ika , Ludv ika  Zorzu ta  in Karla  Š iroka . Močno 
organizirana kulturna dejavnost in zborovstvo je pomembno 
vplivalo na upadanje ljudskega petja. Nekatere ljudske pesmi 
so bile zapisane še v bohoričici. Poleg mnogih drugih je tudi 
Alojz Gradnik zbral ljudske pesmi iz Brd. Predolgo bi bilo, če 
bi želeli v celoti predstaviti disertacijo. S to obravnavo je 
avtorica postala dobra poznavalka kulturne tradicije tega 
prostora.
Upamo, da bo dr. Marjeta Pisk svoje vedenje uporabila tudi 
za obširno, znanstveno izdajo ljudskih pesmi iz Brd. /  MM

ni Markovičevi zakonodaji (npr. 
HIT), pa prek spornih odlivov ka
pitala v tu jino (Elan, PRIMEX 
idr.), in  na koncu prek pošastnih 
menedžerskih prevzemov, ob ka
terih je ljudem zastal dih. Kje so 
b ili ob vsem tem ti tako socialno 
čuteči sindikalni funkcionarji? 
So mar tudi tokrat imeli navodi
la, da morajo molčati? In kdo 
jim  jih  je spet dajal? Kako lahko

danes grmijo zoper tajkune, če 
pa so s svojim sostorilskim 
molkom pomagali ustvarjati 
tajkunstvo? Ob vsem tem bi bilo 
higienično, da bi se ob svoji se
danji "narejeni" sindikalni boje
vitosti vsaj kdaj pa kdaj le neko
liko zazrli tudi v ogledalo in  se 
zamislili ob tej svoji klavrni sin
dikalni preteklosti in  podobi.

Milan Gregorič
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PD Štandrež /  Gledališče pod zvezdami Gospodarska kriza v EU

Komedijske sapice pod Vzroki in možni načini 
milim nebom reševanja

Medtem ko se iskriva 
pomlad polagoma 
preveša v lenobni po

letni čas, bo v prvi polovici ju 
nija na igrišču ob župnijskem 
domu Anton Gregorčič v Štan- 
drežu zapihal komedijski piš in  
prinesel kopico sproščujočih 
trenutkov v družbi ljubiteljskih 
skupin iz Slovenije in  tistih, ki 
ustvarjajo pri nas. Prosvetno 
društvo Štandrež namreč po
nuja pet gledaliških večerov v 
nizu Gledališče pod zvezdami, 
ki ga tokrat prireja petič -  vsako 
drugo leto, ko n i na sporedu 
mavhinjskega festivala zamej
skih amaterskih dramskih sku
pin. Poletno srečanje gleda
liških skupin s podnaslovom Iz 
komedije v komedijo bo v pe
tek, 8. junija 2012, uvedlo Be
neško gledališče, k i bo uprizori
lo delo Marine Cernetig Mož 
naše žene v skupinski režiji ob 
dragoceni pomoči režiserja in  
mentorja Marjana Bevka. V so
boto, 9. jun ija  2012, bodo v 
Štandrežu prvič nastopili člani 
Društva Smoteater - Majšperk, 
ki bodo v režiji Darka Zupanca 
predstavili delo Kena Ludvviga 
Ti nori tenorji. Smeh bo odme
val tud i v nedeljo, 10. jun ija

2012, ko bo v goste prišlo Kul
turno umetniško društvo Va
lentin Kokalj z Visokega; v režiji 
Hermana Mubija bo odigralo 
komedijo Sobe, ki jo je napisal 
Markuš Kobeli.
Komedijski niz se bo nadaljeval 
v petek, 15. junija 2012, ko bo 
Štandrež spet obiskalo Kultur
no društvo Domovina iz Ospa. 
Igralci bodo uprizorili komedij
ski splet Edite Frančeškin A li 
ženske kdaj odnehajo? v avto
ričin i režiji. Gledališče pod zvez
dami bo svoj najbolj blesteči 
obraz pokazalo v soboto, 16. ju
nija, ko bo domači dramski od
sek PD Štandrež ljubiteljem gle
dališke umetnosti spet ponudil 
lanskoletno uspešnico, vrtogla
vo komedijo Rayja Cooneyja 
Zbeži od žene pod nadvse razgi
bano, zelo posrečeno režijsko 
paličico Jožeta Hrovata, člana 
SNG Nova Gorica. Predstava je 
prejela priznanje na območ
nem regijskem srečanju lju b i
teljskih gledaliških skupin se
verne Primorske, segmentu 
Linhartovega srečanja ljub ite lj
skih gledaliških skupin Slove
nije in  zamejstva, ter bila na de
vetem Festivalu zamejskih ama
terskih dramskih skupin v

Mavhinjah 1. 2011 -  ex aequo s 
števerjansko predstavo Harvey 
-  proglašena za najboljšo pred
stavo festivala, pa tudi strokov
na žirija festivala TD Pekre (Ma
ribor) je Jožetu Hrovatu priso
dila nagrado za najboljšo režijo, 
publika pa jo je izbrala za naj
boljšo predstavo festivala. Večk
rat nagrajena odlična uprizori
tev je res vredna ogleda, saj se 
njena vsebina pretaka 'kot po 
olju', po katerem plavajo nešte
te duhovite poslastice, ki jih  je 
ob avtorjevi iznajdljivosti s 
svojimi režijskimi domislicami 
podkrepil Jože Hrovat. Za tiste, 
ki je še niso videli, je to enkrat
na priložnost za ogled, k i po
nuja res kopico zdravega hu
mornega užitka.
Vse predstave niza Gledališče 
pod zvezdami bodo ob 20.45. 
Abonenti gledališkega abon
maja Štandrež 2011 si bodo eno 
predstavo - po želji - ogledali 
brezplačno. Če bo dež pona
gajal, se bodo igralci in  gledalci 
preselili v b ližn jo  župnijsko 
dvorano Anton Gregorčič. 
Sprejmite povabilo neutrudnih 
članov PD Štandrež, ne bo vam 
žal!

IK

Dejansko so b ili prvi 
znaki gospodarske in  f i
nančne krize že pred le
tom 2008. Pravi izbruh finančne 

in  gospodarske krize je nastopil 
po zlomu nekaterih največjih 
bank v ZDA. Sam sem ugotovil 
zapiranja delovnih mest v EU že 
v letu 2004, ko sem izvajal 
manjšo študijo za prodor v Ita
lijo  nove tehnologije in  novih 
produktov za področje izdelave 
orodij in  prototipov. To področje 
je tehnično in  tehnološko raz
meroma zelo zahtevno. Kljub te
mu so v Ita liji že takrat na veliko 
zapirali tehnološko pomembne 
in  zahtevne tovarne. Proiz
vodnjo in  strokovni kader so se
l i l i  na Daljni vzhod, zlasti na Ki
tajsko. Razumljivo, da je bila ce
na delovne sile v številnih azij
skih deželah izredno nizka; s 
tem so b ili izdelki ceneni in  
konkurenčni v svetovnem meri
lu, zlasti na področju tekstilne, 
čevljarske, pohištvene industrije 
in  številnih drugih. Zaradi tega 
so v EU in  drugod zapirali tovar
ne, s tem delovna mesta, kar je 
pospeševalo gospodarsko krizo 
in  zmanjševalo kupno moč. 
Selitev številnih tovarn na Dalj
n i vzhod in  oblikovanje meša
n ih  firm  s ceneno delovno silo 
je povzročilo EU in  drugim drža
vam težave in  glavobole. Zani
miva je zlasti Kitajska, ki je pri
dobila od evropskih in  drugih 
ustrezno tehnologijo, opremo 
in  trg. Zelo pomembni so b ili 
Nemci, ko so sklepali pomemb
ne pogodbe za izvoz na Kitajsko 
najnovejše tehnologije in  opre-

N ovost v ponudbi na 
višješolski ravni v Gorici 
predstavljata dva tečaja 

poklicnega izobraževanja in 
usposabljanja, k i ju bo od sep
tembra dalje izvajal Ad forman- 
dum.
Ena izmed možnosti, ki jo nam
reč ponuja šolski sistem, je pok
licno izobraževanje in  usposa
bljanje. Po končani nižji srednji 
šoli dijaki lahko nadaljujejo štu
dij na zavodih za poklicno izo
braževanje, ki so akreditirani pri 
Deželi Furlaniji Julijski krajini za 
to dejavnost.
Pri Ad formandumu izvaja trilet
n i program poklicnega izobraže
vanja in  usposabljanja Gostinski 
delavec, ki izuči za poklic kuharja 
ali natakarja. Gostinska šola Ad 
formanduma deluje neprekinje
no od leta 1990 in  predstavlja od
lično odskočno desko za mlade 
in  ambiciozne profesionalce na 
področju gostinstva. V dinamič
nem okolju zavoda Ad forman- 
dum dobivajo dijaki ob strokov
nem vodstvu visoko usposoblje
n ih  predavateljev kakovostno 
poklicno izobrazbo. Mladim, ki 
se odločijo za poklic kuharja ali 
natakarja, se po samo treh letih 
šolanja odpirajo odlične možno
sti zaposlitve v gostinskem, preh
rambenem in  turističnem sek
torju.
Program je namenjem mladim 
od 14. do 18. leta. Odločitev za 
poklicno izobraževanje je dobra 
odskočna deska za tiste, ki se že
lijo  uveljaviti v poklicu in  
življenju. Tečaje lahko obiskujejo 
tudi mladi nad 14. letom staro
sti, ki niso opravili nižje srednje 
šole: s posebnim prilagojenim

me. Tam so na veliko ustanavlja
li mešane firme Evropejci, Ame
ričani in  drugi.
Tudi slovenski podjetniki so na 
Kitajskem ustanavljali mešane 
firme, ki so proizvajale enostav
ne in  zahtevnejše izdelke za EU 
in  širni svet. Posledica tega je b i
la zapiranje delovnih mest v Slo
veniji in  s tem padec plačilne 
sposobnosti domačega prebival
stva. Tako se je kriza poglabljala. 
Ekonomska menjava med Kitaj
sko in  drugim i državami bi mo
rala b it i uravnotežena. Šele v 
zadnjem času so se številni 
državniki zavedeli posledic take
ga poslovanja s Kitajsko v dose
danjem obsegu in  načinu. Kitaj
sko gospodarstvo se je hitro raz
vijalo in  v zadnjem obdobju tu
di finančno opomoglo. S tem 
Kitajska nudi druge oblike sode
lovanja, vključno finančnih 
aranžmajev z državami EU in  
drugje.
Reševanje finančne in  gospodar
ske krize je bilo zlasti prisotno za 
Grčijo, k i so ji evropske banke 
odpisale obilico dolgov, istoča
sno pa so od EU prejeli nove kre
dite. Vidimo, da to n i rešilo 
njihove gospodarske in  finanč
ne krize; 'štrajki' so se nadalje
vali, ljudje so b ili nezadovoljni, 
zapirali so tovarne, s tem delov
na mesta, in  ljudje so ostali na 
cesti. Za Grčijo je zanimivo, da je 
kljub veliki gospodarski krizi v 
zadnjih petih letih  uvažala ve
like količine orožja, zlasti od 
Francije in  Nemčije, namesto da 
b i za isti denar odpirala nova 
podjetja.

programom lahko v prvem let
niku poklicnega izobraževanja 
dopolnijo tudi nižjo srednjo šo
lo.
S prihodnjim šolskim letom bo
do program izvajali tudi v Gorici 
na sedežu Ad formanduma v KB- 
centru, kjer bodo potekala preda
vanja iz teoretičnih predmetov. 
Tečaj traja v celoti tri leta: vsako 
leto opravijo dijaki teoretični 
pouk v razredu in  praktični pouk 
v kuhinjskem laboratoriju ter 
prakso v gostinskem podjetju za

skupnih 1000 učnih ur. V prvem 
letu šolanja dijaki spoznavajo 
kuharstvo in  strežbo, v nadalje
valnem bieniju pa se specializi
rajo v izbranem poklicu. V dru
gem in tretjem letniku je predvi
dena praksa v gostinskih obratih, 
med katero lahko dijaki preizku
sijo vse, kar so se naučili v šoli in 
se tako še bolj približajo poklicu. 
Program sestavljajo predmeti s 
splošnega izobraževalnega po
dročja in  iz poklicne in  strokovne 
kompetence. Vsako leto je pred
videnih še 200 ur za izvenšolske

Države z velikim i dolgovi so na 
poti strateškega pešanja in  s tem 
tudi EU izgublja status unije. 
Možne oblike praktičnega reše
vanja gospodarske krize v EU 
Glede na taka razmišljanja je po
trebno odpirati nova delovna 
mesta oziroma nova podjetja v 
EU. Potrebno je omogočiti tuje
mu kapitalu in  tu jim  podjet
nikom ustanavljanje mešanih 
firm , ki bi poleg kapitala prispe
vali tehnologijo, opremo, in  kar 
je posebej pomembno, nove tr
ge. Pred tem pa je pomembno 
na nivoju EU oblikovati novo 
strategijo za uravnoteženje uvo
za z izvozom. Kako to doseči? 
Možno je oblikovanje ustreznih 
carin in  drugih dajatev pri uvo
zu blaga v EU. Seveda bodo te
mu prvi nasprotovali tisti 
podjetn iki in  države, ki imajo 
veliko vloženega kapitala v naj
različnejših oblikah na Kitaj
skem in  drugih h itro  rastočih 
državah. Rešitve so v uravno
teženju uvoza z izvozom na n i
voju EU z vsemi sodelujočimi 
tu jim i ponudniki blaga in  stori
tev. Ne smemo drastično poseči 
po velikih uvoznih omejitvah. 
Za konec bi poudaril, da n i do
volj razpravljati o sedanjem 
stanju in  številnih vzrokih ter 
posledicah gospodarske krize; 
potrebno je na nivoju EU obliko
vati novo strategijo reševanja go
spodarske in  finančne krize. Za
to sem v tem prispevku osvetlil 
nekaj dejstev za nastanek krize 
in  konkretne načine hitrejšega 
reševanja tovrstnih težav.

Gabrijel Devetak

dejavnosti, ki omogočajo še do
datno poglabljanje kompetenc. 
Ad formandum organizira speci
fične laboratorijske delavnice, ki 
dopolnjujejo poklicni kurikulum 
mladih, ki se odločijo za našo šo
lo.
Ob koncu triletnega programa 
prejmejo dijaki kvalifikacijo 
kuharja ali natakarja, veljavno na 
deželni, državni in  evropski rav
ni. Poklicna kvalifikacija potrjuje 
teoretično in  praktično pozna
vanje poklica in  odpira vrata v 
svet dela. Dijak se pa lahko tudi 
odloči za nadaljevanje šolanja na 
višješolskih zavodih in  pridobi 
maturitetno diplomo.
"Ad formandum se ponaša z dol
goletno tradicijo izobraževanja 
mladih v poklic kuharja in  na
takarja. S prihodnjim šolskim le

tom bomo začeli z izvajanjem 
programa tudi v Gorici. To je za 
nas velika pridobitev, sad odlič
n ih izkušenj v preteklosti na tem 
področju. Računamo, da bomo 
do septembra privabili v naš pro
gram vsaj trideset mladih, ki so 
zainteresirani za poklic kuharja 
in  natakarja” , pravi direktor za
voda Massimiliano lacono.
Za dodatne informacije in  vpiso
vanja je na razpolago tajništvo 
Ad formanduma v Gorici (tel. 
0481.81826, e pošta: 
go@adformandum. org)
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Od septembra tudi v Gorici

Triletni program za 
gostinske delavce

Izreden podvig

73-letna Japonka je dosegla 
vrh Mount Everesta

73-letna Japonka je najstarejša 
ženska, k i se je povzpela na 
najvišjo goro na svetu, M ount 
Everest. Z vzponom je podrla 
svoj lastni rekord, saj se je na 
Everest odpravila že pred dese
tim i leti, ko je bila stara 63 let, 
in  takrat p rv ič postala naj sta
rejša ženska, k i je kdajkoli do

segla vrh gore.
Tamae Watanabe se je na 8848 
metrov visoki M oun t Everest 
podala s severne strani. 
Spremljali so jo še štirje 
člani odprave, na pot pa 
so se odpravili v petek 
zvečer.
Skupina a lp in istov z

Watanabeje- 
vo je zadnjo 
bazo pred 
vrhom , k i se 
nahaja na 
v iš in i 8300 
metrov, zapu
stila v petek 

zvečer, nato pa so po celonoč
nem plezanju vrh dosegli v so
boto zjutraj po lokalnem času.

VVatanabejeva se je na Everest 
prvič podala že leta 2002 v sta
rosti 63. let in  že takrat posta
la najstarejša ženska, k i je do
segla njegov vrh. Naslov rekor
derke je obdržala do sedaj, ko 
je sama podrla svoj rekord. 
Naj starejši človek, k i se je 
kda jko li povzpel na M oun t 
Everest, je sicer Nepalec M in  
Bahadur Sherchan, k i je vrh  
najvišje gore na svetu dosegel 
leta 2008, star pa je b il 76 let.
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Dežela vinotočev, šmarnice in gradov v oblakih (5. del)

Preteklost prepojena 
z evropskim duhom

Moje potovanje na Gra
diščansko je bilo načr
tovano v naglici in  v 

svojem naivnem optimizmu sem 
upala, da si bom v pičlih petih 
dneh ogledala celotno deželo, od 
severa do juga, pa še predel, ki 
spada pod Madžarsko. Ko sem se 
z gričevnatega območja, ki meji s 
Slovenijo, spuščala proti parku 
Weinidylle, me je pokrajina nav
dajala z nekako tesnobo in  dol
gočasnostjo, želela sem si nazaj v 
razgibani svet slovenskih gora ali 
h kamnitim plažam Istre in  Kvar- 
nera. Tako drugačno je bilo vse v 
objemu teh neskončnih obzorij, 
tako enolično, da sem se spraše
vala, kaj si bom sploh tu lahko 
ogledala.
Sedaj, ko sedim pred računal
nikom, da spravim na papir še 
zadnji del zapisa o Burgenlandu, 
vem, da je v meni še toliko neiz
rečenih občutkov, ukradene lepo
te, spominov in  pripovedi, da se 
m i zdi, kot da m i ni uspelo pove
dati ničesar o tej lepi, veličastni 
in  počasni, skoraj zaspani deželi. 
O deželi, ki sem jo v nekaj urah 
dojela in vzljubila, o zemlji, ki diši 
po preteklosti in  je prepojena s t i
stim evropskim duhom, ki nam

je tako domač zaradi šole, učbe
nikov, staršev, kulture... in  zaradi 
nas samih.
O izvoru imena te antične, a obe
nem najmlajše in  najbolj svojevr
stne avstrijske dežele je več hipo
tez. Nekateri trdijo, da je pojem 
Burgenland nastal v začetku dvaj
setega stoletja po zadnjem zlogu 
nemških imen za nekatere župa
nije (Pressburg, VVieselburg, Ei- 
senburg). Drugi pravijo, da gre 
ime pripisati številnim tukaj
šnjim priimkom, ki se ponašajo s 
končnico... burg. Meni je najbolj 
pri srcu trditev, da se Gradiščan
ska (Burgenland) imenuje tako 
zaradi prelepih gradov, ki so priv
lačnost in  simbol tega področja. 
Eden izmed teh, tisti, ki je pravza
prav že od daleč osvojil naše srce 
in je obenem prepoznavni znak 
južne Gradiščanske, je skrivnost
ni in magični grad Giissing nad 
istoimenskim mestecem, ki mu 
Hrvati pravijo Novi Grad, Madža
ri pa Nemetujvar.
Grad je mogočen in  velik, poln 
neizrečenega in  nedoumljivega. 
M i smo ga zagledali že od daleč, 
kako se je, podoben okamenele- 
mu odtenku preteklosti, dvigoval 
nad nižino in  nad neskončnim

zeleno-rumenim obzorjem. In 
odločili smo se, da bomo pre
nočišče poiskali v njegovi bližini 
in skušali spoznati pokrajino, nad 
katero kraljuje tako mogočna 
utrdba. Grad je najstarejši na ce
lotnem Gradiščanskem, okoli le
ta 1157 naj bi ga zgradili na vrhu 
že zdavnaj ugaslega vulkana in  bi 
deželo varoval pred napadi z 
vzhoda. Last madžarskih ple
mičev družine Batthyany ponuja 
obiskovalcu bogato galerijo pred
nikov in  umetnine iz dobe ba
roka in  renesanse. Najlepši grad 
južne Gradiščanske n i doživel t i
ste temeljite, pretirano moderne 
prenove, ki bi mu ukradla dušo. 
Sivi, razpadajoči zidovi ter stolpi, 
ki se dvigujejo v nebo in  spajajo z 
neskončnim razgledom vse- 
naokoli obzidja, delujejo mogoč
no in  turobno. V objemu tesnega, 
zaprtega grajskega dvorišča si člo
vek ne more kaj, da ne bi pomislil 
na težke življenjske razmere v 
srednjem veku, na zapornike, na 
fevdalne dajatve in  podobno. A 
grad Giissing je danes živahen in 
odprt sedež kulture in  kulinarike, 
prijetna restavracija nudi predv
sem bogat izbor krajevnih vin, 
poleti pa kraj zaživi ob eni izmed

Po izčrpavajočem košarkarskem “boju”

Sijajna sezona, toda 
brez češnje na torti

T resla se je gora, rodila se je 
miš. Tako bi lahko strnili 
razplet za naše tr i naj

boljše ekipe v nepoklicnih 
košarkarskih prvenstvih. Večk
rat smo preko teh stolpcev pou
darjali, da imajo Jadran, Bor in  
Breg dobre možnosti, da uspeš
no sezono kronajo z na
predovanjem v višje tek
movanje. Še prejšnji te
den smo pisali o prilož
nosti, da b i prihodnje le
to ponovno imeli dve pe
terki na državni 
tretjeligaški ravni, kar se 
je nazadnje zgodilo v se
zoni 2008/2009 (Bor in  
Jadran). Naposled pa se je 
vsekakor sijajna sezona 
končala brez senzacije, to
rej brez prestopa enega od 
naših predstavnikov na 
uglednejšo raven.
V državni C diviziji je b il 
Jadran Qubik Caffe' iz
ločen v polfinalu končni
ce. Lani je pristal na 
tretjem mestu po rednem 
delu in  se v play-offu po
slovil že v četrtfinalu, le
tos pa je izboljšal mesto 
po 28 tekmah za eno sto
pničko, korak naprej pa je 
opravil tudi v podaljšku 
sezone, ko gre za napre
dovanje in  ekipe igrajo na 
izpadanje. Krmar tega 
dveletnega cikla je b il 
Walter Vatovec, ki je prevzel eki
po po nazadovanju in  poletni 
repesaži, z njo pa je izpeljal izje
men projekt. Po izločitvi iz le
tošnjega play-offa je že napove
dal slovo, govori se, da se zanj 
zanima bogata goriška Ardita, ki 
je pravkar napredovala v držav
no C divizijo. V izjavah za me
dije je Vatovec podčrtal, da je b i
lo opravljeno delo titansko, priz
nal pa je tudi, da na odločilnih 
srečanjih njegovi fantje niso b i
li sposobni povleči zmagovitih 
potez, kar pomeni, da so v bist
vu zamudili edinstveno prilož
nost, v letu, ko se preskok v B di
vizijo n i zdel misija nemogoče.

Kako bo z Jadranom v prihodnji 
sezoni, še n i znano. Začenjajo se 
šušljati imena možnih trenerjev 
(povratnik Gerjevič?), konec ka
riere pa je napovedal dolgoletni 
steber Peter Franco. Glede na 
napredek v zadnjih dveh sezo
nah b i v vsakem primeru kazalo

Jadran Qubik caffe' - Servolana, 
Opčine, 24.9.2011

graditi na skupini, s katero že 
razpolagajo v hiši.
Z razočaranjem se je odlična se
zona končala tudi v deželni C l i 
gi, kjer se je drugo leto zapored 
Bor Radenska prebil do polfina
la play-offa, Breg pa celo do 
tretje tekme finala končnice za 
napredovanje. Letos so b ili 
Brežani veliki favoriti, prednjači-
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l i  so skozi vso sezono in  im eli 
tudi najboljše izhodišče za od
ločilne tekme, pa vendar se jim  
je na koncu zalomilo. Načrte 
jim  je prekrižala že omenjena 
goriška Ardita, ki se je pozim i 
okrepila z dvema zunaj serijski
ma posameznikoma iz Slove
nije, kar je bilo v bistvu odločil
no. V Dolin i so v zadnjih letih 
veliko vložili v člansko moštvo, 
s katerim so ciljali na prestop na 
državno raven. Izgubiti dvakrat 
zaporedoma odločilno tekmo 
finala po izčrpavajoči sezoni je 
nedvomno hud udarec, tako da 

bo nekaj vendarle treba 
spremeniti. Uprava je takoj 
po porazu v finalu (kjer so
- tako kot Jadran v polfina
lu - fantje dvakrat potegni
li krajše na dotlej skoraj 
neosvojljivem domačem 
igrišču!) napovedala do
ločeno pomladitev.
Tretjo stopničko sloven
skega zmagovalnega odra 
zaseda tudi v komaj m inu
l i  sezoni Borov tabor. Že 
nekaj let pri Sv. Ivanu zau
pajo v glavnem doma vz
gojenim igralcem, saj za 
okrepitve v bistvu tudi pri
manjkuje sredstev, poleg 
tega, da računajo na lepo 
skupino še razmeroma 
m ladih košarkarjev. Tako 
kot ostala dva slovenska 
predstavnika je tudi Boro
va četa občutno izboljšala 
tako uvrstitev po rednem 
delu kot tudi učinek v 
play-offu. O napredovanju 
se n i na Prvem maju niko
li govorilo, tako da častna 
izločitev proti Ard iti na 
pragu samega velikega f i

nala sploh n i predstavljala ra
zočaranja za nikogar. Skratka, 
skupni imenovalec - vrhunska 
sezona brez češnje na torti. Zna
no je že, da Vatovec ne bo vodil 
več Jadrana, n i pa novic glede 
prihodnosti Borovega trenerja 
Bobana Popoviča in  Bregovega 
stratega Toma Krašovca.

HC

N O G O M E T
Promocijska liga - Play-off: Chions - Juventina 1:1 
1. amaterska liga - P lay-off: Primorec - 
Provisdomini 2:2, Fiume Bannia - Sovodnje 3:0 
Nobeni od Ireb slovenskih ekip se ni posrečilo 
napredovanje v višjo ligo.

K O Š A R K A
C2 liga - P lay-off, finale: Breg - Ardita 59:79 
Ardita je napredovala v C1 ligo, Bregu ni uspelo. 
O D B O JK A
Ženska D liga - Play-oul: Zalet - Rigutti 0:3 
Zalet je izpadel v pokrajinsko prvo divizijo.

Pred dnevi sem med vestmi Slovenske tiskovne agen- 
cije prebral zapis o tem, kaj Slovenci najbolj beremo, 
ki se je začel takole: "Večkrat je slišati krilatico, da 
smo Slovenci narod knjige. Ob tem pa se zastavlja 
vprašanje, kaj beremo. Pogled na lestvice najbolje 
prodajanih knjig ni razveseljiv, saj na njem 
prednjačijo kuharice in knjige za samopomoč. Lepo
slovja je na lestvicah malo, toda poznavalci bralne 
kulture niso črnogledi. Menijo, da lestvice ne kažejo 
prave podobe. Malce drugačno sliko od lestvic kažejo 
podatki knjižnic. Zelo brana so poleg lahkotnejše 
žanrske literature tudi kakovostna literarna dela". V 
nadaljevanju članka je več podatkov o tem, kako si 
Slovenci najraje izposojamo knjige v knjižnicah, kar 
zame ne velja že dolgo, ker knjige najraje kupim, in 
tudi zato ne, ker me moti, da moram knjigo prebra
ti v točno določenem času in jo tudi v nekem roku 
vrniti. Tudi zgražanja nad dejstvom, da Slovenke in 
Slovenci radi kupujemo in najbrž tudi beremo kuhar
ske knjige, ne delim, sam jih namreč rad poklanjam, 
čeprav priznam, da jih ne berem, ker me ne prite
gujejo, morda tudi zato ne, ker se držim pravila, da ne 
živimo zato, da jemo, ampak jemo, da živimo, česar 
ne bi mogel za vse reči.
"To, da bereš ruske klasike, ni moderno", je za isti za
pis pojasnila "poznavalka kulture branja v Sloveniji 
Meti Grosman", za katero mi "bog Google" pove, da 
je častna predsednica Bralnega društva Slovenije. Tu
di o tem društvu prav tam izvem veliko, sedanji pred
sednik je naš prijatelj in občasni sodelavec, sicer pa 
znani slovenski slavist dr. Zoltan Jan, državni svetnik 
iz Nove Gorice.
Ta lapidami "To, da bereš mske klasike, ni moderno"! 
me je zelo zabolel, tudi zato, ker me je spomnil na po
govor z enim večjih slovenskih poznavalcev ruske 
književnosti, z enciklopedistom Dragom Bajtom, ki 
mi je pred leti v Ljubljani skrušeno povedal, da na Slo
venskem ni več prostora za ruske pisatelje. Vprašal 
sem ga namreč, zakaj v slovenščino ni prevedena 
imenitna knjiga Opeklina slovitega, meni zelo lju
bega ruskega zdravnika in pisatelja Vasilija Pavloviča 
Aksjonova, ki je meni in moji generaciji daljnega le
ta 1980 dobesedno spremenil svet, če pa ga že ni spre
menil, nam je vsaj odstrl dotlej neviden pogled nanj. 
Tistega leta je namreč pri Mondadoriju izšla omenje
na knjiga, ki je "ljubitelja dobrega črnega vina, hitrih 
avtomobilov in  lepih deklet", kot je sebe rad opiso
val danes že pokojni Aksjonov, bila deležna pozorne
ga branja in  živahnih debat. Prvo izdajo te knjige mi 
je poklonil prijatelj Davorin, izginila je nekje na do
mu enega številnih rednih ali naključnih obiskoval
cev ali obiskovalk najine študentske sobe, drugo knji
go sem prejel v dar od Adriane, ki je kasneje postala 
moja žena, le-ta je izginila neznano kam, tretjo sem 
kupil sam, a je tudi ta našla noge v svet in se ni nik
dar več vrnila. Ko sem se leta kasneje tega zavedel, je 
bilo že prepozno, nisem je mogel več kupiti in tudi 
na bolšjem trgu je nikdar nisem ugledal, da bi jo spet 
kupil. Ostal sem brez knjige, ki ml še danes veliko po
meni. V slovenščino pa je prav Drago Bajt prevedel 
odlomek iz te knjige za Samizdat, kratek oris s prime
ri (Obzorja, Maribor, leta 1983), kar mi seveda kot 
pozornemu ljubitelju Rusov ni ušlo.
Ja, prav te dni sem spet imel opravka z Rusi, s 
Poljakom in  z enim Francozom; ne, ne, nič novega 
nisem odkril, vračam pa se vedno bolj k starim, pre
verjenim avtorjem, kar kaže na to, da se zares staram, 
pri branju namreč nočem več tvegati, zares ne. 
Zadnje čase sem se namreč naveličal brati sicer po na
vadi z velikim pompom napovedane knjižne moj
strovine, ki pa se že po nekaj straneh pokažejo za pov
prečna pisanja.
Ja, imel je prav, še kako je imel prav tisti ameriški 
mladenič, ki sem ga pred desetletji videl na Trgu sv. 
Marka v Benetkah z majico, na kateri je bil živobar
ven napis "So many books, so little time! Tako veliko 
knjig, tako malo časa"!
Ko sem letos spet prebral tri knjige, ki jih je napisal 
poljski mojster svetovnega slovesa Ryszard Kapusdn- 
ski, sem ponovno na dušek prebral njegov Impe-

rium, v katerem opisuje svoje srečanje z imperijem, 
kot sam imenuje svoja potovanja in  srečevanja s 
Sovjetsko zvezo, z Rusi in vsem, kar je s tem velikan
skim svetom povezano. Branje kot se šika, bi napisal 
pod to knjigo, ki jo še imam na zadnjem sedežu v av
tu, saj me je prav to pisanje napotilo k ponovnemu 
branju Solženicina, Mandelštama, Ahmatove in Cve- 
tajeve, tudi nekaj pesmi Brodskega sem dodal zra
ven.
Kar potegnili so me spet ti Rusi.
Solženidnov Rakov oddelek, samo roko sem stegnil 
in sem ga našel zaprašenega na knjižni polid, ve se, 
kje so mojstri!, mi je spet odkril tisto pretanjeno opi
sovanje duše, ki mi manjka v plitvinah sodobnega pi
sanja, ko se zdi, da je vse v užitku in trenutku, ko ni 
v teh sodobnih pisanjih iskanja tistega, kar nas pre
sega, ko ni potrjevanja tega, da nas prav to večno 
iskanje, da, iskanje!, da nas prav to dela človeške in to
ple, majhne, a istočasno velike, res sicer ujete v sedaj 
in  tu, a odprte v večnost.
Prav to mi dajo Rusi.
Mimogrede: pred kratkim sem našel, kaj je Solženi- 
dn  napisal po vrnitvi v Rusijo, v kateri se ni znašel 
več. Takole je ruski moj ster peresa napisal: "Režim, ki 
nam sedaj vlada, je mešanica stare nomenklature, 
morskih psov finance, lažnih demokratov in KGB-ja. 
Tega ne moremo imenovati demokradja: gre za poša
stno mešanico, ki ji ne najdemo primerjave v zgodo
vini, in se ne ve, v katero smer se bo razvijala..., a mir
no lahko zatrdim, da nas bo v primem, da se bo ta za
veza obnesla, izkoriščala ne sedemdeset, ampak sto- 
sedemdesetlet"!
In sem pomislil na nas, na moje nelagodje tu in v do
movini.
Pa pravijo, da ruski mojstri niso vredni branja!
Že res, da je dmgi veliki Rus, Dostojevski, zapisal, da 
je "Rusija bruhala zavrženost, s katero so jo hranili"!, 
a mojemu večnemu "Kaj sploh počnem tukaj"? daje 
tudi veliki Solženicin z navedenimi besedami odgo
vor, ki ga nihče noče slišati! Če sem tokrat v 
Adelphijevi izdaji Osipa Mandelšatama hotel brati 
kot zapisovalca stanja duha svojega časa v knjigi Hrup 
časa in  dmgi zapisi (II rumore del tempo e altri scrit- 
ti) in  sem se mestoma mudi, da sem sledil njegove
mu strnjenemu pisanju in prepotrebnim opombam 
v knjigi, pa sem bil vesel, ker sem tudi v njegovem pi
sanju našel tisti "več", ki loči mojstra od navadnega 
pisatelja.
Predvsem pa sem bil vesel drobne knjižice z naslo
vom Celine in literarna sodobnost - Celine e 11 attua- 
lita' letteraria (1932-1957), založba SE, zbirka Picco- 
la Endclopedia. Knjiga je v bistvu izbor pogovorov s 
slovitim avtorjem izjemnega romana Potovanje na 
konec nod. To je tudi ena izmed knjig, ki me je zaz
namovala in  spremenila. Za vedno.
In sem že na prvih straneh te čudovite knjižice pogo
vorov z mojstrom naletel na njegove besede: "Kaj po
meni moja knjiga? Ni literatura. Življenje je, tako 
življenje, kot se nam kaže. Človeška beda me vedno 
znova pretresa, pa naj gre za telesno ali moralno. Ved
no je obstajala, se strinjam; a pred časom se je člo
veška beda ponujala Bogu, katerikoli je že bil. Danes 
je svet poln bednih, nesrečnih ljudi in njihova stiska 
nima nobenega smisla. Naša doba je doba človeške 
bede brez umetnosti, kar je mučno. Človek je gol, 
slečen je vsega, tudi vere vase. Moja knjiga je to".
Ja, moja knjiga je tudi to, ponavljam za Celinom.
In sem bil zares vesel, kako je don Pino, naš župnik 
iz Terza d'Aquileia, po jutranji maši minulo nedeljo 
veselo razprl roke, ko sem mu prebral ta odlomek pri 
avtu in mu povedal, da je Celine to dejal daljnega le
ta 1932, čeprav se zdi, da je napisal te besede danes 
zjutraj.
Ko je don Pino radostno razprl roke, sem dojel, da je 
imelo tisti trenutek vse smisel: Celinova knjiga na 
zadnjem sedežu moje alfe, predvsem pa to, da je on 
pri jutranji maši stal za oltarjem in sem jaz sedel v 
zadnji klopi v cerkvi med maloštevilnimi, ki smo se 
zbrali pri maši v obupno dolgočasni vsakdanjosti mi
nule nedelje v zamolklo samotni Furlanski nižini.

Grad Giissim

številnih tukajšnjih kulturnih pri
reditev, gledaliških iger Burgspie- 
le.
Pod gradom se razprostira meste
ce, majhno, kar je značilnost vseh 
gradiščanskih mest, nekaj več kot

3000 prebivalcev, skoraj vas, ki je 
zaslovela po celem svetu zaradi 
tako imenovihgussinških sanj ali 
gussinške utopije.
Zgodba se začenja v letu 1989, ko 
se je mladi inženir Rheinard Ko-

reprezen- 
tanci, v rn il 
s študija na 
Dunaju in 
čisto slučaj
no zasedel 
mesto 
občinskega 
tehnika. Za 
malo pre

stolnico najbolj revne avstrijske 
dežele, kjer je kar 70% prebivalst
va odhajalo na delo v tujino ali 
na Dunaj, je b il to začetek novih 
sanj.

Suzi Peitot

ch, preko 
dva metra 
visok, zve
dav fant, ki 
je med dru
gim doživel 
uspehe v 
avstrijski 
nacionalni 
košarkarski
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Mrzlično vrenje ob koncu šolskega leta

"Doslednost, ena 
najtežjih stvari!"

V  teh dneh si želim , da 
b i me Bog ne obdaril s 
ta len tom  za glasbo, 

ampak na prim er za vezenje 
(za kar im am  -  vsaj po dose
d an jih  izkušnjah -  dve lev i 
rok i). No, šalo na stran. Za 
življenje v d ružin i, kjer se vsi 
d ruž insk i č lan i ukvarja jo  s 
petjem , z igran jem  in š tru 
menta, s poučevanjem inštru 
menta, z vo 
denjem  zborov 
a li s kom binacijo  
le-teh dejavnosti, 
pom en ita  mese
ca maj in  ju n ij 
enega log istično 
na jbo lj zahtev
n ih  obdob ij leta 
(poleg decem
bra). Tudi delo 
obeh je vezano 
na šolsko leto, 
tako da ... se v 
tem času spreme
n im  v eno na j
bo lj "zateženih" 
m am  pod son
cem. Od jutra do 
večera im am  občutek, da ne
prestano koga nekam p r i
ganjam (začenši s sabo). Če se 
z možem bolj a li manj po tr
pežljivo in  dob roho tno  pre
našava, o troc i svoje ne
strinjanje jasno pokažejo z iz
raz itim  zavijanjem  z očm i, 
glasnim  protestiranjem, v  sk
rajnem  prim eru  tu d i s solza

Soncu najbližji planet nosi 
ime po Merkurju, božjem 
slu iz rimske mitologije. 

Merkur ima od vseh planetov 
najbolj ekscentrično orbito; ko se 
nahaja v periheliju, je od Sonca 
oddaljen 46 m ilijonov kilome
trov, ko pa je v afeliju, je med n ji
ma 70 m ilijonov kilometrov. 
Eno Merkurjevo leto traja 88 ze
meljskih dni, dan na njem pa je 
enak 59 dnem na Zemlji. To po
meni, da se v dveh Merkurjevih 
letih zvrstijo komaj trije njegovi 
dnevi. Os vrtenja je skoraj nav
pična glede na ravnino kroženja 
okrog Sonca, zato na tem 
planetu n i letnih časov. 
Merkurjeva orbita se zaradi 
vplivov ostalih planetov 
suče okrog Sonca. Temu 
rečemo precesija orbite in  se 
dogaja nekoliko hitreje kot 
to napoveduje klasična 
Nevvtonova mehanika. Naj
prej so astronomi mislili, da 
nanj vpliva še neodkrit pla
net, ki naj bi se gibal znotraj 
njegove tirnice, potem pa je 
to prehitevanje razložila 
Einsteinova splošna relativ
nost. Povzroča ga namreč 
ukrivljanje prostora in  časa 
v bližini zelo masivnih teles, 
v tem primeru Sonca.
Merkur je eden izmed tako ime
novanih skalnatih planetov; ima 
namreč trdno površje tako kot 
Zemlja. Njegov premer znaša pri
bližno 4900 km, torej le 1400 km 
več kot Luna, in  je najmanjši od 
vseh planetov v Osončju. Tanka 
skorja na površini in  trden plašč 
pod njo, debel okrog 550 km, sta 
sestavljena iz silikatnih kamnin. 
Plašč je trden, saj se je v zadnjih 
milijardah let ohladil in  ognje- 
niška dejavnost je prenehala. 
Merkur ima veliko povprečno 
gostoto, kar daje slutiti, da ima v

m i. Hčerka, k i rada sodeluje 
p ri raz ličn ih  dogodkih , 
sprejema vse kot del svojega 
vsakdanjika. Sin pa je zelo ja
sno povedal svoje m nenje kar 
v šolski nalog i, ko je na 
vprašanje, kaj si želi, prosto
dušno napisal, da si želi m iru  
(in  s tem n i im e l v  m is lih  t i 
stega na svetu ...). Med 
čakanjem na otroke, k i svoje

nastope p il i jo  na zadn jih  
vajah, z d ru g im i starši nam 
celo uspe posedeti na kra tk i 
kavici. D obro dene. Pravza
prav je skoraj terapevtsko, saj 
ugotoviš, da tud i druge d ruž i
ne p reživ lja jo  bo lj a li m anj 
enako obsedno stanje. V tis tih  
nekaj m in u tah  si naberemo 
'kora jžo ' za nove vsakdanje

središču veliko železno jedro s 
premerom okrog 3600 km. Od 
vseh planetov ima Merkur naj
več železa, ki je pred 4 milijarda
mi let poniknilo v središče. 
Merkur ima zelo tanko atmosfe
ro. Njegova masa je namreč pre
majhna, da bi lahko gravitacija 
planeta obdržala atmosferske p li
ne. Zaradi tega in  zaradi bližine 
Sonca so na njem največje tem
peraturne razlike, ki jih  lahko za
beležimo na katerem koli plane
tu v Osončju. Podnevi tempera
tura naraste do 430°C, ponoči pa 
se spusti do -180° C. Atmosfera je

sestavljena pretežno iz kisika in 
natrija, zaznali pa so tudi helij, 
kalij in  vodik. Zaradi manjše gra
vitacijske privlačnosti in  visokih 
temperatur na dnevni strani lažji 
p lin i hlapijo v vesolje, atmosfera 
pa se mora stalno obnavljati. Vo
dik in  helij ujame planet iz 
sončevega vetra, ki stalno izhaja 
iz Sonca, ostali p lin i pa pronicajo 
iz površja. Opazili so, da se na po
vršini občasno pojavljajo in  iz
ginjajo tanki oblaki plina, ki naj
brž nastanejo po padcih meteori
tov, ko Sonce posije v krater in  se

boje, v to se namreč ve likok
rat sprem enijo pogajanja z 
otroki. V mesecu septembru, 
ko smo se pogajali o številu iz
b ran ih  interesnih dejavnosti. 
M ed le tom  smo se bojevali, 
da b i vz tra ja li v  izbran ih  
dejavnostih . Zdaj se bo ju je 
mo, da b i jih  končali, kot od 
n jih  pričakujejo n jih o v i m en
to rji. Edino n a jin i m ali skoraj 
š tirile tn ic i sta žalostni, ker se 
je n juna dodatna dejavnost v 
tem tednu končala. M ali dve 
sta im e li v vrtcu  na razpolago 
telovadbo, k i so jo  vzgo jite lji
ce prisrčno poim enova le  
"Palček G ibalček". In  ta 
dejavnost je nepričakovano 
postala m otivac ija  vsakega 
ponedeljkovega jutra od okto

bra do danes. "Danes 
gresta obiskat Gi- 
balčka", je skoraj v tre
n u tku  d v ig n ilo  iz po 
stelje naše še tako zaspa
no dekletce in  brez do
da tn ih  besed premaga
lo kakršenkoli odpor do 
odhoda v  vrtec. Ko se 
zvečer u tru jena  sese
dem pred televizor, da 
b i se m alo "podučila " o 
dnevnem  dogajanju, se 
zavem, da so naši 
d ruž insk i p rob lem i v 
lu č i družbenega do
gajanja zelo m a jhn i. 
Skoraj b i lahko rekla, da 
so m in im a ln i. Dokler je 

m oja glavna skrb, da bom o 
vsi ob pravem času na pravem 
mestu, ne pa, kaj naj jim  dam 
jesti oz. a li j im  lahko ponu 
d im  p lačljivo  šolsko dejavno
st, se res ne moreva pritoževa
ti.  V kakšnem popo lnom a 
zmešanem dnevu nama take 
m is li pomagajo postaviti stva
ri v pravo perspektivo. Ko se

zato sprostijo natrijeve pare. Dru
ga možnost pa je, da ioni iz ve
solja obstreljujejo kamnino rego- 
lit  in  se iz nje zato sprosti natrij. 
Zanimiv pojav nastane, ko tlak 
sončeve svetlobe razpiha atmo
sfero, tedaj nastane kometu po
doben rep iz natrijevih par. 
Značilne Merkurjeve površinske 
tvorbe so, kot pri mnogih drugih 
nebesnih telesih, udarni kraterji 
in  ravnice (planitiae), ki so na
stale, ko se je lava razlila po po
vršju. Večina kraterjev nosi ime 
po znanih umetnikih in  glasbe
nikih, na primer Michelangelo, 
Degas, Bach, Beethoven... Ravni
ne pa so poimenovali z imenom 
Merkur v različnih jezikih. Naj
bolj znamenita tvorba na tem 
planetu je udarni krater Caloris, 
ki ima premer 1350 km. Silovit 
trk je sprožil močne potresne va
love, ki so prepotovali cel planet, 

se združili na nasprotni 
strani, kar je povzročilo 
dvig površja, in  nastali so 
do 1800 m visoki gorski 
grebeni. Potresni valovi so 
se nato odbili nazaj proti 
kraterju in  ga še dodatno 
preoblikovali. Njegovo 
dno je zalila lava in  danes 
je globok približno 2 km. 
Druga značilnost Merkurja 
so strmi grebeni, ki so po
sejani po celem planetu in 
so domnevno nastali iz 
dveh razlogov. Zaradi 
zmanjševanja hitrosti vr
tenja planeta se je njegova 
oblika iz ovalne pretvorila 
v okroglo, kar naj bi povz

ročilo popokanje skorje. Drugi 
razlog pa je ohlajanje železnega 
jedra, ki se je zaradi tega skrčilo 
za 4 kilometre. Premer se je 
zmanjšal, kar je povzročilo, da so 
površinske plasti začele pritiska
ti druga ob drugo, se izpodrivale 
in gubale. Značilen primer je gre
ben Discovery, ki je do danes naj
daljši odkriti greben na 
Merkurju. Po dolžini meri okrog 
500 km in  je ponekod visok do 2 
km. Podobnih grebenov je bilo 
odkritih še šestnajst.

Andrej Brešan

po kakšnem soočanju z o troki 
sprašujem, a li je vredno a li ne 
b i popustila  tis tem u znane
m u "se m i ne da", se vedno 
znova zavedam, da stvar v re
snici n i v tem, da bo o trok va
d il svoj inštrum ent, da bo na
red il nalogo sam, in  če je ne 
bo, bo šel v šolo brez nje. Gre 
za doslednost. Da dokončaš, 
kar si začel. Da ob p rv i težavi 
vržeš note a li kaj drugega v 
kot. Da te to, da imaš dober 
spomin, spretne prste in  od
ličen posluh, ne odvezuje od 
redne in  dosledne vadbe. Da

samo vaja dela mojstra. Da t i 
Bog n i dal talenta za glasbo, 
nogom et a li vezenje, če hoče
te, da b i se "važil", ampak da 
b i ga uporabil v  dobro sebe in  
d rug ih . Da si odgovoren za 
svoje stvari in  svoje dolžnosti. 
Lekcije, p ri katerih še odrasli 
ve likokra t 'p o g rne m o '. Kar 
nam dajo otroci, seveda, takoj 
vedeti. "M i skrb im o in  
ob liku jem o svoje otroke, on i 
pa nas v  zameno nepreneho
ma s ilijo , da se soočamo -  
upam, da tu d i presegamo -  s 
svo jim i slabostm i. Poveliče

vanje v  starševstvu poteka v 
obeh smereh". Tako lepo je to 
ubesedila H o lly  Pierlot v svoji 
kn jig i "P riročn ik za mamice: 
kako doseči red v  h iši in  m ir v 
duši" (Založba Emanuel, 
2010), o kateri sem pred ča
som že pisala. Kot tu d i to, da 
je doslednost ena na jpo 
m embnejših in  najtežjih stva
ri. A doslednost v m a jhn ih  st
vareh družinskega vsakdana 
pom en i bo ljš i ju t r i družbe, 
katere n os ilc i bodo posta li 
naši malčki.

Alenka Hvalica
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V telovadnici športnega združenja 01ympia v 
Gorici je 31. maja potekala tradicionalna telo
vadna akademija z naslovom "W počitnice! " 
Na njej je skoraj vseh 100 pripadnikov društva 
pokazalo, kaj so se naučili v zadnjih mesecih. Po 
uvodnem pozdravu predsednika Mihaela Cor- 
sija, ki se je staršem zahvalil za zaupanje, so 
olympijd v enournem programu predstavili kar 
13 točk. Nastopili so predšolski otroci skupine 
Gymplay pod vodstvom trenerjev in vaditeljev 
Damijane Češčut, Mihe Vogrinčiča in Marije 
Jussa; mlajša in starejša skupina orodnih telo
vadcev sta vidno dokazali, kako se kakovost

njihovega znanja vsako leto viša; deklice šport
ne ritmične gimnastike so nastopile v štirih se
stavih, in sicer mlajša A skupina s trakovi, 
mlajša B skupina z žogami, starejša C skupina s 
kolebnicami, z obroči in s kiji. Vse deklice so 
pripravile trenerke oz. vaditeljice Damijana 
Češčut, Maja Devetak in Marija Jussa. Pred zelo 
številnim občinstvom so se izkazala dekleta 
mlajše, srednje in starejše skupine Show Dance 
AŠZ 01ympia pod vodstvom trenerke oz. koreo
grafe Damijane Češčut ob pomoči pomožne va
diteljice Gioie Innocenti. Večer se je končal z 
nagrajevanjem vseh nastopajočih.

Osma številka mladinske revije Galeb

Veliko lepega, poučnega 
in zabavnega branja

Mačjo šolo pod velikim 
"na glavo obrnjenim" 
mačjim soncem, 

mačji avtomobil, mačjo hišico 
in  še kaj sta šegavo narisala Thai- 
sia in  Emanuel, tretješolca COŠ 
Fran Venturini - Boljunec, Boršt, 
Pesek, in  zdaj ta njuna umetni- 
nica poživlja naslovnico osme, 
aprilske številke mladinske revije 
Galeb. Tudi tokrat so v njej bral
cem že znane zgodbe v nadalje
vanjih, nežne pesmice in  drobni 
zabavni u trink i za sprostitev. 
Zvezdana Majhen vabi v pesmi
ci Pravljice "v grad, zgrajen iz 
mavric"; nežno upodobitev 
stihov je kot vselej 
tankočutno z lahkotno 
roko prispevala Mojca 
Cerjak. Na sinje modrih 
straneh se v luninem svi
tu ziblje barčica, na kate
ri je speča deklica, ki 
pluje po morju sanj. Ilu 
stracijo, k i rahločutno 
spremlja pesmico Barčica Bi
ne Štampe Žmavc, je podpisa
la Alenka Sottler. Vsa pomladna 
je pesmica Delka se vreča, v ka
teri Martina Legiša pripoveduje, 
kako se lastovica vrača v prazen 
hlev, da bi le-ta gostil vsaj lasto- 
vičke, če že krav in  teličkov n i 
več v njem. V tople barve, ki so 
njemu lastne, je prizorček odel 
Štefan Turk. Čarovnica Češ- 
minka v zgodbi Tatjane Kokalj, 
je največji dežnik dala učitelju, 
ki jo je povabil k sebi in  jo po
spremil domov ter jo povabil v 
šolo, sicer malce v strahu, kaj bo 
lahko ušpičila v razredu, če je res 
čarovnica. Prisrčno je pripoved 
ilustrirala Daša Simčič. Pingvin 
Pingi izpod peresa Štefke Kac 
Marn, ob simpatični ilustraciji 
Žive Pahor, plava in  se zabava v 
bazenu živalskega vrta s prija
teljem, psičkom Didijem, med

tem ko ju opazujejo otroci. Fan
tiček Tinček in 3 zlate ribice D i
ma Zupana se spopadajo s krizo, 
ki vlada v sobi zaradi gospo
dujočega kanarčka Fika, in  s sve
tovno krizo; ob tej temi se tale 
zgodba v nadaljevanjih končuje. 
Z lepimi ilustracijami je vsebino 
obogatila Katerina Kalc. Rado
vedna Mala osa v pripovedi Jože
ta Sevljaka Osa Bosa se je skoraj 
za-

dušila,
ko je s pajkovo nitjo  in škripcem 
pomagala hrošču rogaču se spet 
postaviti na noge po viteškem 
turn irju  na jasi. Mala Eli v zgod
bi Slaščičarna p ri veseli Eli je po
magala teti Angeli mesti testo za 
sladke vanilijive žepke, pa jo je 
spanec premagal in  sanje so ji 
prišepnile ime za njeno 
slaščičarno. Teto in  Eli pri me- 
senju je v ilustrirano podobo 
ujel Zvonko Čoh. Darinka Kobal 
v zapisu Dedek, igraj se z nami je 
tokrat v središče pozabljenih be
sed postavila Pinjo, leseno poso
do, narejeno iz ozkih, zgoraj 
ožjih, spodaj širših dog, zvezano 
z obroči in  s trdnim  dnom, ki je

s tolkalom služila za stepanje 
smetane v maslo. Kot vselej je iz
rez iz nekdanjega kmečkega 
življenja živo ilustrirala Magda 
Tavčar. Marjeta Zorec je tokrat 
pokukala, kako živi škrat Gospo- 
darček, in  navedla njegove nava
de. Besedilo dopolnjuje očarlji
va ilustracija Katerine Kalc. Kla
risa M. Jovanovič ob zelo poved
n i ilustraciji Vena Dolenca poja
snjuje, kolikokrat se ščurek, tudi 
z imeni Švab, gril, Žohar itd., 

pojavlja v besednih zvezah 
in reklih, zmeraj seveda z 

negativnim prizvokom. 
| i  } Iz imena te žuželke so 
® ^ nastali p riim ki Grilec,

Gril, Grilc, G rilič ... 
Medved in  Miška v 
stripu Majde Koren 
in  ilustracijah Bojana 
Jurca sta tokrat zaple
sala v Beli krajin i z

f _ zelenim Jurijem in 
f  koledniki v poklon 

pomladi. Speleofanta- 
zija v zapisu Federice Papi 

se ukvarja z netopirji in 
n jihovim i značilnostmi ter 

zgodbami, povezanimi s tem le
tečim sesalcem. Berta Golob je 
za literarn i kotiček izbrala pe
snika Karla Destovnika Kajuha, 
ki je svoje mlado življenje dal za 
svobodo domovine.
Poleg navedenega so v Galebovi 
aprilski številki še "kača" iz pa
lačink domiselnega kuharja Šk- 
robka, ki mu recepte prišepetuje 
Peter Ferluga, ilustrira pa jih  
Chiara Sepin, Galebov kviz, Ga
lebova delavnica, v kateri Jasna 
Merku' vabi k barvanju s pasto 
za čevlje, pa še dopolnjevanke za 
sprostitev, križanka o naših 
slikarjih in  didaktične naloge. 
Veselo listanje, branje in  do
polnjevanje!
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